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Narcís Isern és alcalde
de l’Armentera des del
2011 i té intenció de tor-
nar a encapçalar la can-
didatura del PDeCAT en
les eleccions municipals
del 2019 per encarar un
tercer mandat.

Armentera és un municipi
de prop de mil habitants,
amb una particularitat: és
l’últim municipi de la de-

marcació de Girona que no té xarxa
d’aigua pública al centre del poble.
L’alcalde Narcís Isern explica que
aquesta obra és el projecte més im-
portant que tenen sobre la taula per
als propers anys.

Té decidit si repetirà com a candi-
dat a l’alcaldia el 2019?
En principi, sí, per un tercer mandat.
Possiblement, hi haurà algun canvi
en l’equip, perquè hi ha gent que hi és
d’ençà dos mandats i vol deixar-ho
per motius personals, però la intenció
és tornar a presentar-se.

De quins aspectes es considera
més satisfet els tres primers anys
de mandat?
Els principals projectes que portà-
vem en el programa els hem com-
plert: la coberta de la pista polies-
portiva, l’adequació d’un parell de
carrers del poble i l’arranjament de
la xarxa de clavegueres en uns al-
tres tres carrers. Són obres que po-
den semblar petites, però que són
importants per a un petit poble com
el nostre.

Què queda per fer d’aquí a final de
mandat?
Ara, tenim un projecte molt impor-
tant que fa molts anys que prepa-
rem i que ens ha quedat una mica
parat, però que plantegem per al
2019 i el 2020: posar la xarxa d’ai-
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gua potable al centre del poble.

Renovar la xarxa?
No, fer-la. Som l’únic poble de la de-
marcació de Girona que no té xarxa
d’aigua pública al nucli antic del poble.
A l’Armentera, fas un forat i trobes ai-
gua. Històricament, sempre ha estat
així, i el que feien els veïns era fer un
pou: posaven una bomba de mà i, més
tard, un grup de pressió, i com que
sempre s’ha tingut aigua de manera
fàcil, ha anat passant el temps. Però
per a l’Ajuntament és un projecte
pendent. Ara, ho farem.

Això significa que els veïns ara no
paguen per l’aigua i aviat hauran de
fer-ho?
És cert que ara no paguen aquests
impostos, però ja paguem llum per
treure l’aigua i s’han de preocupar
que sigui potable. El més important
és que no utilitzen aigua controlada
i l’Ajuntament ha de distribuir ai-
gua controlada sanitàriament. Sí
que aquests veïns pagaran més, pe-
rò s’ha de fer, encara que, per sort,
en aquesta zona no tenim proble-
mes de nitrats.

Quina part de la població afecta
aquest projecte?
Tot el centre del nucli, de l’ordre
d’un 70 per cent de la població.

Parlem d’un pressupost important?
Uns 800.000 euros, que pagarem
amb ajudes de la Diputació. El pro-
jecte passarà pel ple d’aquest mes
d’octubre i, després, s’haurà de po-
sar a exposició pública. Hem dividit
les obres en quatre lots i es faran en
un termini de dos anys. Tenint en
compte tota la tramitació pendent,

podem dir que aquestes obres co-
mençaran el proper mandat.

Tenia un endeutament zero. Això
seguirà així tot i aquestes obres?
No tenim deute. Ara sí que farem
un crèdit, però serà suau, i precisa-
ment ho hem planificat sobre dos
anys perquè ho puguem assumir
sense dificultats.

Un cop fets aquests treballs, que-
daran més coses pendents?
El dia a dia, seguir amb la senyalit-
zació de carrers, el manteniment...

Com definiria la situació demogrà-
fica i econòmica de l’Armentera?
Tenim 953 habitants i l’activitat
més important del poble és l’agricul-
tura, però han arribat també nous
habitants, gent de fora, joves, per-
què som un poble ben comunicat i
no gaire car impositivament. Hem
anat creixent. Quan vaig entrar a
l’alcaldia, érem uns 700 habitants.
A l’estiu, dupliquem la població amb
segones residències i apartaments
turístics. ■

“Som l’únic
poble que
no té xarxa
d’aigua”
BALANÇ · Narcís Isern creu que el seu
govern ha complert els objectius del
mandat PENDENT · La xarxa d’aigua
potable al nucli antic és el proper repte

Narcís Isern
L’Armentera

Joan Sabater

L’ALCALDE DEL DIA

Roses manté l’esforç de no
augmentar la càrrega con-
tributiva a la població,
amb una proposta d’orde-
nances fiscals en què no
s’apuja ni l’IBI, ni l’IAE, ni
l’impost de circulació, ni la
plusvàlua, ni l’impost so-
bre construccions, instal-
lacions i obres (ICIO).

El consistori mantin-
drà de cara a l’any vinent
totes les bonificacions in-
corporades durant els dar-
rers anys, com ara les que
fan referència a les famí-
lies nombroses o als habi-
tatges de lloguer social, pel
que fa a l’IBI, o a la incorpo-
ració d’energies renova-
bles en el cas de l’ICIO.

En l’apartat de taxes i
preus municipals tampoc
hi ha puges, i es manté el

preu en el servei de clave-
gueram, el de subminis-
trament d’aigua, els casals
infantils i les activitats es-
portives.

L’única excepció cor-
respon a les tarifes de la
piscina municipal, que es
modifiquen per adaptar-
se al preu de mercat. El re-
gidor d’Economia i Hisen-
da, Marc Danés, va expli-
car que amb aquestes or-
denances fiscals pretenen
mantenir els ingressos en
un nivell estable per conti-
nuar mantenint les inver-
sions sense haver de re-
córrer a crèdits. L’alcal-
dessa, Montse Mindan, va
donar les gràcies a tots el
partits pel tarannà a l’hora
de negociar-les. “L’aigua
s’apuja –va aclarir–, no-
més que l’Ajuntament no
ho reverteix en el contri-
buent”, va aclarir. ■

Roses opta per
congelar taxes i
impostos

Joan Puntí
ROSES

a El 2019 serà el novè any consecutiu
que el govern escull no apujar-los

Montse Mindan i Marc Danés, en la roda de premsa sobre les
noves ordenances fiscals ■ JOAN PUNTÍ

La Guàrdia Civil va des-
mantellar dissabte un cul-
tiu amb 250 plantes de
marihuana a Biure. La in-
vestigació va començar
després que l’equip de la
policia judicial del cos a la
Jonquera sospités que po-
dia haver-hi una plantació
de grans dimensions en
aquesta zona a tocar del

riu Llobregat. Pels volts de
les cinc de la tarda, agents
d’aquesta unitat van ins-
peccionar la zona i van
veure que, darrere d’un ca-
nyissar, hi havia plantes
d’uns dos metres i mig. Els
agents van descobrir la
plantació en un camp
d’uns 200 metres qua-
drats. També van comis-
sar una caixa amb 14 qui-
los de cabdells preparats
per al consum. ■

ACN
BIURE

Comissen 250 plantes
de marihuana a Biure

CUJEDA
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DdG ROSES

■ L’Ajuntament de Roses ha pre-
sentat les ordenances fiscals on
per novè any consecutiu es conge-
len els impostos i les taxes. L’única
excepció són els preus públics de
la piscina, que tenen un lleuger in-
crement per garantir l’equilibri
econòmic. 

Els impostos d’IBI, IAE, impost
de circulació, plusvàlua i impost
sobre construccions, instal·la-
cions i obres (ICIO), tornen a con-
gelar-se a Roses, i no pujaran les
seves quotes durant el . 

L'esforç per no augmentar la cà-
rrega contributiva a Roses es re-
flecteix també en l'apartat de taxes
i preus públics municipals, on les
tarifes tampoc pugen, i es manté
per tant el mateix preu en els nom-
brosos serveis que ofereix l’Ajun-
tament a la ciutadania, tals com el
servei de clavegueram, de submi-
nistrament d’aigua, els casals in-
fantils i les activitats esportives, la
recollida de residus, el cementiri,
el transport urbà, les llars d'infants,
o el transport escolar, entre d’al-
tres.  

L’apartat de taxes inclou una
millora a la tarifació de les parades

de mercats eventuals de petit for-
mat per incentivar-los. Elimina la
tarifa mínia de  euros i fixa el
preu per metre lineal en  euros.
Per últim, la darrera modificació
consistirà en el cobrament de dut-
xes i vestidors de les instal·lacions
esportives en cas d’utilització per

tercers. Serà de vint euros per hora
o fracció. Les ordenances es van
aprovar amb els vots a favor del
PDeCAT, GDP i UMdC, les absten-
cions d’ERC i PP i els vots negatius
de PSC i Cs. L’única excepció que
es produeix en l'apartat de preus
públics correspon a l'increment de

L’alcaldessa, a l’esquerra, i el
regidor Marc Danés. AJ.ROSES

DdG/ACN AGÈNCIES

■Els propietaris del càmping Illa
Mateua de l’Escala, que va allotjar
efectius de la Guàrdia Civil per l’-
O, asseguren que ho tornarien a
fer. Va rebre diversos agents el 
d’octubre, que fins llavors estaven
allotjats en altres punts com la
base militar de Sant Climent Ses-
cebes.

L’adjunta a direcció, Eva Trias,
admet que van viure moments
«complicats» pel rebuig que va
provocar amb concentracions
que es van fer a les portes de les
instal·lacions i les pintades i ame-
naces que van rebre.

Trias insisteix que es van limi-
tar a fer la seva feina que és «tre-
ballar» i que, un any després, han
vist que la majoria de clients ho
van entendre. «Potser alguna fa-
mília ha deixat de venir per això
però són casos comptats», remar-

ca.
A l’Alt Empordà, dos establi-

ments turístics van allotjar efec-
tius de la Guàrdia Civil i de la po-
licia espanyola durant el disposi-
tiu previ i posterior a l’-O. Un
d’ells va ser l’hotel Travé de Figue-
res, que va fer marxar els policies
arran de les càrregues registrades
el dia del referèndum i que ha de-

clinat fer declaracions.
L’altre va ser el càmping Illa Ma-

teua. L’equipament va rebre efec-
tius de la Guàrdia Civil en dife-
rents torns –tot i que no n’han vol-
gut concretar la xifra- a partir del
 d’octubre. Els últims van mar-
xar del complex el  de desem-
bre. 

Les instal·lacions ja havien tan-
cat portes després de la tempora-
da d’estiu però els seus responsa-
bles van decidir reobrir-lo després
que una agència de viatges s’hi

posés en contacte i els fes la pro-
posta.

La decisió va provocar un fort
rebuig i diverses persones es van
concentrar a les portes de l’esta-
bliment durant els primers dies
per protestar. Vist des de la
 distància, diu que «hi havia poca
gent que entengués el que està-
vem fent» però que només feien
la seva feina: «Allotjar gent i tre-
ballar sense mirar qui és ni d’on
ve».

«Amb el temps hem anat veient
que tenien el seu dret i que va ser
un fet puntual però el problema
és quan tot es complica i passen
coses que saben més greu», insis-
teix. Es refereix a les pintades als
murs del recinte i a les trucades
d’amenaça. El cas està als jutjats i
Trias ha avançat que pel que fa a
les pintades, ja els han demanat
que els facin arribar un pressu-
post de les despeses per reparar
els desperfectes.

«La nostra sorpresa ha estat
que el públic que tenim s’ho ha
agafat bé. Tothom ha pogut con-
viure com s’havia fet sempre», re-
marca.   

El càmping Illa Mateua diu que allotjar
guàrdies civils no ha repercutit en el negoci 
L'adjunta a direcció, Eva
Trias, admet que tornarien
a fer-ho malgrat haver viscut
moments «complicats»

La Guàrdia Civil, a les
instal·lacions del càmping,
l’octubre passat. ACN

L’Alt Empordà
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DdG FIGUERES

■El portaveu de Ciutadans (Cs) a
Figueres, Héctor Amelló, modera-
rà aquest divendres una taula ro-
dona de professionals del sector
comercial de Figueres. Durant
l’acte, els protagonistes exposaran
el diagnòstic de la situació comer-
cial de la ciutat i indicaran les lí-
nies que haurien de traçar-se per
encaminar el futur del sector i mi-
llorar la competitivitat.

«Serà una jornada estrictament
professional on la veu la tindran
únicament comerciants, asses-
sors comercials i portaveus d'en-
titats comercials perquè són qui
millor coneixen la situació del co-
merç local a Figueres i els que po-
den aportar més idees sobre
aquest tema», ha explicat Amelló.

L'acte està programat per a
aquest divendres,  de setembre,
a les . hores a la sala Erato, al
número  del carrer Escoles. Els
comerciants explicaran les seves
problemàtiques i proposaran so-
lucions per redirigir la situació. 

Ciutadans
moderarà una
jornada sobre
el comerç local
a Figueres 

Roses congela per novè any les taxes 
i els impostos municipals 

tarifes de la piscina municipal
(concretament, aquelles que es
troben per sota del preu de mer-
cat), amb l’objectiu de garantir
l’equilibri econòmic

Es mantenen bonificacions
El consistori mantindrà també les

bonificacions incorporades du-
rant els darrers anys, com les que
fan referència a les famílies nom-
broses i als habitatges de lloguer
social pel que fa a l’impost de béns
immobles, la incorporació d’ener-
gies renovables en el cas de l’im-
post de construccions, la reducció
de preus per a la concessió de nín-
xols construïts amb anterioritat a
l’any , o la gratuïtat d’ús de la
sala d’actes de Promoció Econò-
mica un cop l’any per a promo-
cions o presentacions d’empreses
rosinques.  

També es manté la bonificació
del  per l’ús del Teatre Munici-
pal per a l’organització de congres-
sos i convencions en determinats
mesos de l’any, entre d’altres.  Les
noves ordenances tenen també en
compte les entitats i associacions
rosinques inscrites en el Registre
Municipal d’Entitats, les quals re-
sultaran exemptes del pagament
dels preus públics a pagar per l’or-
ganització d’activitats esportives. 

La proposta d’Ordenances Fis-
cals per a l’exercici  continua,
doncs, marcada per l’objectiu de
l’equip de govern per mantenir
l’equilibri pressupostari munici-
pal, assolint un nivell d’ingressos
similar al de l’exercici  que
permeti l’autofinançament de les
inversions previstes per al proper
any. Tot això, mantenint les ajudes
socials incorporades al llarg dels
darrers anys i sense incrementar la
pressió fiscal dels ciutadans.

L’Ajuntament només planteja un incrementen els preus públics 
de la piscina per talde mantenir l’equilibri econòmic També 
es conserven les bonificacions de tributs 

CUJEDA
Resaltado



C. VILÀ VILAFANT/VILAJUÏGA

■La Guàrdia Civil ha recuperat set
àmfores romanes d’entre el segle
II aC i I dC espoliades de vaixells
enfonsats, una part de les quals es
venien per Wallapop a un preu de
 euros i la resta es van trobar en
domicilis de Vilafant i Vilajuïga. La
investigació va acabar amb quatre
persones denunciades per un pre-
sumpte delicte contra el patrimo-
ni. 

Els agents van tenir coneixe-
ment, en el marc de les investiga-
cions per evitar l’espoli cultural ter-
restre i subaquàtic, que des de la
pàgina Wallapop s’anunciaven tres
peces arqueològiques. Es tractava
de tres àmfores que es venien per
 euros. Els investigadors de la
Guàrdia Civil van començar l’ope-
ració denominada «Béticas», que
es va centrar a les comarques giro-
nines. El primer que van fer va ser
comprovar si les peces exposades
podrien provenir de l’espoli d’al-
gun derelicte, un vaixell al fons del
mar.

Van identificar els anunciants,
amb qui la Guàrdia Civil es va po-
sar en contacte i els quals van ac-
cedir a lliurar les peces arqueolò-
giques, que van ser dipositades a
disposició Judicial al Centre d’Ar-
queologia Subaquàtica de Catalu-
nya (CASC), amb seu a Girona.

El centre, a petició dels agents,
va acreditar que les peces intervin-
gudes són autèntiques. Es tracta
d’àmfores romanes que daten

d’entre els segles II aC i IdC.
La Guàrdia Civil, després d’ob-

tenir noves informacions, van in-
vestigar dues persones que tin-
drien en el seu poder altres peces
arqueològiques adquirides de for-
ma il·legal. Una vegada localitza-
des i amb les corresponents Auto-
ritzacions Judicials d’Entrada i Re-
gistre i acompanyats pel Lletrat de
l’Administració de Justícia, van re-
alitzar dos escorcolls domiciliaris
a les localitats de Vilajuïga i Vila-
fant, en els quals es van confiscar
cinc peces arqueológiques més,
àmfores: tres, en un dels domicilis,
i dues àmfores més, en un altre. Les
peces confiscades, igual que en la

primera fase de les actuacions, van
ser dipositades a disposició Judi-
cial al Centre d’Arqueologia Sub-
aquàtica de Catalunya a Girona.

Segons ha informat la Guàrdia
Civil, el resultat de les anàlisis va

determinar que quatre de les pe-
ces eren àmfores romanes i una al-
tra peça que es va retornar era d’è-
poca contemporània.

La primera àmfora romana,
adscrita a la tipologia Greco-Itàli-
ca, servia per transportar vi, amb
un cronologia del segle II aC; les al-
tres tres eren de la tipologia Pascu-
al I, procedent de la Tarragonina,

per transportar vi, amb una crono-
logia de mitjan segle I aC, fins a
principis del segle I dC.

Es van instruir diligències i es va
procedir a la presa de declaració
en qualitat d’investigats als propie-
taris, per un suposat delicte contra
el patrimoni, essent lliurades en el
Jutjat d’instrucció número sis de
Figueres, que porta la investigació. 

Tres de les peces es podien adquirir des de la plataforma a un preu de 500 euros 
Els experts han datat els objectes d’entre el segle II aC i l’I dC Quatre persones han 
estat denunciades per un presumpte delicte contra el Patrimoni

Recuperen àmfores romanes que es venien
per Wallapop des de Vilafant i Vilajuïga

El material recuperat per la
Guàrdia Civil durant la
investigació. AGENCIAS

La Guàrdia Civil
ha escorcollat dos
domicilis, d’on
es va endur
cinc peces

 LA CURSA DE LA DONA DE ROSES ARRIBA ALS 1.500 PARTICIPANTS. L’esdeveniment esportiu i solidari va acon-
seguir l’objectiu d’arribar als 1.500 participants. La jornada estava destinada a recollir diners per a la investigació contra
el càncer. La cursa es va celebrar amb un recorregut principal de cinc quilòmetres entre la Ciutadella i vorejant el litoral.
Els corredors, de totes les edats, van participar massivament en un esdeveniment que creix cada any. L’esdeveniment
està organitzat pel Club Atletisme de Roses i és la més antiga de les comarques gironines, amb onze edicions. Els diners
recaptats, més de 15.000 euros, es destinaran a la Fundació contra el Càncer.

La Cursa de la Dona arriba als 1.500 corredors
GERARD BLANCHÉ

Diari de GironaDIMARTS, 25 DE SETEMBRE DE 201814

L’ALT EMPORDÀ altemporda.diaridegirona@epi.es
CORREU ELECTRÒNIC

EFE/DdG BIURE

■Un cultiu de  plantes de ma-
rihuana ha estat localitzat i des-
mantellat al marge del riu Llobre-
gat al seu pas pel municipi de Biu-
re d’Empordà, segons informa la
Guàrdia Civil.

La investigació es va iniciar des-
prés de tenir notícies els compo-
nents de l’Equip de Policia Judi-
cial de la Guàrdia Civil de la loca-
litat fronterera amb França de la
Jonquera de la possible existència
d’una plantació de grans dimen-
sions en aquella zona.

Dissabte passat, cap a les cinc
de la tarda, uns agents que inspec-
cionaven l’àrea van observar da-

rrere d’un canyar unes plantes de
gran alçària, d’uns dos metres i
mig, que semblaven de marihua-
na i van veure que dues o tres per-
sones van fugir ràpidament da-
vant la presència dels policies. De
moment, no s’han localitzat els
responsables ni s’han produït de-
tencions. 

300 quilos de pes
La Guàrdia Civil va constatar que
es tractava d’un camp d’uns 
metres quadrats en els quals va
comptabilitzar un total de 
plantes de marihuana, a l’hora
que va confiscar una caixa amb 
quilo de cabdells de la mateixa
substància llestos per al seu con-
sum.

Els agents van procedir a
l’arrencada de les plantes, que pe-
saven un total de  quilos, sense
que de moment s’hagin localitzat
els responsables del cultiu. 

Desmantellen un
cultiu de 250 plantes
de marihuana a Biure
Localitzen la plantació
a tocar del riu Llobregat
i encara no se n’han
trobat els responsables

CUJEDA
Resaltado



«El parc i la badia
són un laboratori
per a la Càtedra»

Entrevista al biòleg marí de la
UdG, Josep Lloret, sobre la relació
entre el mar i la salut humana 3

La Xarxa de
Convivència porta
30 joves al Marroc

En aquesta edició del viatge,
que surt aquest octubre, també
participa Montse Mindan 4
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La temporada 
de creuers enfila
la recta final 

El buc de luxe «Riviera» arriba
l’ d’octubre al port rosinc 2
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El regidor de Cultura i Festes explica que el consens i el
respecte fan possible una bona governabilitat  5

«Crec que Gent del Poble hem revolucionat
bastant les àrees on estem treballant»
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53 anys al servei de la comarca Av. Montserrat, 3-6
Tel. 972 256 469

608 250 252
ROSES

Av. Nord, 107 - 111
Tel. 972 255 604 
Santa Margarida

Mobles per a tota la família



Seguiu  l’actualitat a través de la nostra web
Informació actualitzada diàriament 24/7

www.empordà.info 

COMUNICACIÓ

TURISME DE MAR L’Ajuntament de Roses fa uns anys que aposta per aconseguir com més escales de creuers millor. Des de l’Àrea de
Turisme s’inverteixen esforços per convertir el port en un referent per a un sector que pot arribar a generar importants ingressos al municipi.

Lacampanya de creuers  al
port de Roses es tanca ben entrat
el mes d’octubre. El dia , s’espera
que faci escala a la badia, el Rivie-
ra, un luxós buc de la companyia
nord-americana Oceania Cruises
amb capacitat per a . passat-
gers i  tripulants. El vaixell ja
ha iniciat un itinerari per la Medi-
terrània que passa per la Costa
Brava. El Riviera es caracteritza
especialment perquè té tocs de
disseny visibles en tots els seus es-
pais. Disposa d’una escala Lali-
que Grand Staircase i d’unes sui-
tes Owners moblades amb crea-
cions Ralph Lauren Home.

La temporada de creuers va co-
mençar el  de maig amb l’arriba-
da a Roses del Saga Pearl II amb
gairebé  passatgers. Arrenca-
va, així, una campanya que ha es-
tat qualificada d’«excel·lent»,
amb un total de  escales i .
passatgers de creuer. Ara que la
temporada es troba en la recta fi-
nal, el regidor de Promoció
Econòmica i Turisme

de Roses, Fèlix Llorens, ha viatjat
a Lisboa, juntament amb repre-
sentants de Palamós i Sant Carles
de la Ràpita, per participar en la
fira Seatrade Cruise Med. A través
de l’estand de l’empresa pública
Ports de la Generalitat, han pogut
donar a conèixer els serveis de les
instal·lacions portuàries i l’oferta
turística de les destinacions a les
companyies de creuers, a les as-
sociacions, als tour operadors i als
agents que s’interessen per
aquest sector. El gerent de Ports

de la Generalitat, Joan Pere Gó-
mez Comes, ha destacat «el paper
de la Costa Brava que aquest any,
en el seu balanç de la temporada,
preveu xifres rècord de passatgers
i escales i que té potencial per
créixer de manera sostenible».

El regidor de Turisme de Roses
s’ha referit, des de la capital por-
tuguesa, a la marca Costa Brava
Cruise Ports i ha posat l’èmfasi en
què «els ports Roses i Palamós i la
destinació turística, units amb la
marca Costa Brava Cruise Ports
s’han convertit en una entrada de
gran valor per a les companyies
de creuers que esperem que s’in-
crementarà les pròximes tempo-
rades».

Les accions promocionals
En el marc de la Seatrade Med,
Costa Brava Cruise Ports ha pre-
sentat la proposta Ports petits,
gran destinació turística, amb
l’objectiu de mostrar al sector de

creuers les característiques i els
serveis de les instal·lacions por-
tuàries de Palamós i Roses, que
es complementen per atendre
una variada tipologia de creuers.
Així mateix, s’ha presentat la gran
oferta que té la Costa Brava amb
la història, la cultura, la gastrono-
mia i les activitats esportives i
d’oci que ofereix als turistes de
creuer europeus i nord-ameri-
cans. Els assistents han pogut de-
gustar productes típics de la Cos-
ta Brava.

Costa Brava Cruise Ports tam-
bé ha donat suport aquests dies
a Lisboa a la iniciativa organitza-
da per l’Associació Internacional
de Línies de Creuers (Clia), un
acte denominat  Clia, Ports &
Destination Summit , en el
qual han participat més de 
professionals de la indústria
creuerística d’arreu del món.
Aquesta acció s’engloba entre el
Pla d’accions promocionals de la
marca Costa Brava Cruise Ports
per donar a conèixer els ports
amb tràfic de creuers a la Costa
Brava i la destinació turística i,
per tant, Roses hi és inclòs.

MAIRENA RIVAS ROSES

PORTS DE LA GENERALITAT
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Promocionar el
potencial turístic en
fires d’arreu del món

 Les institucions compro-
meses a treballar pel creixe-
ment de l’activitat creuerísti-
ca a la costa catalana són les
següents: Ports de la Genera-
litat, l’Ajuntament de Pala-
mós, l’Ajuntament de Roses i
l’Ajuntament de Sant Carles
de la Ràpita; el Patronat de
Turisme Costa Brava-Girona i
el Patronat de Turisme Terres
de l’Ebre; així com la Cambra
de Girona, la Cambra de Pala-
mós i la Cambra de Tortosa.
Sota el paraigua de la Costa
Brava Cruise Ports, l’Àrea de
Turisme de Roses té la possi-
bilitat de promocionar tot el
seu potencial turístic en fires
d’arreu del món.

El port rosinc enfila la recta final de la
temporada de creuers amb el buc «Riviera»
Representants municipals han viatjat a Lisboa per difondre la seva oferta i els seus atractius entre el sector creuerista

Oceania, companyia 
nord-americana de creuers

de luxe, ha fet escala 
amb el «Sirena» aquest

estiu al port de Roses.

Una representació rosinca, en-
capçalada pel regidor Fèlix Llo-
renç, ha tingut l’oportunitat de
promocionar la infraestructura
portuària de Roses a Portugal,
amb l’objectiu de captar noves
companyies i noves escales i de
donar una projecció internacio-
nal més gran al territori. Roses ha
pogut presumir, aquest estiu, de
diferents novetats que s’han posat
en marxa per revalorar, encara

més, el seu port com a destinació
de creuers. Destaca la posada en
servei el nou mòdul d’informació
turística des d’on un responsable
de Turisme de l’Ajuntament de
Roses s’ha encarregat de facilitar
informació de la vila i el seu en-
torn als turistes de creuer. Per altra
banda, al moll de ponent, on atra-
quen els creuers, s’han instal·lat
quatre noves defenses per donar
millor servei a l’operativa d’atra-
cada dels creuers.

REDACCIÓ ROSES

Les millores que revaloren 
la infraestructura portuària

PORTS DE LA GENERALITAT

Fèlix Llorens i la tècnica de Turisme de Roses, Sara Lladó, entre els representants turístics a Lisboa.

Fèlix Llorens afirma que 
Costa Brava Cruise Ports és 
una entrada de gran valor per
a les companyies de creuers

Han presentat els espais
portuaris de Palamós 
i Roses com a «Ports petits,
gran destinació turística»

ROSES
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La Càtedra Oceans i Salut Hu-
mana de la Universitat de Girona
(UdG) reuneix aquest divendres,
dia , al Teatre Municipal de Ro-
ses, metges, biòlegs marins i epi-
demiòlegs, entre d’altres profes-
sionals, en l’International Summer
School on the Environment (ISSE
Summer Course). El curs, gratuït i
organitzat per la Càtedra junta-
ment amb l’Institut de Medi Am-
bient de la UdG, està adreçat a  pro-
fessors i investigadors, estudiants
de doctorat i de màster, metges i
tècnics especialistes en la gestió de
recursos pesquers i de reserves
marines. Per als dies  i , pen-
sant en tots els públics, s’ha mun-
tat una Jornada de Divulgació so-
bre Oceans i Salut Humana, també
a Roses.  

Quina és la temàtica principal
de l’ISSE Summer Course? 

Experts en diferents temes re-
lacionats amb la temàtica Oceans
i Salut Humana parlaran tant dels
beneficis com dels riscos per a la
salut, com per exemple els efectes
beneficiosos dels àcids grassos
omega- dels recursos pesquers
sobre la salut cardiovascular, el
perill emergent de les biotoxines
marines, les al·lèrgies provocades
per la ingesta de peix o el contacte
amb organismes marins, com el
famós Anisakis, els contaminants,
com el mercuri, que podem tro-
bar als peixos, els beneficis dels
espais blaus, mars i oceans,  sobre
la salut mental i el benestar en ge-
neral de les persones, o el des-
cobriment de noves medici-
nes, com les anticanceríge-
nes, a partir d’organismes
marins.

Com han plantejat la Jornada
de Divulgació sobre Oceans i Sa-
lut Humana?

La jornada consta de diferents
activitats dirigides a grans i petits.
Començarà el mateix dia  a les
sis de la tarda, amb una conferèn-
cia sobre Ment, salut i mar,  al Tea-
tre de Roses, a càrrec del doctor
Joan San, metge i neurocientífic
de la UdG. Continuarà l’endemà,
dissabte  de setembre, amb una
sortida amb catamarà pel Parc
Natural del Cap de Creus, al matí,
i cinc tallers interactius, a la tarda.

Quina és la informació que es
farà arribar a aquest públic més
general?

Durant la sortida, s’explicaran
les conclusions del curs del dia
anterior, i d’altra banda la directo-
ra del Parc de Cap de Creus, Vic-
tòria Riera, parlarà de la protecció
de l’ecosistema marí que es du a
terme a l’espai natural. Els tallers
de la tarda estaran conduïts per
doctors i experts de diferents ins-
titucions, i tractaran sobre medi-
cines del mar, els omega- dels
peixos i la qualitat de l’hàbitat, les
al·lèrgies del mar, les biotoxines
marines i la salut i el benestar. 

De quina forma va sorgir la re-
lació entre els oceans i la salut?

Des de fa molts anys, hi ha la

percepció que els mars i oceans
són una font de salut, però també
de riscos. Amb tot, només des de
fa unes dècades ençà s’està real-
ment quantificant científicament
aquesta relació.  

S’han fet descobriments inte-
ressants?

En les darreres dècades, s’han
fet nombrosos estudis que analit-
zen l’impacte dels humans i del
canvi climàtic sobre els ecosiste-
mes marins i els seus recursos,
però pocs han relacionat el medi
marí amb la salut de les persones.
En aquest sentit, en els darrers
anys s’està impulsant a tot el món
una nova línia de recerca anome-
nada Oceans i Salut Humana per
estudiar les relacions entre la salut
i el benestar de la població i els
béns i serveis provinents dels mars
i dels oceans. Aquests estudis in-
tenten demostrar com els ecosis-

temes marins proporcionen una
àmplia gama de béns i serveis que
són essencials per a la salut i el be-
nestar de les persones, però també
són una font de riscos que cal limi-
tar bé per gestionar-los.

Es pot entendre el mar com
un pacient amb les seves prò-
pies malalties?

Doncs sí, amb la peculiaritat i
contradicció que tot i que a la gent
en general li agrada gaudir del
mar, molts cops acabem essent el
seu propi virus quan no posem el
fre a les nostres activitats. Així s’ex-
plica la contaminació, el canvi cli-
màtic o la sobrepesca que afecta
actualment els ecosistemes ma-
rins. Amb iniciatives com la Càte-
dra, volem també contribuir a
diagnosticar les malalties del pro-
pi mar i esdevenir així metges per
poder-les prevenir o curar.

Què els va cridar l’atenció de

Roses per establir-hi la seu de la
Càtedra? 

Roses és un municipi amb gran
tradició marinera i on dues de les
activitats més relacionades amb

el benestar de les persones, pesca
i turisme, han estat històricament
molt importants. Roses forma
part del Parc Natural de Cap de
Creus, amb més de . hectà-
rees protegides, i una badia singu-
lar, que constitueixen veritables
laboratoris per desenvolupar les
activitats de la Càtedra. De segui-
da, des de la Universitat de Giro-
na, vam trobar la complicitat, en
primer lloc, de l’Ajuntament de
Roses i, en segon lloc, de la Con-
fraria de Pescadors de Roses i el
Gremi de Peixaters de Catalunya,
per poder tirar endavant la Càte-
dra, tot i donant valor al binomi
recerca i  societat. 

Què pot oferir Roses en parti-
cular i la Costa Brava en general
a aquesta investigació?

La Càtedra està portant a ter-
me, actualment, tres estudis que
volen demostrar la importància
de preservar els ecosistemes ma-
rins i els recursos pesquers de la
zona de Cap de Creus-Costa Bra-
va per a la salut i el benestar de les
persones: un estudi sobre busseig
i salut finançat per MedPAN, en
què hi han participat els centres
de busseig de Roses Poseidon, Ro-
sessub i Centre d’Immersió Roses
i el Centre d’Immersió Cap de
Creus de Llançà. Un altre estudi
és sobre els àcids grassos omega
 dels peixos de la Costa Brava i els
seus beneficis sobre la salut de les
persones, patrocinat pel GALP-
Costa Brava. I el tercer intenta mi-
nimitzar l’impacte de les activitats
marines recreatives sobre el medi
natural, finançat pel programa
europeu Interreg. Els resultats
d’aquests estudis, que ja estan en
marxa, es veuran durant el .

Per a vostè, quin és el princi-
pal benefici dels mars i els
oceans sobre la salut humana?

Es difícil triar-ne un perquè els
beneficis són molt diferents, des
de la importància dels omega-
dels productes pesquers per a la
salut cardiovascular o la preven-
ció de determinats tipus de càn-
cer, passant pels ecosistemes ma-
rins com un enorme «gimnàs
blau» on poder fer activitats salu-
dables com la natació, el caiac, la
pesca recreativa o simplement
passejar arran de mar, per la llon-
gada, com es diu a Roses. Però no-
més si sabem cuidar els mars i els
oceans podrem continuar gau-
dint dels beneficis i limitar els ris-
cos. Com diu el lema de la Càte-
dra, Mar Sana, Gent Sana!
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Director de la Càtedra Oceans i Salut Humana. És biòleg marí i pesquer a 
l’Institut d’Ecologia Aquàtica de la Universitat de Girona i explica que la Càtedra, 
amb seu a Roses, vetlla per la protecció dels ecosistemes marins, per un consum 
de peix saludable, per una pesca sostenible i per unes activitats al mar o a prop del mar
saludables i sostenibles, per preservar la salut i el benestar de les futures generacions. 

«El Parc Natural de Cap de
Creus i la badia són veritables
laboratoris per a la Càtedra»

FIGUERES

Mairena Rivas Entrevista Josep Lloret

Roses acull, el 28 i 29 de setembre, activitats de divulgació sobre la
relació del mar amb la salut per a professionals i per al públic en general

MARC MARTÍ

El doctor Josep 
Lloret, al laboratori 

de l’Institut d’Ecologia
Aquàtica, treballant 

en l’estudi sobre 
els Omega 3 del projecte

GALP-Costa Brava.

RADIO TAXI

� 972 25 30 33
www.taxiroses.com

ROSES
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La Xarxa de Convivència té a
punt el è viatge juvenil Cultures
en Xarxa al Marroc. Aquesta serà
l’edició amb més participants, un
total de  joves, preparat per des-
cobrir la cultura i la societat ma-
rroquina a través d’una innovado-
ra experiència. El president de la
Xarxa de Conviència de Roses,
Mohamed el-Amrani, es felicita
de l’èxit de la convocatòria, a la
qual es van inscriure  nois i
noies. «Hem hagut de fer una se-
lecció», somriu. 

En aquesta sisena expedició, a
més dels trenta joves, que tenen
entre  i  anys i procedències
diverses –com Roses, Figueres,
Castelló d’Empúries, Girona i Mà-
laga–, també s’ha sumat l’alcal-
dessa rosinca, Montse Mindan. La
comitiva passarà cinc dies al Ma-
rroc, del  al  d’octubre, i farà es-
tades culturals i socials a Tànger,
Chefchaouen, Tetuan i Assilah.

La selecció dels nois i les noies
que participen en aquesta inicia-
tiva es fa de la següent manera:
Entre els candidats que es presen-

ten, es valoren la inquietud social,
que hagin fet l’útim any un mínim
de tres accions de voluntariat en
qualsevol associació i també es té

en compte que estiguin en enti-
tats socials . A més, han d’escriure
una carta de motivació i se’ls fa
una entrevista.

«El que aconseguim a través
d’aquest projecte és unir joves
tant d’aquí com marroquins, amb
inquietuds per la transformació
social, que en altres àmbits del dia
a dia no es podrien trobar», expli-
ca Mohamed el-Amrani.

M. R.  ROSES

La Xarxa de Convivència
viatja al Marroc amb 30 joves
L’expedició surt el 5 d’octubre i s’hi ha unit l’alcaldessa, Montse Mindan

XARXA DE CONVIVÈNCIA

Una de les reunions preparatòries del viatge cultural i social.

El Grup Municipal d’ERC ha
proposat, a través d’una moció al
ple de setembre, reformar l’orde-
nança de tinença d’animals per
fomentar el xipatge i el cens de
mascotes a Roses. La proposta es
basa a establir un procediment de
sanció consistent a requerir als
propietaris d’animals que no dis-
posin de la documentació obliga-
tòria de l’animal que, en un termi-
ni determinat de temps, acreditin
l’obtenció d’aquesta documenta-
ció, amb la consegüent obligato-
rietat d’identificar l’animal amb
microxip i censar-lo. 

Amb això, segons la proposta
d’ERC, la sanció econòmica no
serà aplicada immediatament al
propietari de l’animal, però
aquells que no regularitzin la do-
cumentació en el termini esta-
blert seran sancionats amb les

quantitats ja previstes a l’actual
ordenança.

El portaveu de la formació re-
publicana, Joan Plana, ha declarat
que «estem preocupats per la ti-
nença responsable i per la bona
convivència entre humans i peluts
i, per això, hem portat al ple aques-
ta moció, que no fa més que de-
manar a aquells propietaris que
no tenen els seus animals identi-
ficats correctament, que ho facin,
donant-los un marge de temps su-
ficient per regularitzar la situació
del seu animal de companyia». 

També la regidora republicana
Vero Medina ha manifestat, en la
presentació pública de la moció,
que «aquest és un pas més per
avançar cap a una nova manera de
relacionar-nos amb els animals de
companyia i perquè l’Ajuntament
tingui millors eines per fomentar
la tinença responsable».

REDACCIÓ ROSES

ERC vol que les mascotes
de la vila portin un xip 
i que es registrin al cens
La formació republicana
ha proposat, en una moció,
una reforça de l’ordenança
de tinença d’animals

La proposta d’Ordenances Fis-
cals per a l’exercici del , que
aquest  de setembre era previst
debatre al ple municipal, està
marcada per la congelació, per
novè any consecutiu, de la totali-
tat de tributs, segons van explicar
l’alcaldessa de Roses, Montse
Mindan, i el regidor d’Economia
i Hisenda, Marc Danés, en una

roda de premsa. Així, es mante-
nen inamovibles les quotes co-
rresponents a l’IBI, l’IAE, l’Im-
post de Circulació, el de Plusvà-
lua i l’Impost sobre Construc-
cions, Instal·lacions i Obres. El
consistori mantindrà també les
bonificacions incorporades du-
rant els darrers anys, com les que
fan referència a les famílies nom-
broses i als habitatges de lloguer
social pel que fa a l’Impost de
Béns Immobles o a la incorpora-
ció d’energies renovables en el
cas de l’Impost de Construc-
cions.  

«L’esforç per no augmentar la
càrrega contributiva a Roses es

reflecteix també en l’apartat de
taxes i preus públics municipals,
on les tarifes tampoc pugen,
mantenint-se per tant el mateix
preu en els nombrosos serveis
que ofereix l’Ajuntament a la ciu-
tadania», van dir Mindan i Danés,
alhora que detallaven aquests
serveis: «Servei de clavegueram,
de subministrament d’aigua, els
casals infantils i les activitats es-
portives, la recollida de residus,
el cementiri, el transport urbà, les
llars d’infants i el transport esco-
lar».

L’única excepció que es pro-
dueix en l’apartat de preus pú-
blics, segons apunten els repre-

sentants polítics, correspon a
l’increment de tarifes de la Pisci-
na Municipal. Una modificació
incorporada a les Ordenances
Fiscals per al  que consisteix
en el cobrament dels serveis de

dutxes i vestidors de les instal·la-
cions esportives municipals en
cas d’utilització per tercers, com
ara organitzadors de curses i de
tornejos, que serà de   per
hora o fracció. 

REDACCIÓ ROSES

Roses congela la totalitat dels
tributs per novè any consecutiu
L’única excepció 
en l’apartat de preus públics 
és un increment de les
tarifes a la Piscina Municipal

Segons el grup de l’oposició,
cal que tots els propietaris
tinguin l’obligatorietat de
tenir la documentació en regla

 Les Caminades Culturals adreça-
des als alumnes de 6è curs de Primà-
ria de les escoles de Roses i una Ca-
minada Verda Popular per a tots els
públics han estat dues de les formes
que ha trobat l’Ajuntament de Roses
per fomentar l’hàbit de moure’s a peu
pel municipi. La iniciativa s’ha em-
marcat en la Setmana de la Mobilitat
Sostenible i Segura. Tots els partici-
pants reben com a obsequi una mot-
xilla commemorativa.

Mobilitat Fan accions
perquè els rosincs es
desplacin més a peu

AJUNTAMENT DE ROSES
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Les oficines de l’Ajuntament de
Roses han ampliat l’horari d’aten-
ció al públic, per oferir una franja
més àmplia de servei als ciuta-
dans i facilitar les tramitacions i
consultes personalitzades. El nou
horari augmenta en una hora dià-
ria pel que fa al Servei d’Atenció al
Ciutadà (SAC), que passa a ser de
les  a les  (fins al setembre
s’obria a les ). Aquest servei ofe-

reix una gestió per agilitzar els trà-
mits més habituals amb l’admi-
nistració local, com l’emissió de
certificats i  gestió tributària, em-
padronament i gestió urbanística
o inscripcions, entre d’altres ges-
tions. 

La resta d’oficines municipals
han ampliat també el seu horari
d’atenció personalitzada, que en
aquest cas passa a ser de . a 
(anteriorment obrien a les  h).

REDACCIÓ ROSES

El Servei d’Atenció al Ciutadà
obre sis hores en lloc de cinc

AJUNTAMENT DE ROSES

Mindan i Danés han comparegut per informar sobre les Ordenances.

Mohamed el-Amrani 
es felicita de l’èxit de 
la convocatòria, a la qual es
van inscriure 150 nois i noies
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Entrevista Francesc Giner Ballesta

Nascut a Roses el  d’octubre
del , i pintor de professió,
Francesc Giner va repetir com a
candidat a l’alcaldia a les elec-
cions del , després d’haver
estat quatre anys a l’oposició. En
aquells comicis, va aconseguir
dos regidors i, des d’un primer
moment, tant ell com el seu nú-
mero , Fèlix Llorens, van acordar
amb l’alcaldessa, Montse Min-
dan, fer un pacte de govern.  

Com valora la relació que han
mantingut amb els seus socis de
govern aquest mandat?

En l’àmbit personal, som gent
que ens coneixem tots des de fa
molts anys i la relació, al meu en-
tendre i crec que no m’equivoco,
ha estat bona o molt bona. En l’as-
pecte polític, evidentment, tenim
les nostres diferències i això com-
porta, de vegades, punts de dis-
crepància, però la predisposició a
arribar a acords i solucions ho ha
fet tot més fàcil.

És fàcil entendre’s amb l’al-
caldessa, Montse Mindan?

La relació és bona i, quan par-
lem de novetats o de projectes que
Gent del Poble presenta i que no
estan dins el pacte de govern, tant
la Montse com els diferents mem-
bres de l’equip han respectat les
nostres iniciatives. Un cop expli-
cades i debatudes mai hi hagut
problemes per tirar-les endavant
i, això, evidentment, és positiu.
Així han sorgit les diferents i noves
propostes que s’han fet durant

aquest mandat.
Què destaca de l’aportació

que ha fet el seu grup a la gestió
municipal?

Gent del Poble vam triar unes
regidories on  enteníem que hi ha-
via molta feina a fer. Crec que hem
revolucionat bastant totes les
àrees on estem treballant. De la
gestió municipal, destacaria com
un èxit el fet que, cada any, amb
un govern en minoria, aconse-
guim l’aprovació dels pressupos-
tos i ordenances. Sempre m’ha
agradat la idea que els partits a
l’oposició puguin dir la seva i pu-
guin participar, activament du-
rant el mandat, en l’execució dels
pressupostos, part fonamental
per a una bona gestió municipal.

Han coincidit les línies de tre-
ball de Gent del Poble i PDeCAT? 

Els objectius dels diferents par-
tits a l’hora d’administrar una vila
com Roses, a part de la seva ideo-
logia política, són bastant simi-
lars. Tots els partits coincidim en
molts punts quan presentem els
nostres programes electorals. Una
altra cosa són els entrebancs que
ens trobem per portar-los a terme.
Els dos partits, quan vam fer el
pacte de govern, ens vam marcar
uns objectius i una feina a fer. El
treball realitzat el vam explicar
abans de l’estiu tots els regidors en

un acte al Teatre Municipal i puc
dir que més del  del que es va
pactar s’ha fet. Això, tal com estem
de controlats pels organismes su-
periors, els ajuntaments, crec que
és tot un èxit.

Com afronta el futur més im-
mediat? Tornarà a formar llista
i a encapçalar-la?

Aquest tema l’hem deixat per a
després de l’estiu. És a dir, per a
d’aquí a molt poc. Tant per al meu
company, en Fèlix Llorens, com
per a mi mateix, els mesos d’estiu
són molt intensos i no tenim
temps per dedicar-los a unes elec-
cions que vindran el mes de maig
de l’any que ve. Tenim la intenció
de fer una valoració de la feina
que hem fet amb la nostra gent en
les pròximes setmanes i, llavors,
decidirem. Fer llistes electorals no
és fàcil i, més, si formes part d’una
llista municipal, que no té les si-
gles de cap dels grans partits que
conformen l’arc electoral, però ja
fa dos mandats que participem
activament en la política rosinca i
crec que Gent del Poble de Roses
s’ha fet un nom.

Ha estat en el decurs de la seva
responsabilitat com a regidor de
Festes que s’han suprimit l’em-
paitada d’ànecs i les «vaquetes».
Ha rebut crítiques i aplaudi-
ments. A proporcions iguals?

Després de tres anys sense fes-
tes amb animals, puc dir, sincera-
ment, que m’he trobat més gent
agraïda de la suspensió d’aquestes
activitats, que no pas gent enfada-
da per la decisió presa. Roses, en
ple segle XXI, no podia estar dins
el conjunt de pobles que necessi-
ten dels animals, siguin quins si-
guin, per divertir-se.

Creu que els favorables a ce-
lebrar festes amb animals ho te-
nen assumit?

Els de l’empaitada i els de les
vaquillasevidentment ho han ha-
gut d’assumir, i, dins d’aquests
grups, uns més que altres. Sap
greu per a aquestes associacions,
perquè la veritat és que feien l’ac-
tivitat prou bé i els animals cada
vegada patien menys estrès. Però
tinc claríssim que, ni per als ani-
mals ni per a la imatge de Roses,
aquestes activitats del segle passat
podien continuar celebrant-se.

Què li hauria agradat veure
acabat aquest mandat que que-

darà pendent? 
La construcció de l’edifici de la

SUF s’ha endarrerit fins a la deses-
peració i això ha comportat que
quedi pendent l’escola de música.
Hi estem treballant perquè, tan
bon punt estigui l’edifici entregat,
puguem començar amb l’execu-
ció d’aquest projecte, al meu en-
tendre importantíssim, per al po-
ble de Roses.

Què és allò d’aquest mandat
que el fa sentir més orgullós?

Podria explicar-vos tot el que
hem fet durant aquest mandat en
les meves àrees o en les del meu
company de grup, però seria llarg
i segur que em deixaria coses.
Però sí que puc dir que, totes les
persones que estem en aquest go-
vern en minoria, hem aconseguit
una cosa: treballar fent consens i
treballar amb respecte amb tot
allò que fa l’altre company, sigui
del signe que sigui. I tal com està
la situació política actual, això no
és fàcil.
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Regidor de Cultura i Festes. El seu grup, Gent del Poble, treballa en tàndem amb el PDeCAT, en un govern en minoria. Les seves àrees  engloben
la cultura, el patrimoni i la promoció cultural, la Biblioteca Jaume Vicens Vives, el Teatre Municipal, l’Oficina de Català, les festes i les tradicions.

ROSES

Mairena Rivas

GERARD BLANCHÉ

El regidor
Francesc Giner.

«Crec que 
Gent del Poble 
hem revolucionat
bastant les àrees 
on estem treballant»
La formació que encapçala Giner ha previst estudiar,
aviat, com afronta les eleccions municipals del 2019

Les persones que
estem en aquest

govern en minoria hem
aconseguit treballar fent
consens i amb respecte»

Puc dir que 
més del 80 per

cent de tot el que vam
pactar, els dos grups 
que governem, s’ha fet»

SM
gestions
Granada, 1, local 1

ROSES
tel. 670 421 465
info@smgestions.com
www.smgestions.com
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El suquet de peix és un plat que
sempre ha caracteritzat la vila de
Roses. Després de la jornada de
treball, els mateixos pescadors
bullien el peix fresc acabat de pes-
car i l’acompanyaven amb pata-
tes. Un plat senzill, tradicional,
nutritiu i suculent. 

La nova campanya del Suquet
de Peix, que pretén posar en valor
aquest plat,  arrenca el  d’octubre
i s’estendrà fins al . Setze restau-
radors de Roses reinterpretaran
aquesta recepta tradicional i la
portaran a la taula de maneres
inesperades i sorprenents a través
de menús especials. «Fins ara, en
la campanya del Suquet de Peix,
proposàvem als restauradors que
incloguessin aquest plat en la seva
carta. Enguany, però, hem optat
per seguir la línia iniciada l’any
passat de proposar menús espe-
cials de suquet. És una opció més
atractiva», explica Fèlix Llorens,
regidor de Promoció Econòmica
i Turisme de Roses.

Present a la carta
Les propostes que cada restaurant
ha previst en la seva carta han es-

tat lliures, amb l’única condició
que inclogués aquesta proposta
gastronòmica com a segon plat.
Els setze restaurants que hi han
participat estan situats al nucli
urbà de Roses, Santa Margarida,
l’Almadrava i a Canyelles Petites,
i ofereixen menús amb preus que
oscil·len des dels  fins als  eu-
ros per persona.  

Pel que fa a les propostes gas-
tronòmiques, cada restaurant fa
la seva interpretació d’aquest plat
tradicional. El restaurant Roc-
Fort, per exemple, opta per la re-
cepta tradicional posant-hi cala-
mar, sèpia, lluç, rap i dorada. «És
un plat que tenim a la carta i que
funciona molt bé tot l’any. Fins i
tot a l’estiu», expliquen.  A Falco-
nera, per exemple, el xef Gregory
Abella aposta per fer un suquet
només utilitzant el congre. 

Maridatge amb DO Empordà
La campanya coincideix amb la
Ruta del Vi DO Empordà, una ruta
de referència imprescindible per
descobrir i conèixer cellers, pai-
satges i vins del territori. Així, tots
els menús aniran acompanyats
amb vins de la DO Empordà.

«Des de Roses intentem promo-
cionar els productors locals en tot
allò que fem, i per això sempre fo-
mentem  el consum de productes
de la DO», explica el regidor. 

Al web de Visit Roses (visit.ro-
ses.cat) es pot consultar la propos-
ta de cada participant, quins ofe-
reixen menús per un mínim de
dues persones i com reservar.

AIDA VILAR ROSES

La reformulació del plat
tradicional del suquet de peix
arriba a setze restaurants
Els establiments de Roses participaran en aquesta campanya durant 
la primera quinzena d’octubre amb menús especials per aquesta edició

AIDA VILAR

Cada restaurador fa la seva presentació del tradicional plat a través d’una proposta especial que oscil·la entre els 20 i els 58 euros. 
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RESTAURANT                                                                      ADREÇA                               TELÈFON                                   PREU

Bistró de Mar                                  Pl. Catalunya, 20          972 252 115                  45 euros

Bitàkora                                       Port esportiu de Roses   972 458 050                 58 euros

Ca la Valeria                                 C. Marià Benlliure, 9      972 255 194                 20 euros

Cal Negre                                        C. Dr. Barraquer, 50      972 153 334                  35 euros

Casa Paco                                                C. Olles, 8                972 150 768                 20 euros

El Mirador de l’Almadrava          C. Rembrandt, 17        972 256 476                 54 euros

El Trull                                             C. Sant Sebastià,12       972 256 261                  29 euros

Falconera                                           Av. Jaume I, 24          972 256 445                 36 euros

L’Àncora                                            Av. de Rhode, 62        972 256 386                 30 euros

La Cala                                             C. Sant Sebastià, 61      972 256 171                  35 euros

La Cuina d’En Norat                       Av. de Rhode, 34         972 256 154                  58 euros

Plazza                                                  C. Dr. Ferran,13         972 150 844                 29 euros

Pika Pìka Beach                           Av. Díaz Pacheco, 25     972 254 555                  38 euros

Punto 21                                                 C. Aragó, 21             972 902 659                 38 euros

Roc-Fort Ronda Miquel Oliva i Prat, 4 972 257 374                  54 euros

Santa Llúcia                                     Platja Almadrava         972 255 105                  45 euros

PARTICIPANTS

AIDA VILAR

El suquet de peix és un plat típic de Roses.

CONXI MOLONS

Volem donar a
conèixer el suquet,

un plat senzill que ens
identifica i que cadascú
cuina a la seva manera»

FÈLIX LLORENS
REGIDOR DE PROMOCIÓ ECONÒMICA I TURISME  

L’Ajuntament de Roses ha ini-
ciat una campanya en la qual se
sorteja diàriament una degusta-
ció per a dues persones d’un
menú del suquet de peix. Aquest
regal es pot gastar en qualsevol
dels setze locals que participen
enguany en aquesta acció gastro-

nòmica.
Aquesta

campanya vir-
tual es va ini-
ciar el  de se-
tembre i durarà fins al  d’octu-
bre. Per participar en el concurs,
només cal seguir el canal de Visit
Roses al Facebook (@visitroses),

compartir-lo al teu perfil perso-
nal  i publicar un comentari al
post diari referit a la campanya
gastronòmica del suquet de peix

mencionant tres amics. 
Les bases del concurs

estableixen que només s’ad-
met un sol comentari per per-

sona i dia, que es podrà partici-
par fins a les . del mateix dia
de la publicació del post, i que els
participants al concurs han de ser
majors de  anys. 

Un cop acabada la jornada,
tots els usuaris que hagin partici-
pat i que compleixin els requisits
de participació que fixa l’organit-
zació entraran a formar part del
sorteig aleatori. L’Ajuntament,
com a organitzador del concurs,
el podrà declarar desert, si consi-
dera que els participants no com-
pleixen els requisits.

La plataforma que s’utilitzarà
per escollir el guanyador serà
l’anomenada «commentpicker»
i, un cop es tingui el nom, s’anun-
ciarà a través del mateix Face-
book de Visit Roses.  

REDACCIÓ ROSES

Diàriament se sorteja un àpat per a dues persones
a través de les xarxes socials de Visit Roses

CUJEDA
Resaltado



L’onzena edició de la Cursa de
la Dona de Roses va batre el seu
propi rècord, el que s’havia plan-
tejat fa uns mesos, després d’arri-
bar als . participants el diu-
menge passat. La prova solidària,
de  km de recorregut amb inici
en el Port Esportiu, era organitza-
da pel Club d’Atletisme Roses i la
Fundació Roses Contra el Càncer,
amb la col·laboració de l’Ajunta-
ment. El donatiu aportat per cada
participant –hi podien prendre
part dones i homes, corrent o ca-
minant– era d’entre  i  euros i
tota la recaptació, més de .
euros, serà entregada  a la Funda-
ció Roses Contra el Càncer. 

«Vam aconseguir arribar als
. participants, que era el que
ens havíem posat com a límit. El
mateix diumenge ja no vam poder
fer inscripcions i el dia abans molt
poques», comenten amb satisfac-
ció des del club d’atletisme rosinc,
que volen «agrair a l’Ajuntament
de Roses el seu suport i a tots els
patrocinadors, col·laboradors, vo-
luntaris i participants de la cursa;
gràcies a tots vam aconseguir una
gran recaptació per a la Fundació
Roses Contra el Càncer».

Pel que fa a la classificació, on
només es premiava la categoria
femenina, el triomf va ser per a
l’atleta de  anys Laura Torres
(Ripollet), que revalidava el títol
amb un temps de  minuts i 
segons. Al podi, va ser acompan-
yada per Natàlia Martínez i Caro-
line Chanard.

La més antiga de la província
La Cursa de la Dona de Roses, la
més antiga de la província de Gi-
rona, va tenir mig miler de parti-
cipants més respecte a l’edició an-
terior. A l’Alt Empordà, se’n cele-
bren actualment un total de cinc:
la de Figueres acollirà la tercera
edició l’ de novembre; la de l’Es-
cala també la tercera, el  de ge-
ner; i pendents de saber la nova
data hi ha les de la Jonquera i Cas-
telló d’Empúries.

CURSA

LL. R. ROSES

L’onzena Cursa de la Dona supera 
el repte d’arribar als 1.500 participants
El CA Roses recapta, per la prova de 5 km, més de 15.000 euros que es destinaran a la Fundació Roses Contra el Càncer

GERARD BLANCHÉ

La prova solidària d’aquest 2018 va tenir mig miler de participants més que l’any passat.

D’entre els . participants
que van prendre part a la Cursa
de la Dona de Roses hi havia la
presència de set Bombers de Ro-
ses, Figueres i la Jonquera que
van resseguir tot el recorregut
amb l’uniforme de feina. «Fa
molts anys que es fa la Cursa de
Bombers a Barcelona i hi ha al-
guns bombers que corren amb la
seva equipació de treball, fins i tot
amb bombones d’oxigen. Cada
cop que passava un d’ells era

molt emotiu i rebien molts aplau-
diments com a reconeixement a
la seva tasca i esforç», expliquen
des del Club Atletisme Roses. 

A més, a la prova també s’hi

van apuntar una representació
de la Colla Gegantera de Roses,
que van assistir-hi amb la gegan-
ta rosinca Demètria, que va fer tot
el recorregut.

Amb Vieyra, Walnait i Bueno
D’entre les activitats paral·leles
de la prova, hi havia actuacions
musicals d’Ariadna Vieyra, que
va ser participant del programa

televisiu La Voz Kids, i del grup de
versions rock Walnait, i una ses-
sió prèvia per estirar els músculs
abans de la prova amb Eva Bue-
no.

REDACCIÓ ROSES

Set Bombers, corrent amb l’uniforme, 
i la geganta Demètria també s’hi apunten

Els efectius d’emergència
de Roses, la Jonquera 
i Figueres i la Colla
Gegantera van assitir-hi

G. B.

Els set bombers que es van apuntar a la Cursa de la Dona de Roses.

EMPORDÀ

La geganta Demètria també va fer el recorregut amb la colla gegantera.

G. B.

Les 1.500 inscripcions es van esgotar el dia abans de la prova.
www.emporda.info

MÉS IMATGES A:

G. B.

g   LES DADES

«Top25» de la classificació final 
DONES                                                         HOMES

Laura Torres                                                Iu Jaume

Natàlia Martínez                                     Aleix Pérez

Caroline Chanard                                Gerard Wichy

Neus Verdaguer                          Miguel A. Cáceres

Gabriela Rizque                                 Mario Cáceres

Cristina Codina                                     Arnau Llorell

Lia Feliu                                               Guillem Parés

Júlia Sastre                                             Lluís Gómez

Natasha Grigg                                       Sergi Güibas

Berta González                                     Guille Cyrille

Maribel Basurto                               Carlos Ceballos

Sara Garre                                                Lilian Pons

Marina Garre                                  Mario Rodríguez

Georgina Palos                                         Albert Vila

Èlia Vilas                                                     Roger Vila

Àstrid Guerrero                              Albert Recasens

Rosa Gotanegra                             Miquel Martínez

Laia Carreres                                  Aleix Fernández

Pascale Schmitt                            Bazakaria Aatani

Carolina Bocanegra                                   Àlex Tena

Marina Simón                                             Ali Aatani

Mònica Martínez                     Miguel Angel Bernal

Carla González                                         Toni Flores

Andrea Rodríguez                           Mario Manzano

Font: Club Atletisme Roses

Laura Torres va ser la vencedora.
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El Base Roses s’havia convertit
els darrers anys en un equip que
jugava de memòria, amb un gruix
de futbolistes que portaven quasi
una dècada jugant junts. Però
després de conviure entre Segona
i Tercera Catalana, entre l’antiga
Primera i Segona Regional, tot el
grup ha tancat l’etapa i ara, amb
Joan Fàbrega a la banqueta –el
substitut de Jose Santos i Napo
Cayuela–, el Base Roses s’ha de re-
fer de zero. 

Del conjunt que al maig passat
va assolir l’ascens a Segona Cata-
lana com a campió de Tercera no-
més en queda una peça: Marc Ri-
cart, fill del president Baldiri Ri-
cart, que anirà a cavall de l’A i el B,

i l’ara tècnic-jugador Juan Diego
Herrera. 

Peces com Pitu Labrador, Mito,
Jordi Pérez, Blas Hornos o Marc
Mínguez han deixat els colors
grisgrana per enfilar nous destins
o prendre’s un descans.

Bena, Facu i nois amb projecció
Per cobrir les seves absències,
l’entrenador garrotxí, amb passat
en el Peralada a Primera Catalana,
ha captat peces com Bena Zoubai
(Banyoles), Facu Gutiérrez (Ro-
ses) i un grapat de joves amb pas-
sat a Tercera i Quarta Catalana, al
filial i al juvenil rosinc. L’inici de
l’equip de la Vinyassa no ha estat
gens fàcil: tres derrotes inicials i
penúltim lloc a la lliga.

LLUÍS RIBERA ROSES

L’amateur del Base
Roses viu immers 
en una temporada
de transició
Amb l’ascens de Tercera a Segona Catalana 
ha patit una profunda revolució, amb només 
un jugador renovat, 13 fitxatges i 19 baixes Jose

Cámara

Agullana

Marc
Ricart

13a temporada

Facu
Gutiérrez

AE Roses

David
Alsina

Navata

Ba
Cámara

Sant Pere P.

Marcos
Foraster

Marca l’Ham

Enric
Planas

Juvenil

Uri
Macau

L’Escala

Hossni
Jelleun

Borrassà

BASE ROSES
RENOVATS FITXATGES

 FUTBOLSEGONA CATALANA

JOAN FÀBREGA.
 Primer curs 
de l’entrenador
garrotxí, que a
l’Alt Empordà ha-
via entrenat el Pe-
ralada i l’Esplais.

EL TÈCNIC

LES DADES

TEMPORADA CATEGORIA                                   POSICIÓ

2017/18 Tercera Catalana            1 

2016/17 Segona Catalana           17 

2015/16 Segona Catalana              6

2014/15 Segona Catalana              12

2013/14 Segona Catalana              4

2012/13 Segona Catalana              12

2011/12 Tercera Catalana            1 

2010/11 Segona Regional               3

2009/10 Segona Regional               2

2008/09 Primera Regional         16 

2007/08 Segona Regional             1 

2006/07 Tercera Regional            1  

2005/06 Tercera Regional             16

Classificació històrica

Baixes: Frank Caballero i Pitu 
Labrador (Emp.-Castelló), Gerardo 
Tissera (AE Roses), Carlos Muñoz i Xavi
Toste (Roses City), Eric Godo (Vilajuï-
ga), Eric Jacobs (FS Vilafant), David 
Ricart, Pau Carrión i Txirri (filial), 
M. Bernal «Mito», Jordi Pérez, Miguel
Fuentes, Blas Hornos, Hamid, Joel 
Barreña, Marc Mínguez i David Costa.

Aquest dissabte dia  de se-
tembre, a partir de les  del vespre,
se celebrarà la a edició de La
Ratpenat, una marxa nocturna
que enguany comptarà amb 
km de recorregut ( m de des-
nivell positiu acumulat) que es

podran fer caminant o corrent. La
sortida i arribada serà a Mas Oliva
i hi haurà un avituallament a la
zona de Mas Palou.

Entre 7 i 15 euros i opció de sopar
La trobada serà a la pista annexa
del pavelló poliesportiu de Roses
i el preu de les inscripcions va des
dels  fins als  euros, depenent

de si es fa de manera anticipada o
de l’edat. L’activitat és gratuïta per
als socis del Club Ciclista Roses,
l’organitzador amb Easybikes. Un
cop acabada la prova, hi haurà la
possibilitat de sopar allà mateix,
per  euros, a partir de les  de la
nit. Per a inscripcions i conèixer el
trackpodeu entrar a la pàgina web
www.easybikes.es.

CURSA

REDACCIÓ ROSES

La Ratpenat nocturna tindrà un
recorregut de 10 km aquest dissabte

El Grup Esports Nàutics de Ro-
ses està afrontant el tram final de
temporada en l’aspecte d’organit-
zació de proves, que s’allargaran
durant tot el proper octubre. El
diumenge dia  tindrà lloc la pri-
mera jornada de la regata social
Open Vela Lleugera de tardor, que
tindrà tres fases en total –les altres

dues seran el  de novembre i el
 de desembre.

A partir de la setmana següent
ja serà el torn de rebre competi-
cions de més ressò. Entre el  i el
 d’octubre, Roses serà l’escenari
del Campionat de Catalunya de
windsurf en la modalitat d’eslà-
lom. El windsurf té un fort arrela-
ment a la comarca i, sense anar
més lluny, des de fa més de vint
anys Sant Pere Pescador rep
aquesta disciplina, considerada
com la reina,  però en clau mun-
dial absolut. Al juny passat, Roses
ja havia rebut la quarta prova del
circuit estatal de windsurf, inclosa
dins del Campionat d’Espanya de
funboard.

Les dues competicions restants
tindran un caràcter europeu. Per
un costat, del  al  d’octubre,
les aigües rosinques seran l’esce-
nari, quatre anys més tard, de
l’Europa Cup Laser, on navegaran
embarcacions de les classes Es-
tandard, Radial i . de vela.

Per l’altre costat, del  al 
d’octubre tindrà lloc l’Euro Master
Laser Series, coneguda com la
clàssica  To Be Làser Màster.

ESPORTS NÀUTICS

REDACCIÓ ROSES

Dos campionats europeus i un
català per tancar el curs del GEN
Durant l’octubre hi 
haurà dues proves
europees de vela i una 
de catalana de windsurf

D’altra banda, l’Open Vela
Lleugera se celebrarà entre el
7 d’octubre, el 4 de novembre
i el 16 de desembre
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La maternitat va comportar en
la vida de la rosinca Mari Expósito
un canvi de pensament acom-
panyat de molts dubtes, especial-
ment pel que fa a la lactància ma-
terna. Té tres fills, de ,  i  anys
i el més petit encara pren el pit. Per
pal·liar la falta d’informació i ac-
tualització sobre el tema, «que te-
nen fins i tot molts metges», Expó-
sito va decidir iniciar la seva for-
mació com a assessora en lactàn-
cia materna: «Estem lluitant per-
què siguin estudis reglats» assen-
yala, per reivindicar la importàn-
cia dels coneixements que des de
fa uns mesos comparteix amb la
resta de dones de la població que
volen donar pit. 

El projecte MaRoNes va obrir
fa pocs mesos portes a Roses, de
la mà de Mari Expósito (asses-
sora de lactància), Victòria
Moreno i Laura Casas, to-
tes elles mares experi-
mentades amb l’objec-
tiu de ser un punt de
trobada per a les dones
que donen el pit als
seus fills i que vulguin
resoldre dubtes o com-
partir experiències.«Hi
havia un buit al poble,
mancava aquest servei
que ja tenen altres po-
blacions com Figueres,
i el balanç d’aquests pri-
mers mesos és molt po-
sitiu». 

Ara l’associació ja
prepara els actes que
tindran lloc amb mo-
tiu de la Setmana
Mundial de la Lac-
tància Materna, el
proper  d’octubre:
«Es farà una foto de
grup amb mares alle-

tant el seu fill o filla de Roses, Fi-
gueres, Alt Empordà, a la platja, de
la mà de Mònica Quintana. Des-
prés es farà una conferència al tea-
tre municipal, amb el títol:  Lac-
tància materna fonament de vida.
Nadó d’avui, adult de demà a cà-
rrec d’Anna Maria Morales
(IBCLC, Consellera familiar i dou-
la). En acabar la xerrada hi haurà
un petit refrigeri pels assistents, i  
per finalitzar la celebració de la
SMLM un espectacle infantil amb
Jordi Patxeco ».

L’artista Mònica Quintana serà
l’encarregada de fer visible la lac-
tància materna a través de la foto-
grafia, dins el projecte fotogràfic
Lactancia in the City. La trobada
es farà a la plaça Catalunya, a dos
quarts de quatre de la tarda, i els
participants es dirigiran llavors
fins a la platja per fer-s’hi la foto.

Quintana parla del seu projec-
te Lactancia in The City, que
aviat veurà la llum
amb la

publicació de la primera foto.
«Serà una sèrie de fotografies ar-
tístiques, fetes a la ciutat, mostrant
mares alletant els seus fills. La
idea del projecte és reivindicar,
des d’un punt de vista artístic i
creatiu, la presència de l’alleta-
ment matern a les nostres ciutats
i, per tant, les nostres vides dià-
ries».

Aquest projecte té una part
col·laborativa amb Dóna Dona Alt
Empordà i per la seva relació com
a grups de suport a l’alletament,
també amb MaRoNes. Aquesta
col·laboració engloba tant la difu-
sió del projecte com possibles ini-

ciatives

conjuntes, com és la foto del 
d’octubre. «Aquesta foto serà gru-
pal i reivindicativa, amb la matei-
xa finalitat que el meu projecte,
però paral·lela. La trobada de Ro-
ses s’ha fet per la bona coincidèn-
cia de la celebració de la Setmana
Mundial de l’Alletament Matern»,
explica Quintana.

En primera persona
«Quan et fas mare, necessites algú
que t’escolti, jo em vaig revolucio-
nar, vaig aprendre altres maneres
de pensar i era conscient que em
faltava molta informació, sobretot
en temes com l’alletament». Ara,
destaca, «ja hi ha més gent amb
coneixements sobre el tema» però
encara continuen propagant-se,
comenta, moltes creences errò-
nies, cal actualitzar la informació
que es té al respecte: «Et diuen
que no agafis el bebè perquè
s’acostuma o que, si no t’agafa el

pit, li donis un biberó, però
el nadó,

quan neix, espera que la mare li
doni l’aliment que ha creat el seu
propi cos especialment per a ell».
La llet materna és més que un ali-
ment, deixa clar, «crea un vincle
entre mare i fill, ofereix seguretat,
consol, tranquil·litat al nadó». 

«El primer  mes sol ser compli-
cat, quan acabes de parir necessi-
tes suport i acompanyament».
Aquesta tasca és la que es realitza
el primer i el tercer dimecres de
mes de sis de la tarda a dos quarts
de vuit del vespre al tercer pis de
l’emblemàtic edifici de Ca l’Anita.
També l’associació posa a dispo-
sició de les mares el telèfon 
 , un servei obert els dime-
cres de sis a nou del vespre i igual-
ment es pot contactar amb l’asso-
ciació a través del mail: marone-
sassociació@gmail.com. 

És una activitat altruista i vo-
luntària que les impulsores de
MaRoNes fan amb vocació de ser-
vei: «Fent aquesta tasca em sento
realitzada com a mare i dona i és
la meva manera d’aportar el meu

granet de sorra a la societat».
Expósito assegura que
des de l’associació es pro-
mou la lactància materna
prolongada «fins que el
nen vulgui deixar de ma-
mar». Segons Expósito,
que el nen prengui llet
materna pot evitar que
desenvolupi en el futur
algun tipus d’intoleràn-
cies als aliments, entre al-
tres beneficis.

Des del mes de se-
tembre, les trobades a
Ca l’Anita han tornat a
l’actualitat local: «El fet
que hi hagi un espai
on puguin anar les
mares i comprovar
que, allò que els pas-
sa, és normal. El fet
de poder compartir
dubtes i experièn-
cies ens satisfà
molt».

SÒNIA FUENTES ROSES

MaRoNes vol fer visible l’alletament i retrata
les mares que donen pit, a la platja de Roses
L’Associació reprèn la seva activitat i organitza diferents actes, el 6 d’octubre, durant la Setmana de la Lactància Materna
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 La Biblioteca de Roses va acollir, di-
jous passat, la presentació del llibre
Yo maté a Leopoldo María Panero
d’Henar Galán. El llibre recull el viatge
que va fer el mes d’octubre del 2010
l’autora, psicòloga de professió i poe-
ta de vocació,  des del manicomi del
Dr. Rafael Inglott a Las Palmas, a Gua-
yaquil, en la titànica missió d’acom-
panyar —com a cuidadora, secretària,
curadora i fedatària— un home des-
mesurat amb un univers propi. 

La biblioteca acull la
presentació del darrer
llibre d’Henar Galán

AJUNTAMENT DE ROSES

Les fundadores de
l’associació.
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LLOC: Plaça Catalunya de Roses
ACTIVITAT: Foto grupal  dins el projecte Lactància
in the City de Mònica Quintana. 
DIA:  6 d’octubre a les 15.30 hores.

SETMANA DE LA LACTÀNCIA MATERNA El projecte MaRoNes ha 
obert un punt de trobada 
per  a les dones que donen 
el pit als seus fills
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Punta Falconera a Roses és un
espai de natura privilegiat, mal-
grat el seu abandó, ubicat dins el
parc natural del cap de Creus. L’ar-
quitecte rosinc Fèlix Breton va
veure-hi les altes possibilitats i va
decidir convertir-lo en escenari
del seu projecte de màster en ar-
quitectura a la Universitat de Gi-
rona. Aprofitant els búnquers so-
terrats existents, Breton proposa
convertir-los en un centre d’inter-
pretació del parc natural i en un
espai per a hostes totalment sos-
tenible. El treball, que divendres
es presentà a Ca l’Anita dins les
jornades «Roses Patrimoni Viu»,
s’exhibeix des del maig al Pavelló
de Catalunya, a la Biennal d’Ar-
quitectura de Venècia.

La qualitat del treball de Breton

és sobrada. De fet, va ser aquesta
la que va portar a la seva univer-
sitat a presentar-lo al concurs,
promogut pel despatx  RCR Ar-
quitectes d’Olot, guanyadors del
prestigiós premi Pritzker, encarre-
gats de dissenyar el pavelló català.
RCR va escollir, finalment, cinc
projectes presentats per vuit uni-
versitats catalanes i, entre ells,
aquest de punta Falconera.  

A partir d’uns anàlisis urbanís-
tics, Fèlix Breton va decidir ubicar
aquest centre d’interpretació en
aquest terreny perquè «tenia vis-
tes al mar; tenia una identitat, és
a dir, uns búnquers dels anys ,
i, finalment, s’ubicava dins del
parc natural però a prop del po-
ble». Una de les singularitats del
projecte és que Breton transforma
els quatre búnquers destinats a

canons en habitatges –dos a cada
banda de búnquer–i el de coman-
dament, que s’ampliaria, en cen-
tre d’interpretació. Un centre que
no seria passiu, com sol passar ara
en molts d’aquests espais, «sinó
actiu, es tracta de viure’l». «Aquí
la gent hi podria passar un cap de
setmana, experimentar una nova
sensació en la natura i tenir nous
valors cap al medi ambient i el cap
de Creus», diu l’arquitecte. D’altra
banda, de les dues casernes que
es preserven, on els militar vivien,
Breton n’enderroca una, i l’altra la
destina a edifici de serveis: cafe-

teria, serveis i la botiga. L’autor del
projecte hi instal·la una rampa per
fer-lo accessible als minusvàlids i
hi col·loca tres arbres estratègica-
ment per evitar la radiació solar.

En el cas del centre d’interpre-
tació, Breton aposta per ampliar-
lo amb un afegit i adequar les es-
cales per accedir a la part supe-
rior –ara escales de gat–on hi hau-
ria hagut, originàriament, les me-
tralladores. Aquell espai es desti-
naria a mirador per contemplar el
paisatge. «Reutilitzo l’existent,
fent-ne una intervenció mínima,
per fer-lo accessible i donar-li un
nou ús», reconeix l’arquitecte.

L’únic element nou que es po-
dria contemplar exteriorment se-
rien unes claraboies que «fan que
el búnquer sigui habitable i apor-
tin llum i ventilació natural». Les
claraboies, a més, «donen un punt
de visió a l’espectador dins de la
natura i això genera el paisatge».
«Amb les intervencions que pro-
poso només ordeno l’espai», afir-
ma Breton, qui aplica, en el seu

projecte, el concepte de promena-
de architecturale de Le Corbusiè-
re, i on el visitant no només es li-
mita a passejar per uns interiors
sinó que «uneix cultura i natura». 

Un conjunt sostenible
L’immoble seria sostenible. Els
materials usats serien formigó
blanc, per diferenciar-lo de l’ori-
ginal; l’aigua s’extreuria d’un pou
que caldria localitzar; l’electricitat
arribaria amb plaques fotovoltai-
ques col·locades rere l’edifici de
serveis en unes feixes elevades en
el turó per evitar l’ombra de l’im-

moble i la il·lumi-
nació seria

amb leds. La
xarxa de sa-
nejament
es faria
amb filtre

biològic, i un
camió cister-

na, cada any,
recolliria els

residus sòlids.

CRISTINA VILÀ ROSES

Els búnquers de punta Falconera, convertits
en un centre d’interpretació i allotjaments
El projecte arquitectònic del rosinc Fèlix Breton s’exhibeix al pavelló de Catalunya de la Biennal d’Arquitectura de Venècia

ARXIU FÈLIX BRETON

L’espai habitable imaginat per l’arquitecte
Fèlix Breton dins dels búnquers. L’únic element
que es veuria a l’exterior serien les clarabòies.

La proposta va servir per
iniciar les jornades 
«Roses Patrimoni Viu» que
s’allargaran tot l’octubre

Breton no es limita a passejar
per uns interiors sinó 
que amb el seu treball 
«uneix cultura i natura»

En els darrers cinquanta anys,
Roses ha viscut transformacions
molt importants que han canviat
totalment el seu paisatge urbà.
Això ho sap molt bé Jaume Costa,
de Can Betra, una casa de pagès
ubicada al carrer Peralada, que als
anys  encara es trobava als afo-
res del poble. «Quan sorties amb
les vaques o el cavall, tot eren
camps i horts al nostre voltant»,
recorda. Aquest passat dissabte,
Costa va obrir generosament les
portes de casa seva, en dues visi-
tes guiades dins les jornades «Ro-
ses Patrimoni Viu», per presentar
les eines que  conserva d’aquells

temps i que el vinculen amb les
generacions que el precediren, ei-
nes que, per a molts, són testimo-
ni d’uns temps i uns oficis desco-
neguts.

Jaume Costa, qui ben aviat farà
 anys, va treballar quasi un
quart de segle per a l’Ajuntament
rosinc. Tot i això, mai va abando-
nar la seva activitat al camp, amb
les vinyes i les oliveres, tal com ha-
via fet tota la vida, tant ell com els
seus pares i avis. «Durant divuit
anys, anava a les  de la matinada
fins a les  a netejar les platges i,
després, agafava el tractor i anava
al camp a collir raïm, entrar les ba-
les de palla, o el que calgués», re-

memora Costa, qui ha conservat
totes aquelles eines que utilitzava,
les seves i les que ha anat recollint
a d’altres cases al llarg dels anys.
D’elles –la dalla, les semals, la tina
o el clot, entre altres– en sap tots

els noms i el seu ús, quelcom que
va compartir dissabte passat amb
els assistents a la visita. «Ara en-
cara tinc la coneixença i la puc
compartir», afirma.

Aquesta proposta forma part

del programa de les jornades so-
bre el patrimoni de Roses, un pa-
trimoni que ha perviscut gràcies
al visionatge de molts veïns que
han anat conservant objectes per
raons sentimentals i que ara esde-
venen testimonis d’un passat per-
dut. Dins aquesta línia, cal desta-
car una altra visita guiada que es
farà el dissabte  d’octubre a la
col·lecció de la família Guerra, la
qual conserva material arqueolò-
gic subaquàtic. Per assistir-hi, cal
fer reserva trucant al departament
de Cultura de l’Ajuntament.

Xerrades i projeccions
D’altres propostes destacades de
les jornades són conferències so-
bre Pompeu Fabra i Manuel de
Pedrolo ( i  d’octubre), la pro-
jecció del documental Diàlegs
amb el mar de Maria Velasco (
d’octubre) i una xerrada sobre ar-
queologia subaquàtica a bord del
catamarà Màgic ( d’octubre). 

C. V. ROSES

Jaume Costa mostra la seva
col·lecció d’eines antigues 
en una doble visita guiada

GERARD BLANCHÉ

La visita es va fer aquest passat dissabte a Can Betra.
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Dilluns 1

Club de lectura. El silenci de les vinyes, 

de Gisela Pou A la biblioteca, a les 17.00 h.

Dimarts 2

Tallers de formació en TIC  A la biblioteca

municipal, a les 16.00 h. També dimarts 9

Dimecres 3

Grup de suport a l’alletament matern i a la

criança  A Ca l’Anita, a les 18.00 hores. A càr -

rec de l’Associació Marones. Activitat gratuïta el

1r i el 3r dimecres de cada mes, de 18 a 19.15 h.

Dijous 4

Tallers de formació en TIC  A la biblioteca

municipal, a les 16.00 hores. 

Taller: “Harmonitza’t”  Al Teatre Municipal,

a les 18.30 hores. 

Pompeu Fabra, l’homenot   A Ca l’Anita, a

les 18.30 hores. Lectura dramatitzada a càrrec

de Jordi Massoni (Gespa Teatre). 

Divendres 5

Jornades Roses Patrimoni Viu  A la bibliote-

ca, a les 19.30 hores.  Conferència sobre Manuel

de Pedrolo, a càrrec de Sebastià Bennasar 

Dissabte 6

Jornades Roses Patrimoni Viu 

 Al cementiri municipal, a les 10.30 hores

La mort com a document. Visita guiada.

Xerrada: sobre alimentació infantil i juvenil

saludable   Al  Teatre Municipal, a les 11.00 h. 

Inauguració de l’exposició: “Un món

paral·lel”  A Ca l’Anita, a les 20.00 hores.

Ball   A la sala de la Ciutadella, a les 22.00 h

Diumenge 7

Teatre infantil d’Optimist

 Al teatre municipal, a les 12.00 hores

Ball amb el Duet Giravolt

 A la sala de la Ciutadella, a les 18.00 hores

Jornades Roses Patrimoni Viu: Projecció del

documental Diàlegs amb el mar, de Maria

Velasco  Al teatre municipal, a les 19.00 h.

Dimecres 10

Cineclub: Tres anuncios en las afueras, 

de Martin McDonagh  A la biblioteca 

municipal, a les 19.00 hores. 

Divendres 12

Jornades Roses Patrimoni Viu  Durant tot el

dia, a la Ciutadella i al castell de la Trinitat

Jornades Roses Patrimoni Viu. Xerrada: “Ar-

queologia subaquàtica al golf de Roses”, a

bord del catamarà Màgic  Al Port esportiu, a

les 11.30 hores. 

Fira de la cervesa artesana  A l’Illa d’Ítaca,

de les 16.00 a les 00.30 hores.

Concert de Joan Pau Cumellas i Tòfol Martí-

nez Band   A l’Illa d’Ítaca, de les 20.00 hores.

Concert de The Bazaga’s (versions rock)

 A l’Illa d’Ítaca, de les 22.00 hores.

Dissabte 13

Jornades Roses Patrimoni Viu: Jornada de

portes obertes  Durant tot el dia, 

a la Ciutadella i al castell de la Trinitat

Cims x La Llibertat. (Ascensió al Montgrí en

suport a la Dolors Bassa)  A la Sarfa. 

A les 7.30 hores. 

Fira de la cervesa artesana  De 10 h a 00.30

h, a l’Illa d’Ítaca

Jornades Roses Patrimoni Viu: Locus Amoe-

nus, d’Antonio Abad   A les 11 h, a la plaça de

Sant Pere

Jornades Roses Patrimoni Viu: Visita guiada

a la Ciutadella  11 h  castellà i  12.30 h  català

Jornades Roses Patrimoni Viu. Visita guiada

 A les 15.30 hores, al castell de la Trinitat 

Jornades Roses Patrimoni Viu: Visita guiada

gratuïta al refugi antiaeri de Roses.  A les

17 h, a la plaça de la Pau 

Concert de Reggae per Xics, The Leftovers

Band i removida   A les 18 h, 20 h i 22h a l’Illa

d’Ítaca

Ball amb David Magem

 A les 22.00 h, a la sala de la Ciutadella

Diumenge 14

Fira de la cervesa artesana

 De 10 h a 14 h, a l’Illa d’Ítaca

Jornades Roses Patrimoni Viu: Jornada de

portes obertes  Durant tot el dia, 

a la Ciutadella i al castell de la Trinitat

Concert de Txell Sust i August Tharrats Trio

(swing-jazz)  A les 12 h, a l’Illa d’Ítaca

Jornades Roses Patrimoni Viu: Visita guiada

gratuïta.   A les 15.30 h, castell de la Trinit-

Jornades Roses Patrimoni Viu: 

 A les 11 h en castellà i a les 12.30 h en català,

a l’Espai Cultural La Ciutadella

Jornades Roses Patrimoni Viu. Missió scape

búnquer Roses  A  les 11 h en castellà i a les

12.30 h en català, al castell de la Trinitat

Jornades Roses Patrimoni Viu  A les 12.30

h, al castell de la Trinitat

Ball amb Mike  A les 18 h, a la Ciutadella

Dimecres 17

Presentació del llibre Mujeres africanas, de

Remei Sipi Mayo  A les 19.30 h, 

a la Biblioteca Municipal 

Divendres 19

Sopar solidari  A les 20.30 h, 

a l’hotel Montecarlo

Dissabte 20

Jornades de descoberta de les rutes de sen-

derisme de Roses  A les 9 h, al far de Roses 

Taller familiar de galetes per a la 

castanyada  A les 9 h, al far de Roses 

Jornades Roses Patrimoni Viu: Visita guiada

a la col·lecció de la família Guerra  A les

11.30 h, a la plaça de Catalunya

Ball   A la sala de la Ciutadella, a les 22.00 h

Diumenge 21

Ball   A les 18 h, a la sala de la Ciutadella

Excursió de Roses a Cadaqués  A les 9, 

a la Sarfa

Dijous 25

Xerrada sobre Cuina simbiòtica, integrativa

i funcional   A les 20.15 h, a Ca l’Anita

Dissabte 27

Planetari portàtil digital, a càrrec d’Univers

Quark  De les 11 a  les 11.35 h  i de les 17 a les

17.35 h, a la plaça de Frederic Rahola

Jornades Roses Patrimoni Viu: Visita 

comentada a la senyalització patrimonial

del nucli antic de Roses  11.30 h, a la plaça

de Catalunya

Taller familiar: “Inventa’t un joc”.  A les

11.30 h, a Ca l’Anita

Cinema Infantil en Català (CINC): Leo da Vin-

ci, missió Mona Lisa.  A les 16.05 h, 

a Cinemes Roses. També diumenge 28 a les

16.00 h.

Presentació de l’Associació Llunàtics  A les

20.15 h, a Ca l’Anita

Teatre: Moby Dick, amb Josep Maria Pou  A

les 21 h, al Teatre Municipal

Ball amb Duet Sona Bé  A les 22 h, a la sala

de la Ciutadella

Diumenge 28

Ball amb Duet Somnis  A les 18 h, a la sala de

la Ciutadella

Dimarts 30

Club de lectura  A la biblioteca, a les 17.30 h.

Petita a la jungla.  Per a nens i nenes de 6 i 7

anys. A càrrec de la Sílvia Ametller.

RECOMANEM PRESENTACIÓ DEL LLIBRE «MUJERES AFRICANAS» DE REMEI SIPI
Remei ha participat en moviments de dones migrants i guineanes i també va crear una petita editorial especialitzada en llibres sobre Guinea i
signatures de dones guineanes. Serà una ocasió per parlar amb ella de literatura, migració, feminisme, història colonial de Guinea. La presen-

tació és farà  el dimecres 17 a dos quarts de vuit del vespre a la biblioteca.AGENDA
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TRANSPORT URBÀ
DE ROSES

www.roses.cat

Tel. 972 25 2400

www.estarriol.com - TTel. 972 50 04 03
Oficina atenció a l’usuari:
carrer Madrid, 12 Roses
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Una nova proposta per als més atents.
Si sabeu on és aquest portal, ens heu d’en-
viar la resposta amb les vostres dades de
referència a concurs@emporda.info. També
podeu respondre per correu ordinari al
SETMANARI DE L’ALT EMPORDÀ, avinguda Sal-
vador Dalí, , , Figueres. Entre tots
els encertants, sortejarem un lot de llibres.

Rosa Maria Sibecas ha estat la guanyadora
de l’anterior concurs. Va encertar que la
platja de la fotografia era la de la cala Ca -
nyelles de Roses.

On és aquest portal?  Podeu guanyar un lot de llibres

concurs@emporda.info
PREMIEM LA VOSTRA ATENCIÓ

LA MONTSE
MINDAN 
A TAIWAN

L a nostra alcaldessa,
Montse Mindan, se’n
va a Taiwan. És un ro-
dolí però és moltes al-

tres coses. Què hi va a fer? Doncs
li han demanat que presentés
una ponència en la catorzena
edició del Congrés Mundial de la
les badies més belles del Món,
un club exclusiu amb  destina-
cions, entre les quals hi ha Roses. 

Mindan hi anirà amb uns
quants ítems a sota el braç: els
tres parcs naturals que envolten
la badia, la gestió de la pesca i la
càtedra Oceans i Salut Humana.
L’objectiu principal de la seva
ponència és mostrar els esforços
que fan ajuntaments, sector tu-
rístic, pescadors i molts altres
col·lectius per millorar la soste-
nibilitat ambiental de la badia de
Roses i el seu entorn, sense obli-
dar el desenvolupament econò-
mic del territori i mantenir la for-
ma de vida i les tradicions autòc-
tones. 

Cadascuna de les feines que
s’impulsen en aquest sentit al
ter ritori són importants i fa
temps que s’hi treballa. N’hi ha
una, però, de més recent: la Cà-
tedra Oceans i Salut Humana.
L’ha creat la Universitat de Giro-
na, amb el rosinc Josep Lloret al
capdavant i amb la complicitat
de l’Ajuntament, la Confraria de
Pescadors i el Gremi de Peixa-
ters, entre molts altres. La seva
base social és Ca l’Anita de Ro-
ses. És una eina per estudiar i do-
nar a conèixer la importància
dels ecosistemes marins per a la
salut i el benestar de les perso-
nes. I això ajuda a la sostenibili-
tat? No només ajuda, sinó que
acosta les persones al mar, les re-
concilia amb ell. En aquests mo-
ments estan treballant en tres
projectes molt interessants: un
estudi sobre busseig i salut, un
altre sobre Omega  i salut, i un
tercer sobre com minimitzar
l’impacte de les activitats mari-
nes recreatives sobre el medi na-
tural.

Tornant a Taiwan, que des de
l’altra punta de món demanin
que s’expliqui la feina que es fa
aquí o que la nostra badia esde-
vingui un referent sobre sosteni-
bilitat per a altres pobles és una
dosi d’autoestima gens menys-
preable. Deu voler dir que algu-
na cosa s’està fent bé. Ep! Ara no
ens relaxem, eh? Que encara ens
queda molta feina!

NOVA PROMOCIÓ
 8 CASES A PALAU-SAVERDERA

A 2 min del centre del poble

Cases de 4 dormitoris totalment acabades 

amb piscina, jardí, garatge per a 3 cotxes

VISTES AL MAR I A LA BADIA DE ROSES, PIRINEUS I PLANA DE L’EMPORDÀ

Santa Margarida (Edifici “Nàutic Center”)

Av. Nord, 75 ROSES – Tel. +34 972151768

Des de

349.000

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado
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SUCCESSOS ACTUALITAT

L’alcaldessa de Sant Climent
Sescebes, Olga Carbonell, ha ge-
nerat un ampli ressò mediàtic a
través del seu mur de Facebook,
denunciant la indiferència dels
vianants que passaven de llarg
quan, en ple dia, un home estava
sent víctima d’un atracament, a la
Rambla de Figueres. Carbonell,
que és advocada, ha relatat els fets
que va presenciar com a testimoni,
el  de setembre, a les  del mig-
dia, amb la clara intenció de re-
moure consciències: «Surto del
Banc de Santander i veig un home
d’uns  anys traient diners del
caixer. En  mirar-lo, observo que
està pàl·lid. Observo que darrere
seu,  completament enganxat a ell,
hi ha un noi d’uns  anys, ètnia

magrebí. Miro i veig que el noi té
dos dits de la seva mà apretant l’es-
quena de l’home, simulant que te-
nia una arma. Tinc clar que l’està
amenaçant per robar-li els diners
que està traient del caixer. Comen-
ço a marcar l’, m’aparto un pa-
rell de metres i cridant li pregunto
al noi que què passa. L’home em
mira amb cara de por i desconcer-
tat, el noi em contesta que no passa
res. Li dic que si no passa res ja pot
començar a marxar perquè estic
trucant a la policia». 

A partir d’aquell moment, i se-
guint amb la narració de la testi-
moni, es va produir una situació
tensa: «El noi em vol agredir però
no pot perquè m’he distanciat uns
metres i si ell s’aparta deixarà de te-
nir controlat el caixer automàtic.

Crido a la gent que passa perquè
ajudin i perquè mirin si a prop hi
ha policia. Ningú fa res, miren i
marxen. El noi aconsegueix en-
dur-se els diners que l’home esta-
va traient, no sense abans donar-
li un cop de puny. Es vol dirigir a
mi, però m’he apartat més encara
i entre agredir-me o sortir corrents,
escull sortir corrents.»

La dona lamenta que, mentre
passava tot això, va demanar auxi-
li, sense sort, a dos homes d’uns 
o  anys, alts i forts. «La gent, du-
rant aquest minut o minut i mig,
ha passat de llarg, ningú ha fet res»,
lamenta la dona, i ha afegit: «Això
sí, quan el noi ha marxat corrents
i estava lluny, allà s’ha fet un rondo
de xafarders». L’atracat es va acos-
tar a agrair-li el seu ajut. 

REDACCIÓ FIGUERES

Vianants passen de llarg
d’una víctima de robatori
Una testimoni dels fets denuncia la indiferència dels ciutadans a Facebook 

Els Mossos d’Esquadra han
aconseguit confiscar roba i com-
plements falsificats en fins a ca-
torze establiments de Platja
d’Aro, els Límits del Pertús, l’Es-
tartit, Roses i Lloret de Mar.
Aquest cop policial contra les fal-
sificacions ha estat possible grà-
cies al treball coordinat entre
l’Àrea d’Investigació Criminal de
Girona i les Unitats d’Investigació
de les comissaries de Mossos
d’Esquadra  de la Bisbal, Blanes,
Santa Coloma de Farners, Sant
Feliu de Guíxols, Roses, Figueres
i la Jonquera. 

L’operatiu, que es va portar a
terme el  de setembre, va comp-
tar amb la participació de nou pè-
rits de més de  conegudes mar-
ques comercials. Es va iniciar a

mig matí de forma simultània a
totes les poblacions i establi-
ments, alguns d’ells ja inspeccio-
nats en altres operatius recents. 

El resultat de l’operatiu policial
es va traduir en la intervenció de
. peces de roba falsificades
de més de  marques comer-
cials. Aquest material intervingut
tindria un valor al mercat d’uns
. euros. Els mossos han in-
vestigat  persones per delictes
contra la propietat industrial.

REDACCIÓ FIGUERES / ROSES / LA JONQUERA

Nou cop policial contra
les falsificacions de roba
a Roses i a la Jonquera
Els Mossos d’Esquadra 
han investigat vint-i-dues
persones per delictes 
contra la propietat industrial

MOSSOS D’ESQUADRA

Un agent, en una inspecció.

Els Mossos d’Esquadra van de-
tenir, el  de setembre, dues per-
sones acusades d’haver robat 
parells de sabates de la càrrega
d’un camió estacionat en una àrea
de servei de la Jonquera, a la carre-
tera N-II. Els presumptes delin-
qüents, que tenen  i  anys, van
actuar de matinada. Segons ha in-
format la Policia de la Generalitat,
amb una cisalla i un cúter van tren-
car la lona del tràiler i van endur-
se’n el calçat, valorat en més de
. euros. Després de l’assalt,
van fugir en cotxe per l’AP-.

Gràcies als avisos que van llan-
çar el camioner i diversos testimo-
nis, els Mossos van poder localit-
zar els presumptes assaltants a l’al-
tura de Garrigàs. Els agents comp-
taven amb la descripció física
d’aquests delinqüents, aportada
pels testimonis presencials. Les
patrulles van començar a buscar
el cotxe per l’AP- i, al cap de poca
estona, un dels vehicles policials
va aconseguir aturar-lo a l’àrea de
servei de Garrigàs. 

REDACCIÓ GARRIGÀS

L’ajut ciutadà
porta a detenir 
dos assaltants 
d’un camió que es
van endur sabates

El Parc Natural dels Aiguamolls
de l’Empordà ha alertat de la pre-
sència de crancs blaus americans
(Callinectes sapidus) a la comarca.
En concret, últimament se n’han
localitzat en l’espai natural. Se-
gons informen des del Parc,

aquest cranc es va detectar al 
al Delta de l’Ebre i s’ha anat es-
campant sense aturar-se amb
conseqüències molt negatives per
als cultius aqüícoles i la fauna au-
tòctona. 

La seva perillositat es deu prin-
cipalment a la seva gran mida i al

fet que que no té depredadors na-
turals. 

Menja altres crustacis i peixos
«És una espècie de crustaci molt
activa i voraç: menja altres crus-
tacis, peixos, mol·luscs i algues, és
capaç de suportar situacions
d’anòxia –falta d’oxigen–i s’adapta
a diferents nivells de salinitat», se-
gons la descripció que fan els tèc-
nics dels Aiguamolls de l’Empor-
dà d’aquests animals.

REDACCIÓ CASTELLÓ D’EMPÚRIES

Alerten de la perillositat  
dels crancs blaus americans

CUJEDA
Resaltado



APRÈN

Des de fa més de 15 anys, l’Aca-
dèmia Aprèn s’ha caracteritzat per
la professionalitat dels seus ense-
nyaments. Sobre la base de classes
individuals o de grups reduïts de ni-
vell homogeni, Aprèn aplica els dar-
rers coneixements pedagògics per
conèixer les mancances o les neces-
sitats dels alumnes i oferir-los l’en-
senyament més personalitzat. 

Després d’una primera entrevis-
ta gratuïta, juntament amb els pa-
res, s’escull l’horari i el nombre d’a-
lumnes que compartiran les classes
amb el seu fill –classes individuals
o en petit grup amb un màxim de
quatre alumnes a l’aula. Tots els pro-
fessors de l’acadèmia són titulats
universitaris amb més de quinze
anys d’experiència docent. 

Un dels objectius del director pe-
dagògic del centre, amb més de
quinze anys d’experiència fent clas-
ses a la universitat i a instituts, és que
«els nostres alumnes vagin constru-
int el seu coneixement i puguin ser
cada vegada més autònoms en els
seus processos d’aprenentatge, ja
que l’objectiu és que acabin treba-
llant sols, sense un ajut extra; per
això ens diem Aprèn!». «En aquests
moments, cal seguir apostant fort

per la formació del nostre jovent,
hem d’aconseguir que el treball i
l’esforç siguin un hàbit i que no es
conformin d’anar fent. Ens cal una
generació que treballi per
l’excel·lència i és amb aquest objec-
tiu que ajudem els nostres alumnes.
Hem d’aconseguir motivar-los per
tal que entenguin i visquin l’apre-
nentatge com una necessitat».

Estades a Anglaterra
Ja fa deu anys que l’acadèmia va co-
mençar un nou projecte de forma-
ció: les Estades Aprèn a Anglaterra.
Aquesta és una oferta formativa que
es consolida any rere any i que con-
sisteix en cursos intensius d’anglès
a Anglaterra durant dues, tres o qua-
tre setmanes a l’estiu. 

La característica més important
d’aquestes estades és l’acompa -
nyament integral que es realitza per
part dels responsables d’Aprèn, que
acompanyen els alumnes i en te-
nen cura en tot moment durant tots
els dies de l’estada. La qualitat, per-
sonalització i constant atenció han
fet de les estades a Anglaterra
d’Aprèn un referent a les comar-
ques gironines i han portat a parti-
cipar-hi alumnes de llocs com Gi-
rona, Barcelona o Perpinyà.

Com cada any, a partir d’aquest
moment, ja es poden concertar en-
trevistes per rebre informació sobre
les estades i poder fer-ne la reserva,
garantint així plaça a l’escola,  paga-
ments en còmodes terminis i preus
més econòmics. 

REDACCIÓ FIGUERES

Apostant pel creixement
i aprenentatge dels joves
Utilitzen mètodes pedagògics adaptats

BORJA BALSERA

El centre Aprèn està situat a l’avinguda Salvador Dalí de Figueres.
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PÀGINES ESPECIALSENSENYAMENT

L’EMPRESA

APRÈN
FIGUERES

ADREÇA: Av. Salvador Dalí, 5
TELÈFON: 972 510 966 | 609 982 063
WEB: www.apren.eu

ESCOLA DE DANSA MÓNICA LUCENA

Entrevista Mónica Lucena

Mónica Lucena és cantant, ba-
llarina i directora artística de l’Or-
questra Costa Brava. Dirigeix  l’Es-
cola de dansa de Mónica Lucena
a Roses. Una de les seves grans
il·lusions és crear futurs artistes.

Quin és el projecte del centre?
Ampliar més activitats, a part

del cant individual, com el teatre
musical, cant grupal per a totes les
edats, preparació de càstings, cur-
sos d’harmonització de veus,
classes de piano i guitarra, per tal
que l’alumne, tant de cant com de
ball, tinguin la possibilitat de tenir
una formació més completa.

L’escola té seu a Figueres i a
Roses. Quines són les novetats?

A l’escola de Roses, tenim totes
les disciplines de ball (ballet clàs-
sic, contemporani, salsa, bachata,
flamenc, hip-hop, preparació per
l’accés a l’Institut del teatre. I de
cant, cant individual i grupal,
teatre musical, guitarra i piano.
A Figueres, tenim totes les ac-
tivitats de cant i teatre musi-
cal, i de ball salsa i bachata.
Però cada dia anem obrint cur-
sos amb la resta de disciplines
que ens falten. Compto que
aviat tindrem totes les discipli-
nes que tenim a Roses. Les nove-
tats són el teatre musical, el cant
grupal i el d’harmonització de
veus.

Els cursos es fan en horaris
amplis?

De cant individual fem
classes matí, tarda i nit, tant

a Roses com a Figueres. El teatre
musical es una combinació de
ball, cant grupal i interpretació. És
una assignatura molt important,
perquè treballa les  disciplines.
Hi ha cursos a Roses i a Figueres
de  a  anys i de  a . I també
cursos  de cant modern grupal a
les dues escoles per a adults
(d’harmonització de veus).

Seguirà preparant joves ta-
lents per participar en progra-
mes televisius? 

Això es una elecció de l’alumne,
i per a nosaltres és com una assig-
natura més, perquè els comple-
menta la seva formació, i és una
motivació molt gran per ells, una
bonica experiència i una manera

d’anar superant obstacles als que
són més tímids. De l’escola, ja han
passat alguns alumnes, com
l’Aray, l’Edurne Rodríguez o la
Maria Mihali. Esperem aquest
any tenir sort. És molt dificil per la
quantitat de nens i adults que es
presenten, però no impossible,
perquè almenys els nostres alum-
nes ho han demostrat.

També prepareu alumnes per
a l’Institut del Teatre?

Oferim a les nostres ballarines
classes específiques per treballar
el temari de les proves d’accés,
tant de dansa espanyola, com tea-
tre musical. Alba Caritg, exalum-
na, està acabant els estudis allà.

L’equip professional és la clau
de l’exit de l’escola?

Tenim professors especialit-
zats en cada una de les disciplines.

Maite Cervera, llicenciada al
Conservatori de Madrid,

s’encarrega de totes
les classes de ba-
llet, contempora-

ni i flamenc. Anna
Gratacós,  Fàtima

Ayats i jo mateixa ens encarre-
guem de tota la part de cant, teatre
musical i preparació a càstings.
Maria Kempkes està especialitza-
da en dansa urbana (Hip-hop).
Noelia Alcaraz i  Laura Sanmiguel
en ritmes llatins, salsa i bachata.
Les dues escoles Mónica Lucena
són tot aquest gran equip que la
formen, grans professionals ca-
dascú en la seva disciplina.
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«Les nostres escoles som aquest
gran equip que les formem»

Directora de l’Escola Mónica Lucena. L’artista conrea des de jove la seva passió per
la dansa, el cant i la música i transmet la seva passió als seus alumnes.

A Figueres i Roses s’ofereixen activitats de cant, teatre musical i dansa

L’EMPRESA

ESCOLA DE DANSA MÒNICA LUCENA
ROSES/FIGUERES

ADREÇA: Empordà, 22 Figueres i Puig Sa-
calm, 11 Roses  TELÈFON: 626 547 281
WEB: www.escuelabailegirona.com

Vine i gaudeix de tallers, jocs, exposicions,xerrades...
Una festa oberta a tots els públicsamb un munt d’activitats 

solidàries per ferdel nou centre de MONA una realitat. 

AFORAMENT LIMITAT.
COMPRA LES TEVES ENTRADES A:

 fundaciomona.org/openmona 6 d'Octubre

Preparem alumnes per
a càstings televisius

com una assignatura més, 
per a ells és una motivació»

CUJEDA
Resaltado
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T’agradaria col·laborar amb 
la nova TV Comarcal?

666 569 702

El gest de 
Cruanyes

nn Francesc Cruanyes no serà alcalde de 
Figueres, almenys de moment. La seva 
renúncia dona via lliure a Jordi Masquef 
perquè sigui el relleu de Marta Felip fins a 
les eleccions del 2019. El 2015, Felip va pre-
sentar Cruanyes com la gran aposta de la 
seva candidatura però _almenys de portes 
enfora_ el pas del periodista per l'Ajunta-
ment no ha tingut el ressò que s’esperava. 
No se sap, però, si l’encara primer tinent 
d’alcalde formarà part d’alguna altra llista 
de cara a les properes municipals, ja que ell 
és independent. El temps ho dirà i caldrà 
veure quin paper tindrà aquests  mesos en 
un possible govern de Masquef. En tot cas, 
algú havia de desencallar la situació d’in-
certesa a l’Ajuntament de Figueres i ha estat 
Cruanyes qui ha fet el pas. Aquest ha estat 
un bon gest de responsabilitat política.n
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EL sEmàfOR

L’entitat figuerenca crearà un grup de su-
port i assessorament per a pares amb nens 
i nenes afectats de malalties minoritàri-
es. És pionera a les comarques gironines. 

AmIcs sOLIDàRIs

L’onzena edició de l’activitat, organitzada 
per la Fundació Roses Contra el Càncer i 
el Club Atletisme Roses, ha aplegat més 
de 1.500 corredors.

cuRsA DE LA DOnA DE ROsEs

L’alcalde de Castelló d’Empúries haurà de 
declarar l’11 d’octubre per un presumpte 
delicte de prevaricació urbanística. La 
promotora Maxsan l’ha denunciat.

sALVI GÜELL

L’independent i número 2 d’ERC Figueres, Jesús Quiroga, planteja qüesti-

ons com ara la inversió de capital a la ciutat o el debat sobre el model de co-

merç, ja que considera que «potser està caducat». D’altra banda, assegura 

que cal facilitar tot el que aporti llocs de treball al territori. 

Jesús Quiroga, 24/9/18

nn CADAQUÉS. L’empre-
sa Food Revolution llan-
ça al mercat gastronòmic 
unes escumes que poden 
ser complement per a qual-
sevol plat o còctel. Són 
les anomenades EasyFo-
am, creades pel xef Al-
bert Adrià. Per la promo-
ció d’aquest producte s’ha 
comptat amb el campió 
d’Espanya de cocteleria, 
Manel Vehí. Es tracta del 
cadaquesenc del local Boia 
Nit. Entre les escumes per 
complementar tastets es-
pecials n’hi ha de ginebra, 
de vodka, de menta i llima 
i d’altres gustos com ara 
gingebre, herba llimona 
i cacau. Tot un ventall de 
possibilitats. n

nn A DEsHORA

Sessió a Cadaqués de la model Marisa Papen
cadaqués. La model belga Marisa Papen ha compartit imatges de les seves sessions 
fotogràfiques de nus des del cap de Creus. De Papen se n’ha parlat molt per les seves 
polèmiques imatges despullada davant de llocs emblemàtics com ara el mur de les 
lamentacions o les piràmides. Unes instantànies i vídeos que no han agradat gens a 
les autoritats israelianes i egípcies. Ho han trobat escandalós. n

nn fORA D’HORA

L’AVAnÇ mETEOROLÒGIc

nn Temps molt tranquil, amb 
sol, temperatures altes al 
migdia i nit suau a prop de 
la costa. Marinades.

nn L’anticicló perd pistona-
da, poden créixer nuvola-
des, alguns ruixats, i tem-
peratures encara elevades.

Dimarts, 25 
Vent

Dimecres, 26
Suavitat

Dijous, 27
Tranquil

nn El temporal de mar reme-
trà, amb temperatura màxi-
ma més alta i nit més fresca. 
Sense tramuntana.

nn Tramuntana moderada 
a l’extrem est del territori, 
mar alterat, amb maregas-
sa, i ambient suau de dia.

Divendres, 28 
Calor

CUJEDA
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Roses congela taxes i impostos per novè any
nn roses. L’Ajuntament de Roses té previst congelar les ta-
xes i impostos per novè any consecutiu. A l’hora de tancar 
aquesta edició el ple estava debatent les ordenances fiscals 
per al 2019, que també mantindran totes les bonificacions. n

ordenances fiscals 2019Y

L’Institut d’Estadística de Ca-
talunya (Idescat) ha fet públiques  
les darreres dades de moviments 
migratoris, les corresponents al 
2017. L’Alt Empordà continua te-
nint un saldo positiu, igual que 
37 comarques més de Catalunya. 
La diferència entre les entrades i 
les sortides va ser de 647 persones 
més [veure taula]. Això vol dir que 
no es perd població per motius 
socioeconòmics. Normalment 
passa a zones en situacions de 
crisis econòmiques, polítiques o 
bèl·liques. Aleshores hi ha migra-
cions externes, és  a dir, emigraci-
ons cap a altres llocs o països.

sortides. D’allò que es conside-
ren emigracions, n’hi va haver 
2.294 cap a l’estranger el 2017. 
Van ser persones que vivien a la 
comarca i van establir residència 
a fora de l’Estat espanyol. D’al-

Gemma Visa l fiGUeres

nn

Prop de 2.300 persones van marxar de la 
comarca el 2017 per viure a l’estranger
Tot i les sortides de 
població, el saldo 
migratori de l’Alt Empordà 
continua sent positiu amb 
647 entrades netes

població. els moViments miGratorisY

tra banda, el nombre de perso-
nes procedents de l’estranger que 
van venir a viure a l’Alt Empordà 
van ser 3.040. De la resta d’Espa-
nya van arribar a 1.040, i d’altres 
comarques catalanes un total de 
1.894. Tot i això, van ser més les 
persones de l’Alt Empordà les que 

van anar a viure fora de la comar-
ca i altres zones de Catalunya.  
Una altra dada que pot resultar 
curiosa són els canvis de residèn-
cia dins la mateixa comarca. En 
aquest cas n’hi va haver 3.369.

A Catalunya, el saldo migra-
tori total va ser de 61.512 entra-

des netes al país. Va ser com a re-
sultat de la migració d’Espanya 
(4.216) i la migració de l’estran-
ger (57.296). Per primera vegada 
en sis anys els canvis de residèn-
cia dins de Catalunya van aug-
mentar un 2,8% el 2017 respecte 
de l’any anterior.n

YMoViMents

immigració dins la comarca

3.369
immi.  d’altres comarques

1.894
immi. de resta d’espanya

1.040
immi. de l’estranger

3.040
emigracions  a comarques

2.016
emigracions resta espanya

1.017
emigracions a l’estranger

2.294
saldo migratori comarques

-122
saldo  migratori  espanya

23
saldo migratori estranger

746
saldo MiGratori total

647
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ASTRONOMIA

 L'Esclipsi total de lluna
 del segle a Namíbia

Dijous 27 a les 20:15h
Sala Toni Montal

ENTRADA LLIURE

4art ANIVERSARI
DEL BAR DE LA CATE

CARMEN 113
+

SERIAL KILLERZ

Dissabte 29 a les 20h
El Bar de El Bar de La Cate

ENTRADA LLIURE

TEATRE

L’ORNET VOL CANTAR

Diumenge 30 a les 18h
Sala del Teatre

5€ · Socis de la Cate 3€
Membres Clubs els Tits 3€

PRÒXIMAMENT: ÒPERA - COSI FAN TUTTE - 16 D’OCTUBRE

L’Ajuntament de Roses té pre-
vist congelar les taxes i els impos-
tos per novè any consecutiu. A 
l’hora de tancar aquesta edició, el 
Ple estava debatent les ordenan-
ces fiscals per al 2019, però al ma-
tí l’alcaldessa, Montse Mindan, i 
el regidor d’Economia i Hisenda, 
Marc Danés, ja havien presentat 
la seva proposta. Una proposta 
que passa per no apujar ni l’IBI, ni 
l’IAE, ni l’impost de circulació, ni 
la plusvàlua, ni l’ICIO, i que aposta 
per mantenir les bonificacions in-
corporades els darrers anys. 

L’esforç per no augmentar la càr-
rega contributiva també es reflec-
teix en l’apartat de taxes i preus 
públics municipals (clavegue-
ram, aigua, casals infantils, es-

Redacció l roses

nn

Roses congela els impostos i les 
taxes per novè any consecutiu
Només s’apujaran algunes 
tarifes de la piscina i es 
cobrarà una taxa als 
tercers que utilitzin 
instal·lacions esportives

hisenda. el ple debat les oRdenances fiscals peR al 2019Y

que estaran exemptes de pagar els 
preus públics per l’organització 
d’activitats esportives. L’apartat 
de taxes també inclou una millo-
ra en la tarifació de les parades de 
mercats eventuals de petit format: 
s’elimina la tarifa mínima de 31 
euros i es fixa el preu per metre li-
neal en 5 euros. I l’última modifi-
cació és que es cobraran 20 euros 
per hora o fracció als tercers (or-
ganitzadors de curses, tornejos...) 
que usin les dutxes i els vestidors 
de les instal·lacions esportives. n

HORA NOVA

HORA NOVA

prEsEntAció. L’alcaldessa i el regidor d’Economia i Hisenda, ahir al matí

DEtALL DE LEs ÀMFOrEs. Daten d’entre els segles ii ac i i dc

Y pesca. a les badies de Roses i pals

Nou comitè per gestionar el pla de la sèpia
nn La setmana passada es va constituir el Comitè de Cogestió del 
Pla de gestió de la sèpia a les badies de Pals i Roses. Es tracta del pri-
mer comitè d’aquestes característiques que es crea sota l’empara 
del Decret sobre el model de governança de la pesca professional, 
aprovat recentment pel Govern de la Generalitat. I guiarà les con-
fraries de l’Escala, l’Estartit, Roses, Cadaqués i Palamós. n

L’alcalde de Sant Pere Pesca-
dor, Agustí Badosa, i l’alcaldessa 
de Roses, Montse Mindan, par-
ticiparan entre el 27 de setem-
bre i l’1 d’octubre en el 14è Con-
grés Mundial del Club de les Ba-
dies més Belles del Món, que es 
farà a Penghu, Taiwan. El certa-
men, de caràcter internacional, 
reuneix badies dels cinc conti-
nents on s’han presentat dife-
rents iniciatives de conservació 
i preservació del medi natural, 
i Roses és l’única de Catalunya 
que hi participarà. «El fet de per-
tànyer a aquest club ens espe-
rona i ens fa innovar de manera 
contínua», destaca Badosa, que 
espera «compartir les millors 
pràctiques, centrades en la qua-
litat dels oceans, sostenibilitat 
i oferta de qualitat als visitants, 
entre altres accions». El progra-
ma del congrés és un dels més 
complets en matèria d’ecologia 
i sostenibilitat dels oceans. n

Redacció l sant pere pescador

nn

promoció. congRésY

La badia de Roses 
es promociona a 
Taiwan entre les 
més belles del món

La Guàrdia Civil ha recuperat 
set àmfores romanes d’entre el se-
gle II aC i I dC que es venien per 
Wallapop. La investigació, bate-
jada amb el nom d’Operació Bèti-
ques, es remunta a finals del 2017, 
quan es va tenir coneixement de la 
posada a la venda de tres peces ar-
queològiques. Es venien a través 
d’aquesta plataforma per un preu 

Redacció/acn l vilajuïga/vilafant

nn

Recuperen àmfores romanes 
que es venien per Wallapop

operatiu policial. RegistRes a vilajuïga i a vilafantY

inicial de 500 euros i s’adjuntaven 
fotografies. La Guàrdia Civil va 
sospitar que podien ser peces au-
tèntiques procedents de l’espoli 
d’algun vaixell enfonsat i va iden-
tificar els autors dels anuncis amb 
domicili a comarques gironines. 
Durant l’operació, s’han investi-
gat quatre persones per un supo-
sat delicte contra el patrimoni i 
s’han fet dos registres a habitatges 
de Vilajuïga i Vilafant. n

El Ple del Consell Comarcal 
convocat per avui (dimarts) té 
previst aprovar les modificacions 
de les ordenances fiscals per al 
2019. Entre les mesures més des-
tacades, es reduirà més d’un 10% 
la taxa d’entrada de la fracció res-
ta al CTR (Centre de Tractament 
de Residus). Aquest descens ve 
motivat perquè el rendiment de 
la planta és superior al que s’ha-
via plantejat. Això representa que 
van menys residus a l’abocador i 
que, per tant, els costos i el cànon 
són inferiors. En concret, es passa 
dels 81,71 euros/tona del 2018 als 
72,86 euros/tona (2019); és a dir, 
que es rebaixa un 10,83%. 

El preu de fracció orgànica que-
darà igual, però vistos els percen-
tatges d’impropis que ja es regis-
tren ara, es preveu que també es 
rebaixi en un futur immediat. En 
aquest àmbit, les noves ordenan-
ces també incorporen les tarifes 
de pagament en els serveis de re-

Redacció l figueres

nn

collida selectiva per a empreses 
que disposen de contenidors d’ús 
exclusiu i que es buiden en rutes 
de recollida municipal. I també 
s’actualitzen els preus relacio-
nats amb l’entrada de residus es-
pecials. Les tarifes de volumino-
sos es mantenen al preu d’entra-
da a l’abocador mentre no estigui 
construïda la nova instal·lació.

Pel que fa al servei de compos-
tatge casolà, vist el volum de com-
postadors que cal supervisar, 
s’ha hagut d’afegir una persona 
més al servei. Per això s’ha apujat 
la taxa de seguiment per compos-
tador de 25 a 35 euros l’any.

Una altra novetat significati-
va de les ordenances del 2019 és 
que es redueix el preu del servei 
de teleassistència de 15,97 a 14,04 
euros per unitat i mes. Això és un 
12,09% de decrement degut a la 
nova licitació del servei. Final-
ment, els fiscos incorporen les ta-
xes per a l’ús de les instal·lacions 
del Consell Comarcal (sala de 
plens i jardí). n

Rebaixaran un 10% 
la taxa d’entrada de 
residus del CTR

hisenda. oRdenances fiscals comaRcals peR al 2019Y

combraries, cementiri, transport 
urbà, llars d’infants...), on les tari-
fes tampoc pugen. L’única excep-
ció és l’increment de tarifes de la 
piscina municipal, que té per ob-
jectiu garantir l’equilibri econò-
mic, assumir l’increment de des-
peses i continuar reduint l’apor-
tació de les arques municipals a 
l’equipament. 

D’altra banda, les noves orde-
nances tenen en compte les enti-
tats i les associacions inscrites en 
el Registre Municipal d’Entitats, 
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 *  PVP recomanat per a Micra ACENTA 66kW (90CV) Ivory a la Península i les Balears 11.700€. Inclou Preu Franc Fàbrica, transport, Nissan Assistance, descompte promocional i IVA. En el cas que els 
impostos aplicats sofreixin variacions � ns al moment de la compra, el preu s’acomodarà a l’aplicació dels nous tipus impositius vigents. Import a � nançar 13.142,90 € en quotes de 210€ al mes (7€ al dia) 
durant 36 mesos i una última quota de 7.593,45 €. Sense entrada. Sense Comissió d’Obertura. TIN 6,25%. TAE 6,43%. Preu total a terminis 15.153,45 €. Import Total Degut de 15.153,45 €. Import mínim a 
� nançar 7.000€. Permanència mínima 24 mesos. L’oferta i l’import a � nançar inclouen 3 anys de Pack Acte (Segur Acte amb Franquícia 600€ + Securplus + Segur de Pneumàtics): 1.292,31 € i 3 anys de 
Vehicle de Substitució : 150,59 €. Contracte de manteniment de 3 anys (amb límit de quilometratge). Les revisions incloses són les estàndard segons el Llibre de Garanties i Certi� cat de Manteniment. 
Oferta vàlida � ns al 30/09/18 � nançant amb Magic Pla 3D de RCI Banque SA, Sucursal a Espanya, i lliurant un vehicle usat a nom del comprador. Carregador inalàmbric només disponible per a client 
particular, versió Acenta i limitat a les 200 primeres unitats. No compatible amb altres campanyes. Per a més informació acudeix al teu concessionari Nissan més proper  .   

 Consum mixt:   5,3   l/100km. Emissions de CO  2  :   121   g/km.   Consum i emissions homologat d’acord amb la normativa europea aplicable.  

   INTERDIESEL    
   Ctra. de Rosas, 47   -   17600   -   Figueres   - Tel:   972 677 959   
   www.interdiesel.com    

L’Audiència de Girona ha ab-

solt la germana del cèlebre delin-
qüent el Vaquilla, que s’enfron-
tava a 4 anys i mig de presó acu-
sada de traficar amb drogues. La 
processada es va asseure al banc 
dels acusats juntament amb qua-
tre suposats narcotraficants més. 
L’Audiència sí que condemna, en 
canvi,  una de les acusades, a qui 
la policia estatal va enxampar el 
setembre del 2009 amb un farcell 
de cocaïna valorada en 18.849 eu-

Redacció/ACN l GARRIGUELLA

nn

La germana del Vaquilla, 
absolta de tràfic de drogues

TRIBUNALS. ES VA ESCORCOLLAR UNA CASA DE GARRIGUELLAY

ros. Li imposen 1 any i 10 mesos 
de presó per un delicte contra la 
salut pública perquè li apliquen 
una atenuant molt qualificada de 
dilacions indegudes i una altra de 
drogoaddicció. A la resta de pro-
cessats, però, els absolen. 

La sentència exposa que la prin-
cipal prova que hi havia eren les 
escoltes telefòniques i l’escorcoll 
a una casa de Garriguella però 
subratlla que no hi havia «els mí-
nims indicis delictius» per inter-
venir els telèfons de la germana 
del Vaquilla. n

rEsolució.  l’Audiència de Girona ha dictat la sentència ACN

Macrooperatiu dels Mossos 
d’Esquadra contra les falsifica-
cions de roba i complements a 
diverses poblacions de les co-
marques gironines. El disposi-
tiu, amb agents de l’Àrea d’In-
vestigació Criminal (AIC), segu-
retat ciutadana i l’Àrea Regional 
de Recursos Operatius (ARRO) 
va començar a les onze del ma-
tí  del passat dimarts amb entra-
des simultànies a botigues del 
Pertús, Roses, Platja d’Aro, l’Es-
tartit i Lloret de Mar. L’operatiu, 
batejat amb el nom Draps 4, per-
segueix delictes contra el patri-
moni i contra la propietat indus-
trial.

Un dels punts amb més escor-
colls va ser al Pertús, on se solen 
vendre més falsificacions apro-
fitant que és zona fronterera. 
El president de l’Associació de 
Comerciants del Pertús, Bruno 
Comas, va celebrar les actuaci-
ons policials per intentar com-
batre la venda de falsificacions. 

Redacció/ACN l LA JONQUERA

nn

Va dir: «Entre el Pertús i la Jon-
quera tenim 120 botigues que 
venen coses d’aquestes i arriba 
un moment que no ens surten els 
números als qui venem de for-
ma legal». Comas va  afegir que 
la proliferació d’aquest tipus de 
botigues ha fet canviar el perfil 
del comprador. El comerciant va 
lamentar que tot i els comissos 
«unes hores després» les boti-
gues tornen a obrir plenes de gè-
nere i es demostra que «no tenen 
por de res». n

Intervenció dels Mossos 
contra les falsificacions

LA JONQUERA. pELS COmERCIANtS NO éS SUfICIENtY

Els Mossos d’Esquadra van 
detenir dos lladres la matinada 
del 15 de setembre per robar 25 
parells de sabates de la càrrega 
d’un camió estacionat en una 
àrea de servei de la Jonquera. 
Els delinqüents, que tenen 30 i 
37 anys, van actuar de matina-
da. Amb una cisalla i un cúter 
van trencar la lona del tràiler i 
van endur-se’n les sabates, va-
lorades en més de 7.000 euros. 
Després, van fugir en cotxe per 
l’autopista AP-7. Gràcies a l’avís 
del camioner i a diversos testi-
monis, els Mossos els van poder 
atrapar a l’altura de Garrigàs. 
Els dos lladres, que ja tenen an-
tecedents, viuen a Santa Colo-
ma de Gramenet. 

Pel que fa a la càrrega del trài-
ler, el vehicle  es trobava apar-
cat a l’àrea de servei que hi ha 
al quilòmetre 774 de l’N-II a la 
Jonquera. Els lladres es van vo-
ler endur 25 caixes de sabates. n

Redacció/ACN l LA JONQUERA

nn

LA JONQUERA. CAmIÓY

Detinguts dos 
homes acusats de 
robar sabates per 
valor de 7.000 €
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Aquest 17 de setembre s’ha 
publicat la convocatòria d’ajuts 
Leader per aquesta anualitat, 
amb una dotació prevista per 
les empreses o persones em-
prenedores de l’àmbit territo-
rial d’ADRINOC de 668.642 eu-
ros que fomentaran una inver-
sió aproximada d’uns 2 milions 
d’euros en el territori. Es tracta 
d’uns ajuts destinats a diversifi-
car i promoure l’economia en zo-
nes rurals que permeten obtenir 
fins a un 40% de subvenció a fons 
perdut per millorar o crear acti-
vitats econòmiques en els muni-
cipis integrats a ADRINOC. 

Aquests ajuts són convocats pel 
Departament d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca i Alimentació de 
la Generalitat i cofinançats amb 
fons europeus FEADER, que es 
promouen i gestionen a través 

Redacció l FIGUERES  

nn

de Grups d’Acció Local, com és 
el cas de l’Associació ADRINOC.
ADRINOC, amb seu a Olot i Fi-
gueres, dona suport i assessora-
ment a totes aquelles empreses 
i persones emprenedores que 
es vulguin acollir al programa 
d’ajuts Leader per crear, millorar 
i/o ampliar els seus negocis ubi-
cats en qualsevol dels 75 muni-
cipis rurals de les comarques de 
l’Alt Empordà, la Garrotxa, Oso-
na, el Pla de l’Estany, la Selva i el 
Gironès adherits a l’entitat.

Les persones i empreses que es 
vulguin acollir als ajuts Leader  
ho podran fer fins al 17 d’octu-
bre del 2018. Es pot demanar in-
formació i  contactar amb l’equip 
tècnic d’ADRINOC per rebre as-
sessorament personalitzat i in-
formació més detallada dels 
ajuts, a Olot (972 271 600), a Fi-
gueres (972 503 088) i a través de 
l’adreça info@adrinoc.cat. n

Nova convocatòria 
d’ajuts Leader amb 
més de 600.000 €

EmpREnEdoRIa. FINS A UN 40% DE SUBVENCIÓY

La seu del Bisbat de Girona va 
acollir el passat 14 de setembre la 
presa de possessió dels nous càr-
recs parroquials i diocesans en 
un acte presidit pel bisbe Fran-
cesc Pardo i on van participar els 
membres de la cúria.

Pel que fa als nous càrrecs, ha 
entrat en vigor la figura de l’exor-
cista de la diòcesi, que assumeix 
el rector de les parròquies de Ro-
ses i Palau-saverdera, Mn. Josep 
Puig i Bofill. Aquest nomenament 
ja es va fer públic abans de l’estiu 
i va generar molta curiositat. I és 
que és la primera vegada que la 
diòcesi de Girona disposa d’un 
exorcista. El mateix Josep Bofill 
va declarar en el seu moment que 
acceptava el nou càrrec però par-
lava amb molta cautela de la se-
va nova missió. Bofill va explicar 

Gemma Visa l RoSES
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Prenen possessió els nous càrrecs
Entra en vigor la figura 
d’exorcista de la diòcesi, 
que assumeix el rector de 
les parròquies de Roses i 
Palau-saverdera

RELIGIÓ.  NomENAmENtS pARRoqUIAlS I DIoCESANS DEl BISBAt DE GIRoNAY

prEsA dE possEssió. Els càrrecs parroquials i diocesans al Bisbat de Girona BISBAT

que havia d’aprendre molt encara 
sobre aquesta funció que li havia 
estat encarregada. Va declarar 
també que «el més complicat és 
distingir entre una malaltia men-
tal i una possessió diabòlica».

La figura de l’exorcista s’ha ha-
gut d’incorporar a la diòcesi de 
Girona per una directiva del papa 
Francesc. Fins ara aquest càrrec 
no existia. D’altra banda, també 
van prendre possessió nous càr-

recs que afecten les parròquies de 
la comarca [vegeu la taula].

Hi ha canvis en algunes parrò-
quies com ara Llers, Pont de Mo-
lins, Cabanes, Vila-sacra, Pedret 
i Marzà, Peralada, Vilabertran i 
Vilarnadal, entre altres. Aques-
tes modificacions també tenen a 
veure amb alguna jubilació. Per 
exemple, la de mossèn Lluís Pla-
na i Sau, fins ara rector de cinc 
parròquies de la comarca.n

Ycom aFEctEn ELS nomEnamEntS a L’aLt EmpoRdà

joSEp pUIG  I boFILL. Exorcista de la diòcesi i rector de les 
parròquies de Roses i Palau-saverdera.

pERE LLUíS aymERIch I aRmEnGoL. Actual rector de les 
parròquies d’Agullana, Biure, Boadella d’Empordà, Darnius, Les Escau-
les, Maçanet de Cabrenys i la Vajol, ho és ara també de Pont de Molins.

joSEp FRIGoLa I RIbaS. S’estrena com a rector de Llers i con-
tinua a les parròquies d’Albanyà, Sant Llorenç de la Muga i Terrades i 
com a capellà del santuari de la Mare de Déu de la Salut de Terrades.

manEL maSVIdaL I caStRo. Actual rector de les parròquies 
de Borrassà, Cabanelles, Ermedàs, Espinavessa, Lladó, Navata, Or-
dis, Pontós, Queixàs, Romanyà d’Empordà, Sant Martí Sasserres, Ta-
ravaus, Vilademires i Vilamalla i encarregat de l’Estela, és ara també 
rector de Fortià, Riumors, Vila-sacra i Vilatenim.

joan aRqUER I tERRaSSa. Actual rector de Castelló d’Empú-
ries, Colera, Llançà, Portbou, Sant Pere Pescador, Torroella de Fluvià i 
Vilanova de la Muga, ho és ara també de Cabanes, Pedret i Marzà, Pe-
ralada, Vilabertran i Vilarnadal.

daGobERto RojaS I aRRoyaVE. Actual vicari de les parrò-
quies de Castelló d’Empúries, Colera, Llançà, Portbou, Sant Pere Pes-
cador, Torroella de Fluvià i Vilanova de la Muga, ho és ara també de Ca-
banes, Pedret i Marzà, Peralada, Vilabertran i Vilarnadal.

caRLES SánchEz I GaRcIa. Actual diaca de l’Armentera, Em-
púries, l’Escala, Montiró, Saldet, Sant Miquel de Fluvià, Sant Mori, Val-
veralla, Ventalló, Vilacolum, Viladamat, Vilamacolum i Vila-robau, ho 
és ara també de les parròquies de Vila-sacra i Vilatenim.

LLUíS pLana I SaU. Es jubila com a rector de Cabanes, Pedret i 
Marzà, Peralada, Vilabertran i Vilarnadal.

Des d’aquest mes de setembre, 
les oficines de l’Ajuntament de 
Roses han ampliat el seu horari 
d’atenció al públic, per tal d’oferir 
una franja més àmplia d’atenció 
diària a la ciutadania i facilitar les 
tramitacions i les consultes per-
sonalitzades.  

El nou horari augmenta en una 
hora diària pel que fa al Servei 
d’Atenció al Ciutadà (SAC), que 

Redacció l RoSES
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passa a ser de 8 a 14 hores (fins al 
setembre s’obria a les 9 h). Aquest 
servei és l’encarregat d’oferir una 
gestió completa i d’agilitzar els 
tràmits més habituals que els 
ciutadans realitzen amb el con-
sistori.

La resta d’oficines municipals 
han ampliat també el seu hora-
ri d’atenció personalitzada, que 
en aquest cas passa a ser de 9.30 
a 14 h (anteriorment obrien a les 
10 h). n

L’Ajuntament amplia 
l’horari d’atenció al públic

RoSES. oBERt DE 8 A 14 hY

sAC. L’espai dedicat a servei d’Atenció del Ciutadà AJUNTAMENT DE ROSES

La Guàrdia Civil va localitzar 
dissabte una plantació de ma-
rihuana al marge del riu Llo-
bregat, al terme municipal de 
Biure. La investigació es va ini-
ciar després que Policia Judicial 
de la Guàrdia Civil a la Jonque-
ra en tingués coneixement. Els 
agents van trobar 250 plantes 
de marihuana i 14 quilograms 
de cabdells de la mateixa subs-
tància llestos pel consum. El cas 
està a disposició del Jutjat d’Ins-
trucció de Guàrdia de Figueres. 
Mentrestant, continuen les ges-
tions per esbrinar la identitat de 
les persones fugides i la relació 
que tenen amb la plantació. n

Redacció l bIURE

nn

opERatIU. ANtIDRoGAY

La Guàrdia Civil 
desmantella 
una plantació de 
marihuana a Biure
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nn girona. Catalunya va rebre durant el primer semestre de 
l’any 992,6 milions d’euros en inversions estrangeres, un 
40% menys que en el mateix període de l’any passat, segons 
les dades del Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme. n

La inversió forana cau un 40% a Catalunya
EmprEsaY

Setmana clàssica de manipulació als mercats

La setmana passada va ser set·
mana de venciment trimestral 
dels futurs i opcions als mercats 
mundials. Aquestes setmanes és 
típic pels grans brokers i inversors 
forçar el moviment en la direcció 
dels tres mesos precedents per 
tenir més guanys el divendres, 
quan vencen les seves inversions.

El mercat americà o mercat di·
rector que segueixen tots els al·
tres està clarament manipulat 
per poder arribar als màxims 
històrics de finals de gener i ge·

nn

opiniÓ

Tenim un factor molt deses·
tabilitzador a les borses i es diu 
Trump. Les borses, penalitzades 
aquests mesos per la seva políti·
ca d’aranzels  a part dels produc·
tes xinesos, tenen una altra ame·
naça d’un increment al 100% dels 
seus productes. 

La Xina ja ha dit que prendrà 
represàlies si es materialitza 
l’amenaça. Trump és capaç d’ai·
xò i molt més però també de can·
viar d’idea en cinc minuts i arri·
bar a un acord, per tant, la incer·
tesa és màxima.

A favor tenim les eleccions no 
presidencials al novembre. Als 
EUA, a cap partit al poder li agra·
da arribar a uns comicis amb 
unes borses caient, ja que signi·
ficaria que la seva política eco·
nòmica no és encertada.  

Resumint, oblidaria aques·
ta setmana i estaria atent al que 
passa després. Seria agosarat dir 
que l’Íbex 35 té bona pinta es·
tant per sota de 10.500 punts pe·
rò manté el suport bàsic i perso·
nalment soc optimista sobretot 
pel fet que les eleccions als EUA 
aguantaran les borses america·
nes en zones de màxims. n

Jordi
Oliva

analista tècnic
empordapatrimonis.blogspot.com

nerar els màxims beneficis. Les 
borses europees, després de set·
manes de caigudes, contagiades 
per aquest moviment han rebotat 
sent una de les millors setmanes 
de l’any.

Això té diverses lectures con·
traposades. Positiva perquè val 
més pujar que baixar, però so·
bretot perquè recuperem el su·
port decisiu a l’Íbex al voltant 
dels 9350 punts. Negatives pel 
que pot venir després en un pe·
ríode no gaire favorable.

«El mercat americà està 
clarament manipulat 
per poder arribar als 
màxims històrics»

Les empreses que contrac·
tin joves a jornada completa 
durant la nova fira d’ocupació 
FormemGi rebran una ajuda de 
gairebé 5.000 euros. Aquests di·
ners sortiran de fons europeus 
que gestiona la Cambra de Co·
merç de Girona, que és preci·
sament qui organitza el certa·
men. Això sí, per optar a l’ajuda, 
els contractes que s’hi lliguin 
hauran de ser de mig any com 
a mínim. 

La primera edició de la fira 
FormemGi, dedicada a fomen·
tar l’ocupació i la inserció labo·
ral dels joves, tindrà lloc aquest 
dijous al Palau de Fires de Gi·
rona. n

Redacció/ACN l girona  
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ocupaciÓY

5.000 euros per a 
les empreses que 
contractin joves en 
el FormemGi

La Generalitat de Catalunya, 
a través de l’empresa pública 
Ports de la Generalitat, va par·
ticipar la setmana passada –19 i 
20 de setembre– amb altres ins·
titucions en la fira Seatrade Cru·
ise Med 2018, on va ser present el 
Port de Roses, així com les instal·
lacions de Palamós i Sant Car·
les de la Ràpita. L’objectiu era do·
nar a conèixer tant els serveis de 
les instal·lacions portuàries com 
l’oferta turística de les destina·
cions a les companyies de cre·

Redacció l LisBoa  
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uers, associacions, touropera·
dors i agents. 

La fira bianual Seatrade Crui·
se Med, que enguany s’ha cele·
brat a Lisboa, va comptar amb la 
presència del regidor de Turis·
me de l’Ajuntament de Roses, Fè·
lix Llorens, que va posar l’èmfasi 
en el fet que «els ports de Roses i 
Palamós i la destinació turística, 
units amb la marca Costa Brava 
Cruise Ports, s’han convertit en 
una entrada de gran valor per a 
les companyies de creuers, que 
esperem que s’incrementarà les 
pròximes temporades». n

El Port de Roses participa
en la fira seatrade Med

TurismEY

autoritats i tècnics. Presents a la fira de la setmana passada a Lisboa HORa nOVa

Y ocupaciÓ 

l’ocupació en el sector de la 
construcció ha baixat un 14,2%
nn La província gironina és, amb un 14,2% menys, 
la quarta província espanyola on més s’ha reduït 
l’ocupació en el sector de la construcció. En con·
cret, aquest ram dona feina a uns 23.500 profes·
sionals gironins, una xifra sensiblement inferior 
als 27.400 que hi havia l’any passat.  n

Els Esmorzars Empresarials 
Empordà paren taula de nou

EmprEsa. dAvid sAuRiNA seRà el pRimeR pARtiCipANt de les xeRRAdesY

L’Associació d’Emprenedores 
de l’Empordà –XEC–, amb el su·
port de l’Àrea de Promoció Eco·
nòmica de l’Ajuntament de Fi·
gueres, inicia divendres, 28 de se·
tembre, una nova temporada dels 
Esmorzars Empresarials Empor·
dà (EEE), que començaran amb 
una xerrada –«Filosofia d’Em·
presa: Alchimia Growing Happi·
ness»– a càrrec de David Saurina 
a l’Hotel Ronda. Saurina, que an·
teriorment es dedicava a la jardi·

Redacció l figuErEs  
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neria, va impulsar la seva aventu·
ra empresarial l’any 2001 amb la 
creació d’Alchimiaweb, SL, i a la 
xerrada exposarà com ha trans·
corregut l’evolució del seu pro·
jecte, així com les dificultats i els 
avantatges que s’ha anat trobant 
pel camí. 

Amb accions com els Esmorzars 
Empresarials la XEC vol apostar 
pels seus objectius cabdals: com·
partir coneixement, aportar ide·
es, conèixer projectes de la co·
marca i dinamitzar el sector eco·
nòmic de la zona.  n

lA xeRRAdA de sAuRiNA es 
fARà el 28 de setembRe A 
l’hotel RoNdA de figueRes

lA xeC pRetéN CompARtiR 
CoNeixemeNts i diNAmit-
zAR l’eCoNomiA loCAl

primEra DaTa

oBJEcTius

Y

Y
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Una vintena d’activitats en defensa del patrimoni
nn ROSeS.  «Roses Patrimoni Viu» és el cicle que ha arrencat el passat cap de set·
mana i que s’allargarà fins al 27 d’octubre amb la voluntat d’explicar «el patri·
moni immaterial, lligat a les experiències íntimes i subjectives». Hi participa la 
documentalista Maria Velasco, autora de  Diàlegs amb el mar. n

Va néixer al carrer Montcada 
del barri de la Ribera de la capital 
catalana, l’any 1871, en un edifi·
ci que avui forma part del Museu 
Picasso: el pintor modernista Ra·
mon Pichot. És conegut a l’Em·
pordà per les seves estades i el lli·
gam de la seva singular família 
amb Cadaqués, on els seus pares 
van construir una casa a la penín·
sula d’Es Sortell i es va convertir 
en un lloc de trobada d’artistes: 
des del poeta andalús Frederico 
García Lorca o al fauvista francès 
André Derain fins al violoncel·
lista Pau Casals.Mai, des que va 
morir per tuberculosi el 1925 a 
París, no s’havia fet una exposi·
ció retrospectiva de la seva obra. 
Ara, i després de passar per Bar·
celona i Lleida, la mostra «Ramon 
Pichot. D’Els Quatre Gats a la 
Maison Rose», que consta d’una 
cinquantena de quadres, es pot 
visitar fins al 20 de gener al Caixa·
Forum Girona, ubicat al palau gò·
tic de la Fontana d’Or. Reunir part 
del seu llegat –olis, dibuixos, gra·
vats, cartells i llibres il·lustrats– 
no ha estat senzill, segons expli·
ca la comissària Isabel Fabre·
gas, ja que assegura que només 
«hi ha cinc museus amb obres de 
Pichot» i la majoria es troben en 
col·leccions particulars.

cADAQUÉS, BARcelONA, PARÍS. 

L’exposició es distribueix en tres 
espais per representar tres eta·
pes de Ramon Pichot: la primera, 
dedicada a la seva fascinació pel 
paisatge i la gent de Cadaqués; 
una segona que explica els seus 
inicis en l’ambient modernista 
de Barcelona, la seva primera 
mostra individual a la mítica cer·
veseria Els Quatre Gats i l’amis·
tat amb Ramon Casas, Santiago 
Rusiñol i l’aleshores jove Pablo 
Picasso, entre altres, i una dar·
rera etapa centrada en la seva vi·
da al barri bohemi de Montmar·
tre, on s’instal·laria pels volts del 
1902, passaria la Primera Guerra 

Mar Camps l giRONA  
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Una retrospectiva a Ramon Pichot
Una cinquantena d’obres 
reivindiquen el llegat 
de l’artista modernista, 
conegut pel seu lligam 
amb Cadaqués

exPOSició. ‘RaMon PiChot. D’Els QuatRE Gats a la Maison RosE’ Es Pot vEuRE fins al GEnER al CaixafoRuM GiRona, a la fontana D’oRY

musa. ‘Germaine’ (1900) es va convertir en la seva esposa

CaDaQuÉs. Dalí es va inspirar amb obres com la de ‘Cala Nans’ (1900)

La PaRELLa. Gargallo i Pichot a la maison Rose, pels volts del 1923

PaIsaTGE HumÀ. ‘Pescadors’ (1902)

A. RAMON

J. CASANOVA

MNAC

J. CASANOVA

Mundial i, al costat de la seva do·
na i musa, Laure Gargallo, ano·
menada també la Germaine, no 
abandonaria mai més. 

Amb tot, aquesta retrospecti·
va posa de manifest que, si bé la 
seva obra està en constant evo·
lució, també de temes –des dels 
primers anys com a membre de 
la Colla del Safrà, quan retrata·
va escenes de suburbis barcelo·
nins, fins als quadres centrats en 
el folklore espanyol passant pel 
cartellisme–, la importància del 
color és el denominador comú de 
la seva trajectòria artística. 

iNflUèNciA SOBRe DAlÍ. Les pintu·
res de Cadaqués, de les primeres, 

que daten de l’any 1900 i evoquen 
el paisatge, són un bon exemple 
de la importància del color: Ca·
la Nans, (1900); S’Arenella (1900) 
o Pescadors (1902). Justament, 
aquests olis sobre tela influencia·
rien Salvador Dalí, que l’estiu del 
1916 va fer una estada, per recu·
perar·se d’una malaltia, a la casa 
dels Pichot del Moltí de la Torre, 
prop de Figueres. El futur pintor 
surrealista recordaria, de la seva 
estada, la descoberta de l’impres·
sionisme i el postimpressionis·
me. Dalí pintaria el 1918 una sèrie 
de quadres, com ara La dona del 
doll o Cala Nans adornada de xi·
presos, que recorden el color, els 
temes i les pinzellades de l’artista 

modernista. 
L’1 de març del 1925 Ramon 

Pichot va morir a París, a la Mai·
son Rose, la seva casa i alhora ta·
ller, que compartia amb la seva 
musa, Germaine. I la mostra aca·
ba amb una imatge de la parella: 
ella és davant la façana i ell rere 
una finestra de la mateixa mai·
son. I, com es pot llegir en una 
cronologia al llarg del recorre·
gut del CaixaForum, Picasso va 
fer un homenatge post mortem 
al seu amic amb Les tres ballari·
nes (1925), una peça que actual·
ment es pot veure al Tate Modern, 
a Londres. El geni malagueny di·
ria, més tard, que l’obra s’havia de 
dir La mort de Ramon Pichot. n

Es PaRla DE CaDaQués,  la 
influènCia MoDERnista i 
la viDa bohèMia DE PaRís

és la PRiMERa MostRa 
REtRosPECtiva DEs DE la 
sEva MoRt, El 1925

tReS etAPeS

POc ReiviNDicAt

Y

Y
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Una vintena d’activitats _visi-
tes, conferències i presentacions_ 
per posar en valor el patrimoni de 
Roses. També el que és immateri-
al, de caràcter personal, vivenci-
al. És l’objectiu del cicle Roses Pa-
trimoni Viu, que va arrencar di-
vendres passat i que s’allargarà 
fins al 27 d’octubre. 

Aquest cap de setmana es va do-
nar el tret de sortida amb la xerra-
da i exposició del rosinc Fèlix Bre-
tón a Ca l’Anita, sota el nom «Pun-
ta Falconera: terra, aigua, aire i 
foc». Amb imatges i dibuixos, va 
mostrar el seu projecte de Cen-
tre d’Interpretació del Parc Natu-
ral de Cap de Creus, una proposta 
arquitectònica i paisatgística que 
interactua amb els búnquers de 
punta Falconera. L’endemà, Jau-
me Costa, nascut en una família 
amb una intensa vinculació amb 
el món del camp i l’agricultura, va 
oferir una visita comentada sobre 
eines del camp. 

Després d’aquest inici, la pro-
gramació continuarà durant un 

Mar Camps l roses  
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El patrimoni immaterial de Roses 
patrimoni. es traCta d’unes jornades i una vintena d’aCtivitats per a la difusió de la història loCal, que s’allargaran fins el 27 d’oCtubreY

‘ROSES PATRIMONI VIU’. La fotògrafa Maria Velasco participa al cicle MARIA VELASCO

mes, amb propostes tan diver-
ses com una conferència sobre 
Manuel de Perdrolo a càrrec de 
Sebastià Bennasar, el 5 d’octu-
bre; una visita guiada al cemen-
tiri municipal, el dia 6; la projec-
ció del documental Diàlegs amb 
el mar, de Maria Velasco, un dia 

després, o l’activitat «Locus amo-
enus», guiada per Antoni Abad, 
patró major de la confraria de 
Roses, prevista pel 13 d’octubre. 
S’han programat visites guiades 
a la Ciutadella i el Castell de la Tri-
nitat, així com la presentació del 
llibre La gent gran de Roses. n

Sobre Manuel de Pedrolo, a
càrrec de Sebastià Bennasar

Sobre arqueologia subaquàtica, 
a bord del catamarà Màgic

D i à l e g s  a m b  e l  m a r,  u n 
documental de Maria Velasco

Del llibre La gent gran de Roses 
IV. 1927-1931

conferència 

xerrada

projecció

presentació

biblioteCa, 19.30 h

port nàutiC, 11.30 h

teatre MuniCipal, 19 h

teatre MuniCipal, 18 h

5 d’octubre

12 d’octubre

7 d’octubre

26 d’octubre

Aquesta tardor, caps
de setmana en família

10 activitats gratuïtes i molt més... octubre i novembre

aCtivitats Culturals 
Molt interessants i en la 
seva Majoria, gratuïtes.

L’Àrea de Turisme de l’Ajuntament de 
Llançà ha programat pels propers me-
sos d’octubre i novembre  tot un seguit 
d’activitats per dur a terme en família 

els caps de setmana. Seguint el model d’ac-
tivitats del Llançà Summer 2018, es proposa 
des de visites guiades familiars, culturals i de 
natura fins a sortides i altres activitats cultu-
rals molt interessants i en la seva majoria, gra-
tuïtes.

Per una banda, els visitants 
podran descobrir els paratges 
més emblemàtics de Llançà i 
els seus voltants a través de 
les ja consolidades visites gui-
ades familiars  «Els ulls de la si-
rena», «L’essència de cap de Ras», «El Tresor del 
Pirata Tort», «Animals i animalons de l’Albera» 
i «Un Passeig en família pel Camí de Ronda».

A la vegada, podran descobrir el Llançà Medi-
eval amb el monjo Crispí en el Marc de les Jor-
nades Europees de Patrimoni, els secrets dels 
nostres espais naturals amb «Llançà i el Parc 
Natural del Cap de Creus» i la «La costa dels 
sentits».

Cal destacar que degut a l’èxit de la darrera 
tardor, es tornaran a oferir propostes com el io-

Activitats a Llançà

ga en família i el txikung  en família a la platja de 
La Farella, un espai idíl·lic per realitzar aquestes 
activitats! En aquest mateix indret es farà tam-
bé una observació d’estels amb l’activitat «Nit 
d’estels a la platja».

I finalment cal recalcar que el proper mes de 
novembre s’oferirà, cada dissabte, una sorti-
da de senderisme familiar per descobrir totes 
les rutes locals de senderisme del municipi. En 

aquest sentit es proposen 
sortides per conèixer els 
entorns de Llançà, on pre-
dominen els principals sen-
ders de l’Espai Natural de 
l’Albera i del Parc Natural 
de Cap de Creus. És gratu-

ït i el guiatge anirà a càrrec del reconegut guia 
Marcel Gutinell de Gisfera.

Vine a fer un novembre de senderisme a 
Llançà. No oblidem que diferents allotjaments 
del municipi ofereixen durant aquests mesos 
preus especials per als visitants del munici-
pi perquè puguin passar el cap de setmana a 
Llançà duent a terme totes aquestes activitats.

Podeu consultar tota la informació i fer les 
vostres reserves  a www.visitllanca.cat.
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dijous, 27 de setembreY

Presentació
del llibre ‘un cadàver 
inquiet’ a la bookman

Dimarts 25. santa misericòrdia, aurèlia

Dimecres 26. sant cosme, damià i nil

Dijous 27. sant vicenç de Paül

Divendres 28. sant venceslau

Dissabte 29. sant miquel, rafael, Gabriel

Diumenge 30. sant jeroni, santa sofia

Dilluns 1. santa teresa de l’infant jesús          

nn  figueres.  La Bookman Lli-
breria (c/Sant Llàtzer, 17) pre-
senta aquest dijous la novel·la 
d’intriga Un cadàver inquiet (19 
h). Hi haurà l’autor, Salvador 
Casas. n

nn roses. Se sortirà del pavelló 
poliesportiu del municipi a les 20 
h. Els participants es podran ins-
criure a partir de les 18.30 h. Es 
tracta d’un recorregut de 10 km i 
190 metres de desnivell.   n

dissabte, 29 de setembreY

Marxa
12 edició de la marxa 
ratPenat, del caP de creus

agenDa De la setmanaconvocatòria

dimarts 25
figueres

taula rodona l biblioteca 

A les 19 h.  Amb els artistes de La Muga Caula

dimecres 26
la jonquera

contes l biblioteca

A les 17 h.  Hora del conte amb Auuuuu! Contes de llops, a càrrec d’Olga 
Cercós

dijous 27
figueres

Presentació l la bookman llibreria

A les 19 h.  De la novel·la d’intrigra Un cadàver inquiet, amb l’autor, Salva-
dor Casas

conferència l la cate

A les 20.15 h.  Xerrada «L’eclipsi total de lluna del segle a Namíbia, a càrrec 
del fotògraf Juan Carlos Casado, i Alexandra Selezneva, estudiant gua-
nyadora del curs d’Astronomia de l’Observatori d’Albanyà. Han participat 
en l’expedició Shelios 2018.

divendres28
figueres

contes l biblioteca 

A les 17 h.  Contes per a nadons amb la Cia. La Minúscula i Contes de car-
gols

taula rodona l museu De l’emporDà

A les 19 h.  «Els Dalí en la intimitat», a càrrec de Lali Bas, Emília Pomés i 
Mariona Seguranyes

portbou

jornades l escola walter benjamin

A les 16 h.  Obertura amb la conferència de Vicente Ordóñez «Estat d’ex-
cepció: la interpretació del materialisme històric de Walter Benjamin»
A les 17 h.  Presentació del workshop de la ballarina Yael Karavan
A les 18.30 h.  Conferència de Maria Maïlat, «Ser o no ser marxista segons 
Walter Benjamin. Quins passatges entre Brecht, Scholem, Adorno?»
A les 19.30 h.  Presentació del llibre «Asja Laci. Amor de direcció única», 
de Roser Amills

roses

ball l sala De la ciutaDella

A les 22 h.  Ball amb David Magem

ventalló

festa l pavelló

A les 21.30 h.  Espectacle «Bona nit benparits», de Fel Faixedes

dissabte 29
figueres

contes l biblioteca 

A les 11 h.  Hora del conte amb Els magicontes d’Armand de Cabestany, a 
càrrec de Litu Bambasses

l’escala

música l sant martí D’empúries

A les 19 h.  Recital de violoncel i piano a càrrec de Franco Maggio Orme-
zowsky i Emmanuela Maggio

música l alfolí De la sal

A les 21 h.  Actuació d’Artur Blasco (acordió diatònic, rabec i percussions 
tradicionals) i Marién de Casimiro (violí).

portbou

jornades l escola walter benjamin

A les 10 h.  Conferència de Salvador Cuenca amb «A Portbou en sisena 
per autopista per parlar de la metàfora del fre de mà d’”Einbahnstrabe” 
[carrer de direcció única] de Walter Benjamin»
A les 11.30 h.  Xerrada de Marcelo Expósito i «L’art de la producció de Wal-
ter Benjamin»
A les 16 h.  Conferència d’Alain Badia sobre «A què anomenam malenco-
nia d’esquerres?»
A les 17 h.  Benoit Behy-Bunel parlarà de la «Introducció a la crítica del 
valor»
A les 18 h.  Conferència de Jean Calens «Passatge de les idees. Notes so-
bre el passatge d’algunes idees a l’Albera»

roses

marxa l pavelló poliesportiu

A les 20 h.  XII Marxa Nocturna  Ratpanat, del Club Ciclista Roses i Easybi-
kes. Inscripcions a partir de les 18.30 h

ventalló

festa l església

A les 12 h.  Ofici solemne amb la Cobla Cervianenca

festa l pl. major

A les 17 h.  Actuació infantil amb Jaume Ibars i xocolatada. Tot seguit, ball 
de Lindy Hop (19 h)

festa l pavelló

A les 23 h.  Concert amb els grups musicals Despit i La Wasa

diumenGe 30

Xiii concurs De fotografies 

De navata

nn Al voltant del tema «Ca-
mins amb paisatge de Nava-
ta» el poble celebra la 13a edi-
ció del Concurs de Fotografia. 
Les obres es poden presentar 
fins al 28 de setembre a l’Ajun-
tament. El lliurament de pre-
mis serà el 6 d’octubre i des 
d’aquell dia fins al 14 els tre-
balls s’exposaran a la Sala Lle-
vant del Centre Cívic. Pot parti-
cipar-hi tothom amb un màxim 
de dues fotografies en blanc i 
negre o en color relacionades 
amb el tema i sempre que les 
imatges no hagin estat premi-
ades en cap altre concurs. 

les bases. Les mides de la 
fotografies han de ser de 
20 x 30 cm sobre fons blanc de 
30 x 40 cm. S’han de presentar 
en un sobre tancat i amb el títol 
«XIII Concurs de Fotografia de 
Navata» i el pseudònim esco-
llit. A l’interior del sobre tancat 
s’hi ha d’incloure les fotografi-
es presentades amb el pseudò-
nim escrit a la part de darrere i 
la identificació de les persones 
retratades, si és el cas. Les da-
des de l’autor _nom, adreça i 
telèfon_ s’han d’introduir en un 
altre sobre tancat.
Les fotografies guanyadores 
quedaran en propietat de l’en-
titat convocant, que tindrà dret 
a publicar-les citant, sempre, 
l’autoria. Les obres no premia-
des podran recollir-se fins al 31 
de desembre del 2018. 

vereDicte i premis. El jurat es-
tarà format per persones rela-
cionades amb el món de la fo-
tografia. Els premis poden ser 
declarats deserts si així ho 
considera el jurat. El veredic-
te es farà públic el dia 6 a d’oc-
tubre a les 19 h. El primer pre-
mi consisteix en un àpat per a 
dues persones al restaurant 
Swing Gourmet de Torremiro-
na; el segon en un àpat per a 
dues persones al bar Sindicat 
del Centre Cívic i el tercer, en 
un àpat al bar El Toc de la pisci-
na municipal.  n

Y
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ge
nt nn roses.  El 28 i 29 de setembre, la Càtedra Oceans i Salut Humana i l’Institut de Medi 

Ambient, coorganitzen a Roses, seu de la càtedra, diferents activitats i tallers oberts a 
tothom que donaran a conèixer la importància dels ecosistemes marins per a la salut 
de les persones. Una sortida en vaixell pel Parc Natural del Cap de Creus, conferències 
i 5 tallers interactius formen part de la programació, conduïda per experts de diferents 
àmbits. El doctor Joan San, neurocientífic de la UdG, serà l’encarregat d’obrir les jor-
nades el 28 de setembre amb la xerrada «Ment, salut i mar», al Teatre Municipal (18 h). 
L’endemà, el dissabte 29, durant tot el matí tindrà lloc una sortida amb catamarà pel 
cap de Creus i la directora del Parc Natural, Victòria Riera, parlarà de la protecció de 
l’ecosistema marí. A la tarda, el Teatre Municipal (17 h) serà la seu de cinc tallers gratu-
ïts, com els titulats «Medicines del mar», «Al·lèrgies del mar» o «Biotoxines marines». n

La Càtedra Oceans mostra al públic el lligam i 
la relació entre el mar i la salut

Josep M. Bernils l cadaqués  

El dia que es va inaugurar el 
Museu de Cadaqués, el 17 de 
desembre del 1983, el pintor 

i crític d’art Joan-Josep Tharrats 
va dir: «Cadaqués és sens dub-
te la capital del món en qüestió 
d’art. Encara que tota la resta ha-
gués desaparegut, es podria re-
construir la història de l’art con-
temporani només amb la histò-
ria dels artistes que han passat 
pel poble». L’autor de Cent anys 
de pintura a Cadaqués coneixia 
bé aquesta història i ara l’ha cer-
tificat la historiadora de l’art fi-
guerenca Mariona Seguranyes, 
que dissabte passat va presentar 
Cadaqués univers d’artistes, una 
documentada guia d’aquest fons 
municipal.

L’acte es va celebrar a la sala Me-
ifrèn, a la Societat l’Amistat, on hi 
ha penjats sis dibuixos al carbó, 
de mida gran, que l’artista que do-
na nom a la sala, Eliseu Meifrèn, 
va llegar a l’entitat l’any 1912, ar-
ran d’una estada al poble per po-
der pintar. Acompanyant Segu-
ranyes hi havia la consellera de 
Cultura de la Generalitat, Laura 
Borràs, i la regidora de Cultura de 
l’Ajuntament de Cadaqués, Mar-
ga Figueras, un puntal determi-
nant en aquest procés de catalo-
gació de les prop de 300 obres que 
els artistes han llegat al poble du-
rant dècades.

L’autora del volum va reconèi-
xer que «es tracta de la culmina-
ció de tot un projecte d’investiga-
ció que es va materialitzar primer 
amb l’exposició “Cadaqués, uni-
vers d’artistes. De Meifrèn a Dalí”, 
que es pot visitar fins al 28 d’octu-
bre, i que ara tindrà el seu suport 
permanent en aquest llibre-ca-
tàleg. De fet, la donació de Mei-
frèn va inspirar l’Amistat a inici-

ES TREBALLA PER DISPOSAR D’UN ESPAI ESTABLE PER A LA COL·LECCIÓCULTURA

Mariona Seguranyes presenta el llibre-catàleg amb documentació de les prop de 300 obres del museu

«Cadaqués, univers d’artistes»

presenyació a la sala meifrèn. mariona seguranyes, la consellera laura Borràs i la regidora marga figueras BERNILS

y MARIONA SEGURANYES

«A FINALS DEL SEGLE XIX ELS 
PRINCIPALS PINTORS DEL PAÍS 
JA SÓN A CADAQUÉS»

y LAURA BORRÀS

« C A DAQ U É S  D E T E R M I N A 
L’EQUILIBRI PERFECTE ENTRE 
L’UNIVERSAL I EL QUE ÉS LOCAL»

ar una recollida d’obres de diver-
sos artistes per crear un museu. 
No era gens estrany perquè el po-
ble ha estat durant més d’un segle 
un punt d’unió d’artistes arribats 
d’arreu del món».

Per justificar la seva afirmació 
_i la de Tharrats 35 anys enre-
re_ Seguranyes va recordar que 
«a finals del segle XIX els princi-
pals pintors del país són a Cada-
qués. El paisatge del cap de Creus 
és un atractiu per als barcelonins 
i per això s’hi traslladen a fer-hi 
estades. Un punt d’inflexió de tot 
plegat va ser, ja a començaments 
del segle XX, la nissaga del Pitxot 
_que van portar Pablo Picasso i 
molts altres artistes_ fins al Sal-
vador Dalí d’abans de la Guerra 
Civil, que també convida nom-
brosos intel·lectuals de l’època».

La historiadora de l’art va expli-
car que a partir dels anys seixan-
ta del segle passat «una segona 
generació d’artistes ja reclamen 

ren una primera mostra pública 
del fons». L’arquitecte Lafranco 
Bombelli també va ser un altre 
puntal important en aquest nou 
procés de recaptació d’obres.

des de La INauGuracIÓ FINs ara. 

Per fer-ho una realitat cal esperar 
fins al 17 de desembre del 1983, 
quan s’inaugura l’edifici que ja 
porta el nom de Museu de Cada-
qués. Es tracta de la Sala d’en Ber-
to, un espai cedit a la parròquia 
per a activitats culturals i bene-
ficència. Després de la restaura-
ció de l’immoble, la vila ja disposa 
d’un equipament prou digne que 
des d’aleshores, amb algunes in-
termitències, ha anat acollint ex-
posicions d’art, moltes de mono-
gràfiques i de caràcter temporal. 
Des del 23 de juny i fins al 28 d’oc-
tubre acull la mostra de bona part 
d’aquest fons amb la perspectiva, 
no gaire llunyana, de poder-ho 
exhibir de manera permanent. 

El llibre, de més de 300 pàgines, 
inclou uns textos de presentació 
d’Huc Malla, Josep Playà, Ricard 
Mas i la mateixa Mariona Segura-
nyes. Gairebé 200 pàgines estan 
dedicades al catàleg d’obres del 
museu, que inclou una imatge, 
una fitxa i, en molts casos, una ex-
plicació complementària. Tam-
bé hi figuren uns escrits, a mane-
ra de testimoni personal, de Pere 
Maset, primer director del mu-
seu, i de Pere Vehí, comissari de 
diverses exposicions.

En l’acte de presentació, la regi-
dora de Cultura, Marga Figueras, 
va agrair «la tasca de documenta-
ció realitzada per Mariona Segu-
ranyes. Aquest llibre-catàleg és 
un homenatge a tota aquella gent 
del poble que va ser pionera en 
la gestació del museu i als artis-
tes que van fer donació de les se-
ves obres per fer-ho possible. Es-
tem posant en valor la col·lecció 
i el nostre objectiu no només és 
mantenir-la i conservar-la, sinó 
que també la volem ampliar». En-
tre els assistents a l’acte hi havia, 
precisament, els exalcaldes Àn-
gel Baró i Miquel Figueras, prin-
cipals impulsors del projecte als 
anys vuitanta del segle passat.

La consellera de Cultura, Laura 
Borràs, va cloure l’acte remarcant 
«la importància de la cultura per 
tal de reflectir la vitalitat del pa-
ís. Ja sabem que per molta gent la 
cultura és supèrflua i una activi-
tat en la qual no caldria invertir 
gaire, però penso que la necessi-
tes de forma vital. Els artistes, en 
aquest cas pintors, escultors i fo-
tògrafs, han sabut captar la belle-
sa que ens envolta i ara la retornen 
a la societat amb les seves obres. 
En aquest sentit, Cadaqués és un 
exemple clar i que, a més, deter-
mina l’equilibri perfecte entre 
l’universal i el que és local».  n

un lloc per exposar. Joan-Josep 
Tharrats és el personatge que 
recupera la idea del museu i co-
mença a mantenir reunions amb 
la junta del Casino per tal d’acti-
var el projecte. El 1971 hi ha una 
declaració d’un grup d’artistes 
en aquest sentit i el 31 d’agost del 
1979 el president de la Generali-
tat, Josep Tarradellas, acompa-
nyat de Salvador Dalí, inaugu-
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RESULTATS RESULTATSRESULTATS

JORNADA 5 JORNADA 5JORNADA 5

Cistella-Sant Pere 3-3

Borrassà-Cabanes 1-0

Esplais-Navata 2-3

Pals Atlètic-Empuriabrava-Cas. 2-4

Vilamalla-Agullana 1-0

Begur-Vila-sacra 4-2

Roses-Portbou 4-0

Bàscara-Llançà 0-3

Bisbalenc-Torroella 1-2

PUF-Fortià 3-2

Siurana-Vila-sacra B 1-0

Lladó-Sant Miquel Fluvià 3-1

Llers-Sant Llorenç Muga 4-0

Vilafant-Roses City 2-5

Cadaqués-Selvatans 6-0

Espolla-Base Roses B 0-2

L’Armentera-Palau-saverdera Suspès

Descansa: Vilajuïga

Abadessenc-Santa Pau 1-1

Bescanó-Can Gibert 2-3

Cassà-Besalú 3-0

Bosc de Tosca-Sant Jaume Llierca 1-1

Quart-Porqueres 0-1

Guíxols-Vilartagues 3-0

Tossa-Caldes Malavella 1-2

L’Escala-Camprodon 2-0

Base Roses-Marca Ham 1-1

Pals Atlètic-Cistella

Begur-Esplais

Agullana-Bàscara

Empuriabrava Cas.-Llançà

Torroella-Vila-sacra

Navata-Vilamalla

Sant Pere-Roses

Portbou-Borrassà

Cabanes-Bisbalenc

Fortià-Base Roses B

Roses City-Llers

PUF-Sant Miquel Fluvià

Lladó-Vilajuïga

Palau-saverdera-Cadaqués

Sant Llorenç Muga-L’Armentera

Selvatans-Espolla

Vilafant-Vila-sacra

Descansa: Siurana

Can Gibert-Guíxols

Santa Pau-Bosc de Tosca

Sant Jaume Llierca-Bescanó

Besalú-Tossa

Caldes Malavella-Quart

Base Roses-Abadessenc

Marca Ham-Camprodon

Vilartagues-Cassà

Porqueres-l’Escala

EQUIP P

˚1. llançà 10

˚2. bEgUr 10

 3. EmPUrIabrava-cas. (-1) 9

 4. rosEs 9

5. torroElla 7

6. vIla-sacra 7

7. bIsbalEnc 7

8. PortboU 7

9. navata 6

10. bàscara 6

11. cIstElla 5

12. sant PErE (-1) 4

13. Pals atlètIc 4

14. agUllana 3

15. borrassà 3

16. vIlamalla 3

17. cabanEs 0

 18. EsPlaIs 0

EQUIP P

˚1. cadaQUés 10

˚2. llErs 9

 3. lladó (-1) 9

 4. sIUrana (-1) 7

5. rosEs cItY (-1) 7

6. basE rosEs b 7

7. vIlaJUÏga (-1) 6

8. PUF (-1) 6

9. FortIà 4

10. sElvatans 4

11. sant mIQUEl FlUvIà (-2) 3

12. PalaU-savErdEra (-2) 3

13. vIlaFant 2

14. l’armEntEra (-2) 1

˙ 15. sant llorEnç mUga 1

˙ 16. EsPolla (-1) 0

˙ 17. vIla-sacra b 0

EQUIP P

˚1. l’Escala 12

˚2. gUíxols 12

 3. bosc dE tosca 10

 4. sant JaUmE llIErca 10

5. cassà 9

6. can gIbErt 9

7. sant PaU 7

8. bEscanó 7

9. tossa 6

10. caldEs malavElla 4

11. marca dE l’ham 4

12. PorQUErEs 3

13. QUart 3

˙ 14. camProdon 3

˙ 15. abadEssEnc 2

˙ 16. vIlartagUEs 1

˙ 17. basE rosEs 1

˙ 18. bEsalú 0

TERCERA CATALANA • JORNADA 4 QUARTA CATALANA • JORNADA 4SEgONA CATALANA • JORNADA 4 gRUP 15 gRUP 15gRUP 1

29 i 30 de setembre 29 i 30 de setembre29 i 30 de setembre

La Jonquera obté una victòria balsàmica
fUTbOL. PRiMERA CATALANAY

LA JONQUERA 1
ARgENTONA 0

Camp: Municipal de la Jonquera-Les Forques

LA JONQUERA: Manzano, Pere (Nil, 46’), Pujol, 
Masó, Crespo (Jawo, 61’), Bech, Compte (Ber-
nat, 89’), Arnau (Bruno, 69’), Moñino, Paneque 
i Enric (Barco, 61’).

ARgENTONA: Guillamat, Piru, Tejedo, Javi 
(David, 77’), Coca (Vacas, 46’), Adri (Villanu-
eva, 46’), Diego, Planas, Cervera (Víctor, 77’), 
Dani i Puig (Peque, 83’).

ÀRbITRE: García Colomer. T.G.: Masó (La Jon-
quera), Diego i Tejedo (Argentona).

gOLS: 1-0: Arnau (26’).

El Base Roses empata amb la Marca  i 
l’Escala guanya i comparteix colideratge

fUTbOL. SEGONA CATALANAY

El Base Roses i la Marca de 
l’Ham van protagonitzar diu-
menge el segon derbi alt-empor-
danès consecutiu, un partit que 
va finalitzar amb repartiment de 
punts (1-1), el primer dels costa-
ners. Els figuerencs, que es van 
avançar amb un gol de Jairo (27’) 
van veure com els locals establi-
en l’empat a la represa, a través de 
Bena (70’). 

Per la seva banda, l’Escala va su-
mar diumenge la quarta victòria 
consecutiva després de superar 
el Camprodon per 2 a 0. Després 
d’un primer temps amb alter-
nances, el partit es va decantar a 
la represa, període en el qual els 
blaugrana van fer els dos gols del 

Redacció l fIgUERES

nn

IgUaltat. El derbi va comptar amb ocasions a les dues àrees ÀNGEL REYNAL

El carriler de Riumors David 
Juncà va disputar dissabte els 
seus primers minuts d’aquesta 
temporada a Primera Divisió i 
ho va fer per la porta gran: essent 
titular amb el Celta en l’empat a 
3 contra el Valladolid. El lateral, 
que acaba de superar una lesió 
al bíceps femoral, va ser substi-
tuït al 59'. 

 També a Primera, el central 
figuerenc Zou Feddal va veure 

Redacció l fIgUERES  

nn

l’empat del Betis contra l’Athletic 
de Bilbao des de la grada, mentre 
que a Segona el jugador de Bàs-
cara Roger Brugué va veure l’em-
pat del Nàstic contra el Reus (1-
1) des de la banqueta i el lateral 
d’Avinyonet de Puigventós, Pol 
Valentín, no va ser convocat. n

Juncà debuta a la lliga 
amb la titularitat 

fUTbOL. ACTUACiONSY

JUncà. l’alt-empordanès va debutar de titular amb el celta HORA NOVA

EL CENTRAL FiGUERENC VA 
VEURE L’EMPAT DEL BETiS 
DES DE LA GRADA

fEDDAL, SUPLENTY

partit, obra de Argi i Chami. Amb 
aquest resultat els jugadors entre-
nats per Segi Luis, Sepu, es man-

tenen al capdavant de la taula, 
empatats en el colideratge amb 
el Guíxols.  n

Després d’un inici discret des 
del punt de vista dels resultats, la 
Jonquera va aconseguir diumen-
ge passat la primera victòria del 
curs, un triomf balsàmic que van 
assolir davant d’un rival nouvin-
gut a la categoria i també de la 
part baixa de la taula, l’Argento-
na (1-0).

No va ser una victòria fàcil, ja 
que els homes entrenats pel tàn-
dem Jordi Boix-Lluís Moñino es 
van haver d’esforçar de valent per 

Redacció l LA JONQUERA

nn

aconseguir els 3 punts. Una dia-
na d’Arnau al minut 26’ va ser su-
ficient per decantar la balança 
a favor dels fronterers, que amb 
aquest resultat abandonen la part 
baixa de la taula amb un balanç 
d’una victòria, un empat i dues 
derrotes.   n

ELS FRONTERERS, SUPERi-
ORS, VAN ACABAR DEMA-
NANT L’HORA

PATIMENTY

La PB Alt Empordà, al Barça-Athletic
fUTbOLY

nnLa Penya Blaugrana Alt Empordà organitza aquest dissabte 
un autocar per assistir al partit de Primera Divisió entre el Barça 
i l’Athletic de Bilbao. En concret, l’autobús sortirà des del lloc ha-
bitual, davant de l’ambulatori, a les 13 h. Com sempre, les reser-
ves s’han de fer trucant al telèfon 608 094 039.  n
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El vincle que uneix Figueres 
amb els Special Olympics conti-
nua més ferm que mai. Després 
que la capital alt-empordanesa 
acollís el 2010 un dels esdeveni-
ments amb esportistes amb dis-
capacitat intel·lectual més impor-
tant del món, enguany la ciutat 
torna a tenir protagonisme amb 
l’acolliment del pas de la torxa, 
que tindrà lloc dijous. En concret, 
la flama començarà a lluir des de 
la plaça Catalunya, el punt de par-

Redacció l figueres

nn

La capital alt-
empordanesa acollirà 
aquest dijous el pas de 
la torxa dels Jocs Special 
Olympics

esPOrT sOLiDAri. La ciutat ja va acoLLiR eLs speciaL oLympics L’any 2010Y

«estem avocats i contents 
De paRticipaR en aQuesta 
joRnaDa»

rAmOn PAsTOreTY

La flama més especial torna a Figueres

PRESENTACIÓ. Buixó, Masquef i Pastoret, durant la presentació HORA NOVA

tida (18 h), i passarà pel carrer Nou, 
la Rambla i el carrer Girona abans 
d’arribar a la plaça de l’Ajunta-
ment, la seva darrera parada.

Amb el lema «Millor és qui ho 
intenta», l’activitat es va presen-
tar dijous passat amb la presència 
del regidor d’Esports de l’Ajunta-

HORA NOVA 2.474  n  25 de setembre de 201850 Esports

ment de Figueres, Jordi Masquef;  
el representant de l’Ona, El Dofí, 
Mare de Déu del Mont i Altem, Jo-
sep Buixó; i el president del Club 
Bàsquet Escolàpies i representant 
dels clubs esportius de la ciutat, 
Ramon Pastoret. 

Pastoret, precisament, va recor-
dar que les entitats esportives de 
la ciutat treballen per l’esport de 
base: «més que voler tenir grans 
campions, formem persones». 
«En nom de tots els clubs estem 
avocats i contents de participar en 
aquesta jornada, acompanyarem 
i donarem suport com sapiguem», 
va apuntar el president de l’Esco-
làpies. 

Per la seva banda, Buixó va su-
bratllar que «des de fa 12 o 13 anys 
que he estat al seu costat, m’han 
ensenyat a estimar la vida i m’han 
transmès uns sentiments molt im-
portants». El mateix Buixó ha es-

«Des Que estic aL seu 
costat m’han ensenyat a 
estimaR La viDa»

JOseP BuiXÓY

tat l’artífex que els equips adaptats 
poguessin jugar amb el nom de la 
Unió Esportiva Figueres durant 
els últims anys. 

Finalment, Masquef va dir que 
es vol convertir «el pas de la torxa 
en un esdeveniment ludicoespor-
tiu». «És un orgull, sovint pensem 
que som nosaltres que ajudem els 
esportistes, però són ells els qui 
ens ajuden a nosaltres a ser millors 
persones», va afegir.   n

Roses es va omplir diumenge 
de solidaritat desbordant des-
prés d’acollir l’onzena edició de 
la Cursa de la Dona del munici-
pi, una prova solidària  que va fer 
possible la recaptació de més de 
15.000 euros per a la Fundació 
Roses Contra el Càncer. 

 L’objectiu dels organitzadors, 
arribar als 1.500 participants, no 
només es va assolir, sinó que tam-
bé es va superar amb la presència 
d’uns perfils de corredors d’allò 

Redacció l rOses  

nn

La Cursa de la Dona de 
Roses, de rècord

eL cLuB atLetisme Roses i La 
FunDaciÓ Roses contRa eL 
cÀnceR sÓn eLs impuLsoRs

OrgAniTzADOrsY

eLs paRticipants van haveR 
De ResseGuiR un itineRaRi De 
5 QuiLÒmetRes

recOrreguTY

cursA sOLiDàriA. La pRova va supeRaR eLs 1.500 paRticipantsY

més dispars: des de Bombers de la 
Generalitat fins a la Colla Gegan-
tera de Roses. 

La cursa, composta de 5 quilò-
metres de recorregut, no ha dei-
xat d’evolucionar en la seva rea-
lització al municipi costaner. Ja 
l’any passat es va arribar a la sim-
bòlica xifra dels 1.000 corredors, 
però la progressió i constant mi-
llora no s’aturarà aquí. En aquest 
sentit, la Fundació Roses Contra 
el Càncer i el Club Atletisme Ro-
ses, els organitzadors, ja pensen 
en com potenciar la prova. n

AJUNTAMENT DE ROSESSORTIDA. Gent de totes les edats va participar en la cursa solidària de diumenge

La triatló Sailfish Costa Brava, diumenge
nn La segona edició de la triatló Sailfish resseguirà aquest diumen-
ge la comarca alt-empordanesa. La prova, una half de renom inter-
nacional, sortirà des del càmping Ballena Alegre, a Sant Pere Pes-
cador, i passarà per Castelló d’Empúries, Fortià, Vila-sacra, el Far 
d’Empordà, Vilamalla, Siurana, Sant Tomàs de Fluvià, Vilacolum 
i Vilamacolum abans de tornar a travessar Sant Pere Pescador i ar-
ribar, de nou, al càmping Ballena Alegre.  n

Y hAnDBOL

L’Handbol Empordà 
continua la preparació
nn L’equip sènior masculí del 
Club Handbol Empordà conti-
nua escalfant motors de cara a 
l’inici de lliga. El cap de setmana 
passat, el conjunt empordanès 
va disputar un partit amistós 
contra el BM La Roca, un matx 
que va tenir lloc a Llançà, on els 
vallesans hi feien la pretempo-
rada. n

Y TriATLÓ

Llinares, un doble 
‘finisher’ a Niça
nn El diumenge 16 de setembre 
l’atleta local David Llinares va 
aconseguir passar la línia d’ar-
ribada de l’exigent Ironman de 
Niça. La prova francesa va ser la 
primera competició en què Lli-
nares es va penjar la medalla de 
finisher en la llarga distància, 
ara fa ja 19 anys.  n

CUJEDA
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“El secret de no pujar impostos és
aconseguir que la població pagui els
seus deutes amb l’Ajuntament”
Per ViladeRoses  /   24/09/2018  /   No Comentat

Roses presenta les ordenances fiscals per a l’exercici 2019 sense puja,
un any més, dels impostos ni taxes municipals, que s’aprovaren aquest
vespre en un ple extraordinari

Els impostos d’IBI,
IAE, impost de
Circulació, Plusvàlua i
Impost sobre
Construccions,
Instal·lacions i Obres
(ICIO), tornen a
congelarse a Roses, i
no pujaran les seves
quotes durant 2019.
El consistori
mantindrà també les
bonificacions
incorporades durant
els darrers anys, com
les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social
pel que fa a l’Impost de Béns Immobles o a la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions.

Així ho han manifestat aquest matí l’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el
regidor d’Economia i Hisenda, Marc Danés, en la presentació de la proposta
d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019.

I el secret de poder congelar els tributs que han de pagar els ciutadans està
“en tenir cura  amb els impagats, aquesta és una de les claus per
contenir la despesa, així com haver de sacrificar alguns projectes i
renunciar a alguna inversió que voldríem fer”, ha assegurat Mindan.

Pel que fa als impagats, Danés ha assenyalat que “durant els dos, tres
darrers anys hem fet un esforç important amb XALOC, i hem anat
perseguint a tota aquella gent i empreses que no pagaven els diferents
deutes d’ocupació pública  i d’altres impostos i hem fet una recaptació
importantíssima de diners, com també pel que fa als impostos
relacionats amb el trànsit”.

Estudi per saber si les empreses de serveis els que els hi pertocava de
tributs durant els darrers cinc anys

Així mateix l’Ajuntament de Roses està portant a terme “amb una empresa
externa tot un seguiment per comprovar la facturació real de les
empreses de llum, gas i telefonia mòbil els darrers cinc anys i per tant,
saber si els que ens han pagat a nosaltres és la quantitat real”, ha afirmat
el regidor d’Hisenda, que en el cas de no ser així podria ser que de cares a l’any
vinent entrés una important quatitat de diners extra a les arques municipals, ja
que, segons ha explicat l’alcaldessa que “aquestes empreses tenen
l’obligació de tributar per la facturació que han fet i nosaltres el que
hem estem fent és una revisió per a que es calculi si la quantitat que
han aportat aquestes empreses al consistori és l’adequada, sinó se’ls
reclamarà”.

Taxes i preus públics també es mantenen  les ordenances fiscals per al
2019

L’esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflexa també en
l’apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen,
mantenintse per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix
l’Ajuntament a la ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de
subministrament d’aigua, els casals infantils i les activitats esportives, la
recollida de residus, el cementiri, el transport urbà, les llars d’infants, o el
transport escolar, entre d’altres.

La Piscina Municipal, l’excepció

L’única excepció que es produeix en l’apartat de preus públics, correspon a
l’increment de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es
troben per sota del preu de mercat), amb l’objectiu de garantir l’equilibri
econòmic, assumir l’increment de despeses com subministraments o personal i
reduir, tal i com s’ha anat fent en els darrers anys, l’aportació municipal que el
pressupost de l’Ajuntament destina anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l’interès per millorar la gestió
de les bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d’estiu de les
llars d’infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes
bonificacions es farà coincidir amb les dates de preinscripció per agilitzar la
seva tramitació, evitant així que les famílies hagin d’efectuar inicialment el
pagament íntegre de les quotes i esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions
rosinques inscrites en el Registre Municipal d’Entitats, les quals resultaran
exemptes del pagament dels preus públics a pagar per l’organització d’activitats
esportives.

L’apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les
parades de mercats eventuals de petit format (mercats d’artesania,…), amb la
finalitat d’incentivar i promoure la participació d’artesans i productors en
aquests esdeveniments. La nova ordenança, elimina així la tarifa mínima de 31€
establerta anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota
mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels
serveis de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas
d’utilització per tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de
20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers
anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de
lloguer social pel que fa a l’Impost de Béns Immobles, la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions, la reducció de preus per a la
concessió de nínxols construïts amb anterioritat a l’any 2000, la gratuïtat d’ús
de la sala d’actes de Promoció Econòmica un cop l’any per a promocions o
presentacions d’empreses rosinques, o la bonificació del 50% per l’ús del Teatre
Municipal per a l’organització de congressos i convencions en determinats
mesos de l’any, entre d’altres.

Equilibri pressupostari

La proposta d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019, continua doncs marcada
per l’objectiu de l’equip de govern per mantenir l’equilibri pressupostari
municipal, assolint un nivell d’ingressos similar al de l’exercici 2018 que permeti
l’autofinançament de les inversions previstes per al proper any. Tot això,
mantenint les ajudes socials incorporades al llarg dels darrers anys i sense
incrementar la pressió fiscal dels ciutadans.

“Són unes ordenances fiscals continuistes en el bon sentit de la paraula”

Que les ordenances siguin continuistes respecte als anys pretèrits no significa
que suposi un aspecte negatiu per al ciutadà, al contrari, ja que, segons el
regidor d’Economia i Hisenda, “l’equip de govern, com tots els partits
polítics fem una previsió de tots els nostres projectes en vista a quatre
anys, i alguns més enllà, i aquestes ordenances diuen que nosaltres
hem tingut una continuïtat que ve avalada per una bona feina de
previsió del que volíem per la gent de Roses i ho estem tirant endavant,
la qual cosa es positiu”.    

Per quart any les ordenances fiscals de Roses amb el vistiplau de
l’oposició

L’alcaldessa de Roses ha donat les gràcies als grups de l’oposició per la bona
entesa que hi hagut en les diferents reunions “i que com les variacions són
poques ja ens han dit quin seria el seu vot i per tant estem contents que
per quart any consecutiu les ordenances seran aprovades per aquest
equip de govern”.

Comparteix això:
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Avisa'm per correu electrònic si hi ha més comentaris

Notifiqueume d'entrades noves per correu electrònic.

EnviaEnvia

Desa el meu nom, correu electrònic i lloc web en aquest navegador per a la

pròxima vegada que comenti.

Correu electrònic (necessari) (Address never made public)

Nom (necessari)

Lloc web

FACEBOOK VILA DE ROSES

Facebook Vila de Roses

NOTÍCIES MÉS LLEGIDES

La Cursa de la Dona de Roses esdevé
més solidària que mai

Temporada de bolets: N’hem a buscar
Ceps, però compte de trobarnos amb
un Mataparents

Temporada de bolets: El Camagroc és
un dels bolets més agraïts alhora de
cuinar

“El secret de no pujar impostos és
aconseguir que la població pagui els
seus deutes amb l’Ajuntament”

911 Taller de Roses llença una oferta
que no es pot deixar escapar

TWITTER VILA DE ROSES
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COMENTARIS RECENTS

Marc llorer en ERC Roses proposa
crear una comissió per consensuar el
nomenclàtor dels espais públics de la
Vila

Matías Salinas Olea en A Kontra Pelo,
la grata sorpresa del concerts de
Barraques de la Festa Major de Roses

Javier en El Dia de la Música de Roses
dona un salt de qualitat en quant a
les actuacions

Wilma en Les llars del centre de
Roses, el Mas Oliva i Mas Mates
estaran connectades properament a
la xarxa de fibra òptica

Sònia Geli en La seva professora
d’ESO li va dir que mai faria res amb la
seva vida, i ara guanya un premi al
millor emprenedor
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Roses presenta les ordenances fiscals per a l’exercici 2019 sense puja,
un any més, dels impostos ni taxes municipals, que s’aprovaren aquest
vespre en un ple extraordinari

Els impostos d’IBI,
IAE, impost de
Circulació, Plusvàlua i
Impost sobre
Construccions,
Instal·lacions i Obres
(ICIO), tornen a
congelarse a Roses, i
no pujaran les seves
quotes durant 2019.
El consistori
mantindrà també les
bonificacions
incorporades durant
els darrers anys, com
les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social
pel que fa a l’Impost de Béns Immobles o a la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions.

Així ho han manifestat aquest matí l’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el
regidor d’Economia i Hisenda, Marc Danés, en la presentació de la proposta
d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019.

I el secret de poder congelar els tributs que han de pagar els ciutadans està
“en tenir cura  amb els impagats, aquesta és una de les claus per
contenir la despesa, així com haver de sacrificar alguns projectes i
renunciar a alguna inversió que voldríem fer”, ha assegurat Mindan.

Pel que fa als impagats, Danés ha assenyalat que “durant els dos, tres
darrers anys hem fet un esforç important amb XALOC, i hem anat
perseguint a tota aquella gent i empreses que no pagaven els diferents
deutes d’ocupació pública  i d’altres impostos i hem fet una recaptació
importantíssima de diners, com també pel que fa als impostos
relacionats amb el trànsit”.

Estudi per saber si les empreses de serveis els que els hi pertocava de
tributs durant els darrers cinc anys

Així mateix l’Ajuntament de Roses està portant a terme “amb una empresa
externa tot un seguiment per comprovar la facturació real de les
empreses de llum, gas i telefonia mòbil els darrers cinc anys i per tant,
saber si els que ens han pagat a nosaltres és la quantitat real”, ha afirmat
el regidor d’Hisenda, que en el cas de no ser així podria ser que de cares a l’any
vinent entrés una important quatitat de diners extra a les arques municipals, ja
que, segons ha explicat l’alcaldessa que “aquestes empreses tenen
l’obligació de tributar per la facturació que han fet i nosaltres el que
hem estem fent és una revisió per a que es calculi si la quantitat que
han aportat aquestes empreses al consistori és l’adequada, sinó se’ls
reclamarà”.

Taxes i preus públics també es mantenen  les ordenances fiscals per al
2019

L’esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflexa també en
l’apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen,
mantenintse per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix
l’Ajuntament a la ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de
subministrament d’aigua, els casals infantils i les activitats esportives, la
recollida de residus, el cementiri, el transport urbà, les llars d’infants, o el
transport escolar, entre d’altres.

La Piscina Municipal, l’excepció

L’única excepció que es produeix en l’apartat de preus públics, correspon a
l’increment de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es
troben per sota del preu de mercat), amb l’objectiu de garantir l’equilibri
econòmic, assumir l’increment de despeses com subministraments o personal i
reduir, tal i com s’ha anat fent en els darrers anys, l’aportació municipal que el
pressupost de l’Ajuntament destina anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l’interès per millorar la gestió
de les bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d’estiu de les
llars d’infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes
bonificacions es farà coincidir amb les dates de preinscripció per agilitzar la
seva tramitació, evitant així que les famílies hagin d’efectuar inicialment el
pagament íntegre de les quotes i esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions
rosinques inscrites en el Registre Municipal d’Entitats, les quals resultaran
exemptes del pagament dels preus públics a pagar per l’organització d’activitats
esportives.

L’apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les
parades de mercats eventuals de petit format (mercats d’artesania,…), amb la
finalitat d’incentivar i promoure la participació d’artesans i productors en
aquests esdeveniments. La nova ordenança, elimina així la tarifa mínima de 31€
establerta anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota
mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels
serveis de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas
d’utilització per tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de
20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers
anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de
lloguer social pel que fa a l’Impost de Béns Immobles, la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions, la reducció de preus per a la
concessió de nínxols construïts amb anterioritat a l’any 2000, la gratuïtat d’ús
de la sala d’actes de Promoció Econòmica un cop l’any per a promocions o
presentacions d’empreses rosinques, o la bonificació del 50% per l’ús del Teatre
Municipal per a l’organització de congressos i convencions en determinats
mesos de l’any, entre d’altres.

Equilibri pressupostari

La proposta d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019, continua doncs marcada
per l’objectiu de l’equip de govern per mantenir l’equilibri pressupostari
municipal, assolint un nivell d’ingressos similar al de l’exercici 2018 que permeti
l’autofinançament de les inversions previstes per al proper any. Tot això,
mantenint les ajudes socials incorporades al llarg dels darrers anys i sense
incrementar la pressió fiscal dels ciutadans.

“Són unes ordenances fiscals continuistes en el bon sentit de la paraula”

Que les ordenances siguin continuistes respecte als anys pretèrits no significa
que suposi un aspecte negatiu per al ciutadà, al contrari, ja que, segons el
regidor d’Economia i Hisenda, “l’equip de govern, com tots els partits
polítics fem una previsió de tots els nostres projectes en vista a quatre
anys, i alguns més enllà, i aquestes ordenances diuen que nosaltres
hem tingut una continuïtat que ve avalada per una bona feina de
previsió del que volíem per la gent de Roses i ho estem tirant endavant,
la qual cosa es positiu”.    

Per quart any les ordenances fiscals de Roses amb el vistiplau de
l’oposició

L’alcaldessa de Roses ha donat les gràcies als grups de l’oposició per la bona
entesa que hi hagut en les diferents reunions “i que com les variacions són
poques ja ens han dit quin seria el seu vot i per tant estem contents que
per quart any consecutiu les ordenances seran aprovades per aquest
equip de govern”.

Comparteix això:
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Avisa'm per correu electrònic si hi ha més comentaris

Notifiqueume d'entrades noves per correu electrònic.

EnviaEnvia

Desa el meu nom, correu electrònic i lloc web en aquest navegador per a la

pròxima vegada que comenti.

Correu electrònic (necessari) (Address never made public)

Nom (necessari)

Lloc web
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NOTÍCIES MÉS LLEGIDES

La Cursa de la Dona de Roses esdevé
més solidària que mai

Temporada de bolets: N’hem a buscar
Ceps, però compte de trobarnos amb
un Mataparents

Temporada de bolets: El Camagroc és
un dels bolets més agraïts alhora de
cuinar

“El secret de no pujar impostos és
aconseguir que la població pagui els
seus deutes amb l’Ajuntament”

911 Taller de Roses llença una oferta
que no es pot deixar escapar
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Marc llorer en ERC Roses proposa
crear una comissió per consensuar el
nomenclàtor dels espais públics de la
Vila

Matías Salinas Olea en A Kontra Pelo,
la grata sorpresa del concerts de
Barraques de la Festa Major de Roses

Javier en El Dia de la Música de Roses
dona un salt de qualitat en quant a
les actuacions

Wilma en Les llars del centre de
Roses, el Mas Oliva i Mas Mates
estaran connectades properament a
la xarxa de fibra òptica

Sònia Geli en La seva professora
d’ESO li va dir que mai faria res amb la
seva vida, i ara guanya un premi al
millor emprenedor
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Un moment de la presentació de les ordenances fiscals
de Roses per al 2019
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Roses ha participat molt

activament en la Setmana
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“El secret de no pujar impostos és
aconseguir que la població pagui els
seus deutes amb l’Ajuntament”
Per ViladeRoses  /   24/09/2018  /   No Comentat

Roses presenta les ordenances fiscals per a l’exercici 2019 sense puja,
un any més, dels impostos ni taxes municipals, que s’aprovaren aquest
vespre en un ple extraordinari

Els impostos d’IBI,
IAE, impost de
Circulació, Plusvàlua i
Impost sobre
Construccions,
Instal·lacions i Obres
(ICIO), tornen a
congelarse a Roses, i
no pujaran les seves
quotes durant 2019.
El consistori
mantindrà també les
bonificacions
incorporades durant
els darrers anys, com
les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social
pel que fa a l’Impost de Béns Immobles o a la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions.

Així ho han manifestat aquest matí l’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el
regidor d’Economia i Hisenda, Marc Danés, en la presentació de la proposta
d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019.

I el secret de poder congelar els tributs que han de pagar els ciutadans està
“en tenir cura  amb els impagats, aquesta és una de les claus per
contenir la despesa, així com haver de sacrificar alguns projectes i
renunciar a alguna inversió que voldríem fer”, ha assegurat Mindan.

Pel que fa als impagats, Danés ha assenyalat que “durant els dos, tres
darrers anys hem fet un esforç important amb XALOC, i hem anat
perseguint a tota aquella gent i empreses que no pagaven els diferents
deutes d’ocupació pública  i d’altres impostos i hem fet una recaptació
importantíssima de diners, com també pel que fa als impostos
relacionats amb el trànsit”.

Estudi per saber si les empreses de serveis els que els hi pertocava de
tributs durant els darrers cinc anys

Així mateix l’Ajuntament de Roses està portant a terme “amb una empresa
externa tot un seguiment per comprovar la facturació real de les
empreses de llum, gas i telefonia mòbil els darrers cinc anys i per tant,
saber si els que ens han pagat a nosaltres és la quantitat real”, ha afirmat
el regidor d’Hisenda, que en el cas de no ser així podria ser que de cares a l’any
vinent entrés una important quatitat de diners extra a les arques municipals, ja
que, segons ha explicat l’alcaldessa que “aquestes empreses tenen
l’obligació de tributar per la facturació que han fet i nosaltres el que
hem estem fent és una revisió per a que es calculi si la quantitat que
han aportat aquestes empreses al consistori és l’adequada, sinó se’ls
reclamarà”.

Taxes i preus públics també es mantenen  les ordenances fiscals per al
2019

L’esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflexa també en
l’apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen,
mantenintse per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix
l’Ajuntament a la ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de
subministrament d’aigua, els casals infantils i les activitats esportives, la
recollida de residus, el cementiri, el transport urbà, les llars d’infants, o el
transport escolar, entre d’altres.

La Piscina Municipal, l’excepció

L’única excepció que es produeix en l’apartat de preus públics, correspon a
l’increment de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es
troben per sota del preu de mercat), amb l’objectiu de garantir l’equilibri
econòmic, assumir l’increment de despeses com subministraments o personal i
reduir, tal i com s’ha anat fent en els darrers anys, l’aportació municipal que el
pressupost de l’Ajuntament destina anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l’interès per millorar la gestió
de les bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d’estiu de les
llars d’infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes
bonificacions es farà coincidir amb les dates de preinscripció per agilitzar la
seva tramitació, evitant així que les famílies hagin d’efectuar inicialment el
pagament íntegre de les quotes i esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions
rosinques inscrites en el Registre Municipal d’Entitats, les quals resultaran
exemptes del pagament dels preus públics a pagar per l’organització d’activitats
esportives.

L’apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les
parades de mercats eventuals de petit format (mercats d’artesania,…), amb la
finalitat d’incentivar i promoure la participació d’artesans i productors en
aquests esdeveniments. La nova ordenança, elimina així la tarifa mínima de 31€
establerta anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota
mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels
serveis de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas
d’utilització per tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de
20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers
anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de
lloguer social pel que fa a l’Impost de Béns Immobles, la incorporació d’energies
renovables en el cas de l’Impost de Construccions, la reducció de preus per a la
concessió de nínxols construïts amb anterioritat a l’any 2000, la gratuïtat d’ús
de la sala d’actes de Promoció Econòmica un cop l’any per a promocions o
presentacions d’empreses rosinques, o la bonificació del 50% per l’ús del Teatre
Municipal per a l’organització de congressos i convencions en determinats
mesos de l’any, entre d’altres.

Equilibri pressupostari

La proposta d’Ordenances Fiscals per a l’exercici 2019, continua doncs marcada
per l’objectiu de l’equip de govern per mantenir l’equilibri pressupostari
municipal, assolint un nivell d’ingressos similar al de l’exercici 2018 que permeti
l’autofinançament de les inversions previstes per al proper any. Tot això,
mantenint les ajudes socials incorporades al llarg dels darrers anys i sense
incrementar la pressió fiscal dels ciutadans.

“Són unes ordenances fiscals continuistes en el bon sentit de la paraula”

Que les ordenances siguin continuistes respecte als anys pretèrits no significa
que suposi un aspecte negatiu per al ciutadà, al contrari, ja que, segons el
regidor d’Economia i Hisenda, “l’equip de govern, com tots els partits
polítics fem una previsió de tots els nostres projectes en vista a quatre
anys, i alguns més enllà, i aquestes ordenances diuen que nosaltres
hem tingut una continuïtat que ve avalada per una bona feina de
previsió del que volíem per la gent de Roses i ho estem tirant endavant,
la qual cosa es positiu”.    

Per quart any les ordenances fiscals de Roses amb el vistiplau de
l’oposició

L’alcaldessa de Roses ha donat les gràcies als grups de l’oposició per la bona
entesa que hi hagut en les diferents reunions “i que com les variacions són
poques ja ens han dit quin seria el seu vot i per tant estem contents que
per quart any consecutiu les ordenances seran aprovades per aquest
equip de govern”.
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La Cursa de la Dona de Roses esdevé
més solidària que mai
Per ViladeRoses  /   24/09/2018  /   No Comentat

Els Bombers de la Generalitat, la Colla Gegantera de Roses i 1.500
atletes es van implicar en aquesta en la XI Cursa de la Dona per
aconseguir recaptar més de 15.000 € per lluitar contra el càncer

Tot feia pensar que
arribar als 1.500
participants en la XI
Cursa de la Dona de
Roses era un objectiu
agosarat. Semblava
una xifra inabastable
perquè arribar a ella
suposava 500 atletes
més que a l’edició
passada, quan vam
participar un miler.

Doncs, per al poble de
Roses no hi ha res
agosarat ni inabastable, i prova d’aquesta afirmació és que ahir van participar
no 1.500 atletes, sinó més, perquè els Bombers de la Generalitat, provinents
dels Parcs de Bombers de La Jonquera, Figueres i Roses; i la geganta Demetria,
a cavall de diferents portadors de la Colla Gegantera de la Vila, també van fer la
cursa.

I tots plegats, més les entitats i empreses que han col·laborat
desinteressadament van fer realitat que la XI Cursa de la Dona fos l’edició més
solidària, ja que van fer possible recaptar més de 15.000 euros per la Fundació
Roses Contra el Càncer.

Una solidaritat que per al creador de la Cursa de la Dona, Pere Sastre, va estar,
com no podia ser d’una altra manera, increïble “perquè la resposta de la gent
ha estat molt bona, ja que ha estat la pròpia gent la que ha fet realitat
arribar a la xifra de 1.500 participants quan en un principi semblava una
mica agosarada”, va manifestar el president del Club Atletisme Roses, el qual
va remarcar que actualment “la Cursa de la Dona és la cursa del poble, la
gent se l’ha fet seva, i l’únic que puc fer és donar les gracies als
participants, als Bombers, als gegants i als voluntaris per fer tot això
possible”.

I sí, els Bombers van serhi en aquesta cursa, ja que 7 van ser els que amb el
vestit d’intervenció (el que utilitzen en les tasques d’extinció d’incendis) van
recorre els 5 km de recorregut de la cursa, “ens hem mentalitzat que fer la
cursa amb el vestit és que com estar tancats una hora en un foc, i de
tant en tant obrir el vestit per refrigerar per a que sortir calor i
acostumar i compensar el cos per a no patir formiguejos”, va afirmar
Josep Ferrés, caporal dels Bombers de Roses, el qual va córrer després
d’acabar la guàrdia que li pertocava.
Ferrés va afirmar que van participar “enredats per en José Maria i no costa
res, perquè és una festa i una col·laboració per lluitar contra el càncer”,
assegurant que “l’any vinent tornem”.

I si la Colla Gegantera
de Roses ja va ser
present l’any passat a
la Cursa de la Dona
acompanyant amb la
seva música, enguany
s’han implicat un xic
més. Bé, millor dit,
molt més fent córrer a
la geganta Demetria,
per la qual cosa “cinc
membres de la colla
ens hem anat
tornant, en trams
curts per no cansar

nos massa perquè volíem fer algunes parts corrents, i poder així
completar els 5 quilòmetres de la cursa”, va desvetlla Joan Cañada,
membre de la Colla Gegantera.

Cañada també va assegurar, iguals que els Bombers, que “si podem l’any
vinent tornarem a repetir, perquè de fet cansa més fer una cercavila
que no pas la Cursa de la Dona”.

L’any vinent… 2.000 participants a la Cursa de la Dona de Roses?

Enguany, com hem esmentat més amunt, la Cursa de la Dona va batre per 500
persones el rècord de participants, preguntat al president del Club Atletisme
Roses, Pere Sastre (home prudent com ell sol), sobre si l’any vinent l’objectiu
serà arribar als 2.000 atletes, va afirmar que “ens estimem anar pas a pas,
si que és veritat que haguéssim superat enguany el límit de 1.500, però
com tenim la costum de deixarho tot per a l’últim hora molta gent no
ha pogut participar, però pel 2019 en superar la xifra d’enguany ja
estaria bé, però l’important a partir d’ara és guanyar en qualitat, no en
quantitat”, va concloure Sastre.

Classificació de les dones en totes les categories
Classificació general
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La Cursa de la Dona de Roses esdevé
més solidària que mai
Per ViladeRoses  /   24/09/2018  /   No Comentat

Els Bombers de la Generalitat, la Colla Gegantera de Roses i 1.500
atletes es van implicar en aquesta en la XI Cursa de la Dona per
aconseguir recaptar més de 15.000 € per lluitar contra el càncer

Tot feia pensar que
arribar als 1.500
participants en la XI
Cursa de la Dona de
Roses era un objectiu
agosarat. Semblava
una xifra inabastable
perquè arribar a ella
suposava 500 atletes
més que a l’edició
passada, quan vam
participar un miler.

Doncs, per al poble de
Roses no hi ha res
agosarat ni inabastable, i prova d’aquesta afirmació és que ahir van participar
no 1.500 atletes, sinó més, perquè els Bombers de la Generalitat, provinents
dels Parcs de Bombers de La Jonquera, Figueres i Roses; i la geganta Demetria,
a cavall de diferents portadors de la Colla Gegantera de la Vila, també van fer la
cursa.

I tots plegats, més les entitats i empreses que han col·laborat
desinteressadament van fer realitat que la XI Cursa de la Dona fos l’edició més
solidària, ja que van fer possible recaptar més de 15.000 euros per la Fundació
Roses Contra el Càncer.

Una solidaritat que per al creador de la Cursa de la Dona, Pere Sastre, va estar,
com no podia ser d’una altra manera, increïble “perquè la resposta de la gent
ha estat molt bona, ja que ha estat la pròpia gent la que ha fet realitat
arribar a la xifra de 1.500 participants quan en un principi semblava una
mica agosarada”, va manifestar el president del Club Atletisme Roses, el qual
va remarcar que actualment “la Cursa de la Dona és la cursa del poble, la
gent se l’ha fet seva, i l’únic que puc fer és donar les gracies als
participants, als Bombers, als gegants i als voluntaris per fer tot això
possible”.

I sí, els Bombers van serhi en aquesta cursa, ja que 7 van ser els que amb el
vestit d’intervenció (el que utilitzen en les tasques d’extinció d’incendis) van
recorre els 5 km de recorregut de la cursa, “ens hem mentalitzat que fer la
cursa amb el vestit és que com estar tancats una hora en un foc, i de
tant en tant obrir el vestit per refrigerar per a que sortir calor i
acostumar i compensar el cos per a no patir formiguejos”, va afirmar
Josep Ferrés, caporal dels Bombers de Roses, el qual va córrer després
d’acabar la guàrdia que li pertocava.
Ferrés va afirmar que van participar “enredats per en José Maria i no costa
res, perquè és una festa i una col·laboració per lluitar contra el càncer”,
assegurant que “l’any vinent tornem”.

I si la Colla Gegantera
de Roses ja va ser
present l’any passat a
la Cursa de la Dona
acompanyant amb la
seva música, enguany
s’han implicat un xic
més. Bé, millor dit,
molt més fent córrer a
la geganta Demetria,
per la qual cosa “cinc
membres de la colla
ens hem anat
tornant, en trams
curts per no cansar

nos massa perquè volíem fer algunes parts corrents, i poder així
completar els 5 quilòmetres de la cursa”, va desvetlla Joan Cañada,
membre de la Colla Gegantera.

Cañada també va assegurar, iguals que els Bombers, que “si podem l’any
vinent tornarem a repetir, perquè de fet cansa més fer una cercavila
que no pas la Cursa de la Dona”.

L’any vinent… 2.000 participants a la Cursa de la Dona de Roses?

Enguany, com hem esmentat més amunt, la Cursa de la Dona va batre per 500
persones el rècord de participants, preguntat al president del Club Atletisme
Roses, Pere Sastre (home prudent com ell sol), sobre si l’any vinent l’objectiu
serà arribar als 2.000 atletes, va afirmar que “ens estimem anar pas a pas,
si que és veritat que haguéssim superat enguany el límit de 1.500, però
com tenim la costum de deixarho tot per a l’últim hora molta gent no
ha pogut participar, però pel 2019 en superar la xifra d’enguany ja
estaria bé, però l’important a partir d’ara és guanyar en qualitat, no en
quantitat”, va concloure Sastre.
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HOME  ROSES  AJUNTAMENT  L’AJUNTAMENT AMPLIA EL SEU HORARI D’ATENCIÓ AL PÚBLIC

Des d’aquest mes de setembre, les oficines de l’Ajuntament de Roses han

ampliat el seu horari d’atenció al públic, per tal d’oferir una franja més

àmplia d’atenció diària a la ciutadania i facilitar les tramitacions i consultes

personalitzades.

El nou horari es veu

augmentat en una hora

diària pel que fa al Servei

d’Atenció al Ciutadà (SAC),

que passa a ser de 8 a 14

hores (fins al setembre

s’obria a les 9). Aquest servei

és l’encarregat d’oferir una

gestió completa i d’agilitzar

els tràmits més habituals que els ciutadans realitzen amb el consistori, tals

com emissió de certificats de les diferents àrees i tramitacions diverses en

matèria de gestió tributària, empadronament, gestió urbanística,

inscripcions, etc.

La resta d’oficines municipals han ampliat també el seu horari d’atenció

personalitzada, que en aquest cas passa a ser de 9.30 a 14 h (anteriorment

obrien a les 10 h).
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Roses. L'Ajuntament de Roses amplia l'horari d'atenció al públic

Des d’aquest mes de setembre, les oficines de l’Ajuntament de Roses han ampliat el seu horari d’atenció al públic, per tal d’oferir una franja més àmplia

d’atenció diària a la ciutadania i facilitar les tramitacions i consultes personalitzades. 

El nou horari es veu augmentat en una hora diària pel que fa al Servei d’Atenció al Ciutadà (SAC), que passa a ser de 8 a 14 hores (fins al setembre s’obria a les

9). Aquest servei és l’encarregat d’oferir una gestió completa i d’agilitzar els tràmits més habituals que els ciutadans realitzen amb el consistori, tals com

emissió de certificats de les diferents àrees i tramitacions diverses en matèria de gestió tributària, empadronament, gestió urbanística, inscripcions, etc. 

La resta d’oficines municipals han ampliat també el seu horari d’atenció personalitzada, que en aquest cas passa a ser de 9.30 a 14 h (anteriorment obrien a les

10 h).
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Roses. L'Ajuntament de Roses amplia l'horari d'atenció al públic

Des d’aquest mes de setembre, les oficines de l’Ajuntament de Roses han ampliat el seu horari d’atenció al públic, per tal d’oferir una franja més àmplia

d’atenció diària a la ciutadania i facilitar les tramitacions i consultes personalitzades. 

El nou horari es veu augmentat en una hora diària pel que fa al Servei d’Atenció al Ciutadà (SAC), que passa a ser de 8 a 14 hores (fins al setembre s’obria a les

9). Aquest servei és l’encarregat d’oferir una gestió completa i d’agilitzar els tràmits més habituals que els ciutadans realitzen amb el consistori, tals com

emissió de certificats de les diferents àrees i tramitacions diverses en matèria de gestió tributària, empadronament, gestió urbanística, inscripcions, etc. 

La resta d’oficines municipals han ampliat també el seu horari d’atenció personalitzada, que en aquest cas passa a ser de 9.30 a 14 h (anteriorment obrien a les

10 h).
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'alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el regidor d'Economia i Hisenda, Marc Danés,

presenten aquest migdia la proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, que

aquest vespre (19.15 h), serà portada a votació en sessió plenària. Un any més, el

novè consecutiu, aquestes ordenances vénen marcades per la congelació de la

totalitat de tributs, que es mantenen igual que en els darrers anys.

Els impostos d'IBI, IAE, impost de Circulació, Plusvàlua i Impost sobre Construccions,

Instal·lacions i Obres (ICIO), tornen a congelar-se a Roses, i no pujaran les seves

quotes durant 2019. El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades

durant els darrers anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als

habitatges de lloguer social pel que fa a l 'Impost de Béns Immobles o a la

incorporació d'energies renovables en el cas de l'Impost de Construccions.

Taxes i preus públics també es mantenen

L'esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflecteix també en

l'apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen, mantenint-

se per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix l'Ajuntament a la

ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de subministrament d'aigua, els casals

infantils i les activitats esportives, la recollida de residus, el cementiri, el transport

urbà, les llars d'infants, o el transport escolar, entre d'altres.

L'única excepció que es produeix en l'apartat de preus públics, correspon a l'increment

de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es troben per sota del

preu de mercat), amb l'objectiu de garantir l'equilibri econòmic, assumir l'increment de

despeses com subministraments o personal i reduir, tal com s'ha anat fent en els

darrers anys, l'aportació municipal que el pressupost de l'Ajuntament destina

anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l'interès per millorar la gestió de les

bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d'estiu de les llars

d'infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes bonificacions es farà

coincidir amb les dates de pre-inscripció per agilitzar la seva tramitació, evitant així

que les famílies hagin d'efectuar inicialment el pagament íntegre de les quotes i

esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions rosinques

inscrites en el Registre Municipal d'Entitats, les quals resultaran exemptes del

pagament dels preus públics a pagar per l'organització d'activitats esportives.

L'apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les parades

de mercats eventuals de petit format (mercats d'artesania,...), amb la finalitat

d'incentivar i promoure la participació d'artesans i productors en aquests

esdeveniments. La nova ordenança elimina així la tarifa mínima de 31€ establerta

anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels serveis

de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas d'utilització per

tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de 20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers anys,

com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social

pel que fa a l'Impost de Béns Immobles, la incorporació d'energies renovables en el

cas de l'Impost de Construccions, la reducció de preus per a la concessió de nínxols

construïts amb anterioritat a l'any 2000, la gratuïtat d'ús de la sala d'actes de

Promoció Econòmica un cop l'any per a promocions o presentacions d'empreses

rosinques, o la bonificació del 50% per l'ús del Teatre Municipal per a l'organització de

congressos i convencions en determinats mesos de l'any, entre d'altres.

Equilibri pressupostorari

La proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, continua doncs marcada per

l'objectiu de l'equip de govern per mantenir l'equilibri pressupostari municipal, assolint

un nivell d'ingressos similar al de l'exercici 2018 que permeti l'autofinançament de les

inversions previstes per al proper any. Tot això, mantenint les ajudes socials

incorporades al llarg dels darrers anys i sense incrementar la pressió fiscal dels

ciutadans.
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'alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el regidor d'Economia i Hisenda, Marc Danés,

presenten aquest migdia la proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, que

aquest vespre (19.15 h), serà portada a votació en sessió plenària. Un any més, el

novè consecutiu, aquestes ordenances vénen marcades per la congelació de la

totalitat de tributs, que es mantenen igual que en els darrers anys.

Els impostos d'IBI, IAE, impost de Circulació, Plusvàlua i Impost sobre Construccions,

Instal·lacions i Obres (ICIO), tornen a congelar-se a Roses, i no pujaran les seves

quotes durant 2019. El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades

durant els darrers anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als

habitatges de lloguer social pel que fa a l 'Impost de Béns Immobles o a la

incorporació d'energies renovables en el cas de l'Impost de Construccions.

Taxes i preus públics també es mantenen

L'esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflecteix també en

l'apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen, mantenint-

se per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix l'Ajuntament a la

ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de subministrament d'aigua, els casals

infantils i les activitats esportives, la recollida de residus, el cementiri, el transport

urbà, les llars d'infants, o el transport escolar, entre d'altres.

L'única excepció que es produeix en l'apartat de preus públics, correspon a l'increment

de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es troben per sota del

preu de mercat), amb l'objectiu de garantir l'equilibri econòmic, assumir l'increment de

despeses com subministraments o personal i reduir, tal com s'ha anat fent en els

darrers anys, l'aportació municipal que el pressupost de l'Ajuntament destina

anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l'interès per millorar la gestió de les

bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d'estiu de les llars

d'infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes bonificacions es farà

coincidir amb les dates de pre-inscripció per agilitzar la seva tramitació, evitant així

que les famílies hagin d'efectuar inicialment el pagament íntegre de les quotes i

esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions rosinques

inscrites en el Registre Municipal d'Entitats, les quals resultaran exemptes del

pagament dels preus públics a pagar per l'organització d'activitats esportives.

L'apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les parades

de mercats eventuals de petit format (mercats d'artesania,...), amb la finalitat

d'incentivar i promoure la participació d'artesans i productors en aquests

esdeveniments. La nova ordenança elimina així la tarifa mínima de 31€ establerta

anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels serveis

de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas d'utilització per

tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de 20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers anys,

com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social

pel que fa a l'Impost de Béns Immobles, la incorporació d'energies renovables en el

cas de l'Impost de Construccions, la reducció de preus per a la concessió de nínxols

construïts amb anterioritat a l'any 2000, la gratuïtat d'ús de la sala d'actes de

Promoció Econòmica un cop l'any per a promocions o presentacions d'empreses

rosinques, o la bonificació del 50% per l'ús del Teatre Municipal per a l'organització de

congressos i convencions en determinats mesos de l'any, entre d'altres.

Equilibri pressupostorari

La proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, continua doncs marcada per

l'objectiu de l'equip de govern per mantenir l'equilibri pressupostari municipal, assolint

un nivell d'ingressos similar al de l'exercici 2018 que permeti l'autofinançament de les

inversions previstes per al proper any. Tot això, mantenint les ajudes socials

incorporades al llarg dels darrers anys i sense incrementar la pressió fiscal dels

ciutadans.
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'alcaldessa de Roses, Montse Mindan, i el regidor d'Economia i Hisenda, Marc Danés,

presenten aquest migdia la proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, que

aquest vespre (19.15 h), serà portada a votació en sessió plenària. Un any més, el

novè consecutiu, aquestes ordenances vénen marcades per la congelació de la

totalitat de tributs, que es mantenen igual que en els darrers anys.

Els impostos d'IBI, IAE, impost de Circulació, Plusvàlua i Impost sobre Construccions,

Instal·lacions i Obres (ICIO), tornen a congelar-se a Roses, i no pujaran les seves

quotes durant 2019. El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades

durant els darrers anys, com les que fan referència a les famílies nombroses i als

habitatges de lloguer social pel que fa a l 'Impost de Béns Immobles o a la

incorporació d'energies renovables en el cas de l'Impost de Construccions.

Taxes i preus públics també es mantenen

L'esforç per no augmentar la càrrega contributiva a Roses es reflecteix també en

l'apartat de taxes i preus públics municipals, on les tarifes tampoc pugen, mantenint-

se per tant el mateix preu en els nombrosos serveis que ofereix l'Ajuntament a la

ciutadania, tals com el servei de clavegueram, de subministrament d'aigua, els casals

infantils i les activitats esportives, la recollida de residus, el cementiri, el transport

urbà, les llars d'infants, o el transport escolar, entre d'altres.

L'única excepció que es produeix en l'apartat de preus públics, correspon a l'increment

de tarifes de la Piscina Municipal (concretament, aquelles que es troben per sota del

preu de mercat), amb l'objectiu de garantir l'equilibri econòmic, assumir l'increment de

despeses com subministraments o personal i reduir, tal com s'ha anat fent en els

darrers anys, l'aportació municipal que el pressupost de l'Ajuntament destina

anualment a aquest equipament.

Una variació respecte a anys anteriors, respon a l'interès per millorar la gestió de les

bonificacions aplicades als casals municipals i als cursos d'estiu de les llars

d'infants. Amb aquest objectiu, el termini per sol·licitar aquestes bonificacions es farà

coincidir amb les dates de pre-inscripció per agilitzar la seva tramitació, evitant així

que les famílies hagin d'efectuar inicialment el pagament íntegre de les quotes i

esperar la devolució posterior.

Les noves ordenances tenen també en compte les entitats i associacions rosinques

inscrites en el Registre Municipal d'Entitats, les quals resultaran exemptes del

pagament dels preus públics a pagar per l'organització d'activitats esportives.

L'apartat de taxes municipals inclou també una millora en la tarifació de les parades

de mercats eventuals de petit format (mercats d'artesania,...), amb la finalitat

d'incentivar i promoure la participació d'artesans i productors en aquests

esdeveniments. La nova ordenança elimina així la tarifa mínima de 31€ establerta

anteriorment, i fixa el preu per metre lineal en 5€, sense quota mínima de pagament.

Per últim, la darrera modificació incorporada, consistirà en el cobrament dels serveis

de dutxes i vestidors de les instal·lacions esportives municipals en cas d'utilització per

tercers (organitzadors de curses, tornejos, etc), que serà de 20€ per hora o fracció.

Es mantenen bonificacions i exempcions

El consistori mantindrà també les bonificacions incorporades durant els darrers anys,

com les que fan referència a les famílies nombroses i als habitatges de lloguer social

pel que fa a l'Impost de Béns Immobles, la incorporació d'energies renovables en el

cas de l'Impost de Construccions, la reducció de preus per a la concessió de nínxols

construïts amb anterioritat a l'any 2000, la gratuïtat d'ús de la sala d'actes de

Promoció Econòmica un cop l'any per a promocions o presentacions d'empreses
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Equilibri pressupostorari

La proposta d'Ordenances Fiscals per a l'exercici 2019, continua doncs marcada per

l'objectiu de l'equip de govern per mantenir l'equilibri pressupostari municipal, assolint

un nivell d'ingressos similar al de l'exercici 2018 que permeti l'autofinançament de les

inversions previstes per al proper any. Tot això, mantenint les ajudes socials

incorporades al llarg dels darrers anys i sense incrementar la pressió fiscal dels

ciutadans.
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de les Botxes les explicacions de l’arxiver Pol Messeguer

Els participants de la Caminada Verda abans de sortir a
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La Cursa de la Dona de

Roses esdevé més solidària

que mai

Roses ha participat molt activament
en la Setmana Europea de la
Mobilitat
Per ViladeRoses  /   24/09/2018  /   No Comentat

Unes Caminades Culturals Escolars i una Caminada Verda pels olivar i
vinyes de Roses han estat les activitats que l’Ajuntament de Roses ha
organitzat en el marc de la Setmana de la Mobilitat Sostenible

Sota el lema ‘Combina
i moute!’, la Setmana
Europea de la Mobilitat
(SEM) 2018, celebrada
entre els proppassats
16 i 22 de setembre, a
més de vetllar per una
vida saludable,
sostenible i segura, té
com a objectiu la
utilització de diferents
modes de transport
segons el tipus de
desplaçament.

I aquest és el primer any que l’Ajuntament de Roses, com a institució, ha
participat activament en la Setmana Europea de la Mobilitat Sostenible
impulsant dues activitats que s’han desenvolupat de dimecres a dissabte.

La primera d’elles va consistir en una Caminades Culturals Escolars que els
arxivers municipals, Josep Mª Barris i Pol Messeguer, més el coordinador de
Cultura, Toni Martínez, van portar a terme el dimecres, dijous i divendres amb
tots els alumnes de 6è de Primària (al voltant de 250) de les escoles de Roses.
Unes caminades que van consistir bàsicament “en explicar als estudiants
com ha estat la mobilitat en la nostra població al llarg del temps i que
aquesta ha estat el factor principal que la Vila sigui com és avui dia, és a
dir, tenir els vials de comunicació que hi ha actualment o que hi hagi
només espais per a vianants quan abans no existien, per exemple”, va
afirmar Barris.

Aquesta iniciativa de les caminades culturals amb els escolars de la Vila en el
marc de la Setmana de la Mobilitat va ser ben valorada pel arxiver municipal
“perquè els alumnes coneixen Roses de manera puntual, però falta una
visió de conjunt, saber que Roses té la forma que té perquè l’acarona el
mar, que té dos grans barris urbans, un la Punta i un altre Roses, un
pescador i l’altre més comercial i, en definitiva, una activita d’aquest
tipus permet als alumnes conèixer millor el lloc on viuen, i si el coneixen
millor se l’estimen més, i si l’estimen més seran millors ciutadans”.

I el passat dissabte, a
petició de
l’Ajuntament de
Roses, l’Associació
Excursionista Els
Cabirols, va portar a
terme una Caminada
Verda que sortint des
de la Sala Polivalent
del Pavelló d’Esports
una excursió d’unes 2
hores i mitja de
durada pels olivars i
vinyes del terme
municipal de Roses.

“L’Ajuntament ens ho va proposar per celebrar la Setmana de la
Mobilitat i vam accedir de seguida, perquè la gent està molt acostumada
anar en cotxe i en moto, i crec que s’ha de fomentar més la pràctica de
caminar i fer esport”, va afirmar el president dels Cabirols, Josep Coucelo.

La participació de Roses a la Setmana de la Mobilitat Sostenible va tenir dos
objectius, el primer, “moure’t sense necessitat d’agafar cap vehicle, que
de vegades volem arribar amb el cotxe fins a la porta d’on volem anar,
fomentar que és important moure’s i caminar”, i el segon “aprofitant
que caminem, conèixer una mica més i millor el que és el nostre poble”,
va destacar l’alcaldessa de Roses, Montse Mindan.

Entre els alumnes que van ser a les Caminades Culturals Escolars i les persones
que van fer a la Caminada Verda, un total de 270 rosincs i rosinques van
participar enguany a la Setmana Europea de la Mobilitat Sostenible.

Comparteix això:

Vila de Roses Facebook Twitter WhatsApp Google LinkedIn

Pinterest
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DONEU LA VOSTRA OPINIÓ 

Avisa'm per correu electrònic si hi ha més comentaris

Notifiqueume d'entrades noves per correu electrònic.

EnviaEnvia

Desa el meu nom, correu electrònic i lloc web en aquest navegador per a la

pròxima vegada que comenti.

Correu electrònic (necessari) (Address never made public)

Nom (necessari)

Lloc web
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Correu electrònic (necessari) (Address never made public)

Nom (necessari)

Lloc web

FACEBOOK VILA DE ROSES

Facebook Vila de Roses

NOTÍCIES MÉS LLEGIDES

La Cursa de la Dona de Roses esdevé
més solidària que mai

Temporada de bolets: N’hem a buscar
Ceps, però compte de trobarnos amb
un Mataparents

Temporada de bolets: El Camagroc és
un dels bolets més agraïts alhora de
cuinar

“El secret de no pujar impostos és
aconseguir que la població pagui els
seus deutes amb l’Ajuntament”

911 Taller de Roses llença una oferta
que no es pot deixar escapar

TWITTER VILA DE ROSES

Els meus tuits
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COMENTARIS RECENTS

Marc llorer en ERC Roses proposa
crear una comissió per consensuar el
nomenclàtor dels espais públics de la
Vila

Matías Salinas Olea en A Kontra Pelo,
la grata sorpresa del concerts de
Barraques de la Festa Major de Roses

Javier en El Dia de la Música de Roses
dona un salt de qualitat en quant a
les actuacions

Wilma en Les llars del centre de
Roses, el Mas Oliva i Mas Mates
estaran connectades properament a
la xarxa de fibra òptica

Sònia Geli en La seva professora
d’ESO li va dir que mai faria res amb la
seva vida, i ara guanya un premi al
millor emprenedor
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HOME  ROSES  AJUNTAMENT  L’AJUNTAMENT AMPLIA EL SEU HORARI D’ATENCIÓ AL PÚBLIC

Des d’aquest mes de setembre, les oficines de l’Ajuntament de Roses han

ampliat el seu horari d’atenció al públic, per tal d’oferir una franja més

àmplia d’atenció diària a la ciutadania i facilitar les tramitacions i consultes

personalitzades.

El nou horari es veu

augmentat en una hora

diària pel que fa al Servei

d’Atenció al Ciutadà (SAC),

que passa a ser de 8 a 14

hores (fins al setembre

s’obria a les 9). Aquest servei

és l’encarregat d’oferir una

gestió completa i d’agilitzar

els tràmits més habituals que els ciutadans realitzen amb el consistori, tals

com emissió de certificats de les diferents àrees i tramitacions diverses en

matèria de gestió tributària, empadronament, gestió urbanística,

inscripcions, etc.

La resta d’oficines municipals han ampliat també el seu horari d’atenció

personalitzada, que en aquest cas passa a ser de 9.30 a 14 h (anteriorment

obrien a les 10 h).

(54)
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